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سارا غضنفری| نیمه شــب دیروز )شــنبه( عکس ها و 
فیلم هایــی از یک تصــادف مرگبار  در فضــای مجازی و 
رسانه ها قرار گرفت. تصادفی که دو کشته داشته است. اما 
آن چیزی که در ورای این تلفات دردناک ذهن مخاطب را 
درگیر می کرد شرایط اتومبیل این سانحه بود.  یک دستگاه 
پرشیای سفید رنگ که شبیه قوطی حلبی جمع شده بود؛ 
کاملا مچاله. این اتفاق در انتهای اتوبان یاســینی، انتهای 
خیابان پیروزی رخ داده اســت.  جلال ملکی، سخنگوی 
سازمان آتش نشانی درباره این حادثه گفت:» در این حادثه، 
یک دستگاه خودروی سواری پرشــیا با دو سرنشین مرد 
جوان به دلایل نامشخص از مسیر اصلی منحرف شده و پس 
از برخورد با جدول ها و گاردریل های میانی بزرگراه، از آنها 
عبور کرده و با تیر چراغ برق در وسط بزرگراه برخورد کرده 
بود.  تیر برق هم شکســته و روی خودرو سقوط کرده بود. 
خودروی پرشیا نیز به شدت آسیب دیده و تقریباً متلاشی 
شــده بود، هرچند ایربگ های خودرو عمــل کرده بودند. 
دو سرنشــین خودرو، دو مرد حدود 30 و 35 ساله، داخل 

خودرو محبوس شده بودند. 
آتش نشانان بلافاصله عملیات امداد و نجات را آغاز کردند. 
با استفاده از جرثقیل، تیر برق را از روی خودرو برداشتند 
و پس از برش قطعات خودرو، هر دو سرنشین را از خودرو 
خارج کردند  اما متأسفانه، با تأیید عوامل اورژانس مشخص 

شــد دو نفر بر اثر شــدت جراحات جان خود را از دست 
داده اند.« 

روز قبل  هم تصادف سمند و پژو 405 در محور زنجان سه 
کشته برجای گذاشت. 

پرشیا، 405 و سمند. نام هایی که براي خانواده های ایرانی 
آشنا هســتند و براي بسیاری داشــتن آنها کلید ورود به 

زندگی روزمره است. اما...
تیم ایران خودرو عوض شده است، به شعار خصوصی سازی 
عمل شــده اما ســوال اصلی از آقای عادل پیرمحمدی، 
مدیرعامل ایران خــودرو که برخاســته از انتخاب بخش 
خصوصی است؛ چنین اســت: چقدر برای ارتقای کیفیت 
محصــولات ایران خودرو تــلاش خواهید کــرد؟ چه کار 
خواهید کرد بــراي این که بدنــه این خودروهــا به یک 
حداقل استانداردها برسد؟ این که دیگر شاهد تصاویری از 
راننده هایی نباشیم که با تمسخر با انگشت بدنه حلبی وار 

این خودروها را فشار می دهند. 
می دانید چرا کنجکاو هستیم؟ چون حالا مالک اصلی  ایران 
خودرو خودش بزرگ ترین قطعه ساز خودرو در کشور است. 
حالا و از این به بعد تکلیف کیفیت قطعات ماشین هایی مثل 
پرشیا و سمند چگونه خواهد بود؟  افکار عمومی با دقت این 
فرآیند را مد نظر دارد و  حالا با از بین رفتن مقررات و ضوابط 
دست و پاگیر دولتی،  منتظر نشانه هاي بهبود هستیم و اگر 

چنین نشود مدیران جدید هیچ توجیهی نخواهند داشت. 
خصوصی سازی قرار نیست فقط سود خریداران  کارخانه 
و قطعه سازان مرتبط را بیشــتر کند. اینجا باید یک اتفاق 

مشخص در کیفیت رخ بدهد.   

 کمپین نه به تصادف
اول اسفند ماه کمپین دولت با نام »نه به تصادف« آغاز به 
کار کرد. کمپینی که وزارت بهداشت، هلال احمر و پلیس 
راهور تمام تلاش خود را به کار می گیرند تا آمار تصادفات 
جاده ای در عید نوروز کاهش یابد. اما آیا چنین کمپین هایی 
فقط برای رانندگان و سرنشینان است یا کمپینی هم برای 
ارتقای کیفیت خودروی داخلی به راه خواهد افتاد؟ واقعیت 
این است بیشترین میزان خودرویی که دست مردم است، 
خودروی داخلی است؛ طبیعتا بیشترین میزان تصادفات 
هم از سوی همین خودروهای داخلی است. حالا باید سوال 
پرسید چرا کمپینی برای ارتقای کیفیت خودروی داخلی 

تشکیل نمی شود؟
براساس گزارش اورژانس کشور، امسال  بیش از ۸03 هزار 
نفر در سوانح رانندگی مجروح شــده اند، یعنی نزدیک به 
یک میلیون نفر. در ســال ۱40۲، بیش از ۲0 هزار نفر در 
تصادفات جان خود را از دست داده اند؛ یعنی هر روز بیش 

از 55 نفر و هر ماه هزار و ۶00 نفر.

شايد سال 1403 پايانی رويايی برای استقلال داشته باشد

چشم جهان به سوی بیروت
شیوه برگزاری مراسم  امروز، دورنمای آينده منطقه را مشخص می کند صفحه 02 را بخوانید

اگر یادتان باشــد با ظهور زویا پیرزاد در ادبیات ایران با 
شروع دهه  ۸0 و در اوج دوران اصلاحات که فضای ادبی 
و هنری و فرهنگی کشور بازتر شــده بود، نویسندگان 
زنی داشتیم با رمان ها و مجموعه داستان های کوتاه که 
محوریت کارهایشان زن معاصر بود. به جز خود پیرزاد 
با دو کتاب فوق العاده  »چراغ ها را من خاموش می کنم« 
و »عادت می کنیم«، نویســندگان زنی بیشــتر توسط 
جایزه  گلشــیری به ادبیات ایران معرفی شدند که برای 
اولین بار زنانی را تصویر می کردند که بعضی هایشــان از 
زندگی خانوادگی شان خسته و دلزده می شدند، برخی 
مادرانی بودند که دچار عذاب وجدان می شدند که چرا از 
بچه هایشان کلافه می شوند یا زنانی که عاشق می شدند. 
بعد از انقــلاب تصویر زنی که وســط جریــان زندگی 
روزمره باشــد اما گاهی خلاف عــرف و جامعه حرکت 
کند، در رمان های معدودی مثل »جزیره ســرگردانی« 
سیمین دانشور وجود داشت که تازه قهرمان آن قصه و 
داستان هایش هم مربوط به بحبوحه  انقلاب بود. سودابه 
اشرفی را با رمان »ماهی ها در شب می خوابند« از میان 
نویسندگان زنی که در دهه  ۸0 به ادبیات معرفی شد به 
خاطر دارم و روح انگیز شــریفیان را با مجموعه داستان 
»روزی که هزار بار عاشق شــدم« که البته قبل از آن با 
رمان »چه کسی باور می کند رستم؟« و جایزه  گلشیری 
مطرح شده بود. از قدیمی ترها منیرو روانی پور با کتاب 
»نازلی« در ذهنم مانده که مهجور اســت اما داســتان 
غریبی دارد و به شکل حیرت انگیزی توانسته روان زنان 
را در رابطه با عشق و حسادت در یک قصه  کوتاه تصویر 
کند. از اواخر دهه  ۸0 تقریبا ادبیات ایرانی که با مجموعه 
داستان های کوتاه و چند چهره  شاخص پیشرو قدیمی 
مثل گلی ترقی پا گرفته بود، رو به افول گذاشــت. تک 
و توک نویسندگان زن ایرانی داشــتیم که به آن سنت 
پرداختند از عطیه عطارزاده تا نســیم مرعشی. حالا اما 
می خواهم از نویســنده ای بگویم که جدید نیســت اما 
آخرین کتابش، »لمس میمون« که نشــر چشمه چاپ 
کرده در وادی جدیدی اســت که دلم برایش تنگ شده 
بود. همان وادی ســیر در جهان زنانه ای که دهه ۸0 ما 
را مجذوب خودش کرد. شــما که خواننده  هفت صبح 
هستید نویسنده را به خوبی من می شناسید. خودم هم 
اولین بار اسم آنالی اکبری را اینجا پای »ستون فقرات« 
دیدم. بعدتر در فضای مجازی و در دو کتاب اولش »کار 
من جادو کردن اســت« و »دروازه یکشــنبه« ادبیات 
فانتزی مخصوص به خودش را ســاخت که طرفدار هم 
زیاد پیدا کرد. »لمس میمون« اما از نظر من شروع یک 
دوران جدید برای نویســنده است. جایی که آن فانتزی 
ذهنی و واقعیت جهان به هم می رســند و هوشمندانه 
در ذهن کاراکترها، پیوندشــان را می بینیم. زن مسنی 
که کف خانه اش جنازه ای افتاده که خودش او را کشته. 
زن دیگری که از بیمارســتان روانی فرار کرده و قصه ای 
برای خودش ســاخته که ما و بقیه شخصیت های فیلم 
باور می کنیم. خودم از این مجموعه داستان »زن عاشق 
بدترین زن دنیاست« را انتخاب می کنم. چه روایت زنده 
و پویایی از حس و حال زنانه به دست می دهد. این قصه 
بخصوص مرا یاد همان دوران اوج ادبیات زنانه  اوایل دهه  
۸0 می اندازد. بعد از مدت ها بــا زنانی در کتاب ملاقات 

کردم که شبیه خودمان بودند. 

ناديا، فرنگیس، مینا و چند زن ديگر

ستونیکشنبه
صوفیا نصرالهی

 قيمت 10000 تومان

فاطمه رجبی| دکتــر محمد جــواد لاریجانی، 
بزرگ ترین پســر خانــواده معــروف لاریجانی ها 
را بیشــتر با ریاست ستاد حقوق بشــر قوه قضائیه 
می شناسیم که از زمان شکل گیری، ریاست آن را 
به عهده داشته اما او ریاست چند نهاد دیگر را هم 
از زمان شکل گیری عهده دار بوده و هست؛ ازجمله 
پژوهشــگاه دانش های بنیــادی. او اخیرا در مقام 
ریاست همین پژوهشکده، ماجرای ورود اینترنت 
را به ایران تعریف کرده و گفته که او کسی بوده که 
اینترنت را به ایران آورده است: »من قطعا مخالف 
اینترنت نیستم. فضای مجازی بخش بسیار مهمی 
از دستاوردهای زندگی امروز بشر است و ما هم با 
آن مخالفتی نداریم چون به عنوان رئیس پژوهشگاه 
دانش های بنیادین، 33 سال پیش، کسی بودم که 
اینترنت را وارد کشور کردم؛ یعنی اینترنت از آنجا 
وارد کشور شد. تکنولوژی اینترنت 33 سال پیش 
با پشــتیبانی رهبری و پژوهش های بنیادی وارد 
کشور شــد، خیلی از حضراتی که الان برای رفع 
فیلتر سینه چاک هســتند آن زمان نمی دانستند 
که اینترنت را با کدام )ت( می نویســند. آن زمان 
آقای غرضی یکی از مخالفان بــود و می گفت که 
این همان فکس اســت و حق هم داشــت خیلی 
پدیده جدیدی بود. همان موقع من گزارشی در ۱4 
صفحه نوشتم و خدمت آقا دادم که این تکنولوژی 
چیست و چه آینده ای دارد، بعد از ۲ هفته تماس 
گرفتند که بعداز نماز خدمت ایشان برسم. پرسیدم 
چه کسانی هســتند، گفتند فلانی و فلانی و آقای 
غرضی هم هستند، گفتم پس هیچی زیرآب ما را 
زدند! رفتیم و بااضطراب نماز را خواندیم اما دیدیم 
اینطور نشد، ایشان فرمودند گزارش بسیار خوبی 
اســت« او در ادامه به توصیه های رهبری در مورد 

اینترنت پرداخت. 

 سوغات ايتالیا
در مورد نحــوه ورود اینترنت به ایران و قدم هایی 
که برای آن برداشته شد، روایت های دیگری هم 
وجود دارد که نشان می دهد آنچه جواد لاریجانی 
گفته تا اندازه ای درست است. فقط اینکه آن زمان 
یعنی؛ 33 ســال پیش هنوز مرکز پژوهش های 
بنیادی به شــکل امروزی وجود نداشــت، بلکه 
در سال ۶۸ گروهی از پژوهشــگران دانشگاهی 
رشته های فیزیک و ریاضیات دانشگاه شریف که 
دکتر لاریجانی هم استاد منطق ریاضی در همین 
دانشــگاه بود،  تصمیم گرفتند پژوهشگاه ویژه ای 
را برای این علوم پایه، تأسیس کنند. وزارت علوم 
هم این پیشنهاد را قبول کرد و ریاست آن را هم 
داد به جواد لاریجانی. این پژوهشگاه سال ها بعد 
حوزه فعالیتش را گســترش داد و تبدیل شد به 
پژوهشــگاه دانش های بنیادی اما ما برای اینکه 
ببینیم اینترنت چطور به ایران آمد، قرار است در 
همان مرحله قبل باقی بمانیم و یک چهره بسیار 
کلیدی به نام دکتر ســیاوش شهشهانی را به شما 
معرفی کنیم، کســی که از طرف جواد لاریجانی 
به عنوان قائم مقام او در پژوهشــگاه منصوب شد 
و بسیاری از امور آن را به عهده گرفت. خود آقای 
شهشهانی ماجرای ورود اینترنت به ایران را در چند 
گفت وگوی مختلف به شــکل مفصلی شرح داده 
و گفته که اولین بار در ســال ۶۸ در دانشگاه های 
ایتالیا با اینترنت آشنا شده و دیده که تب اینترنت و 
ایمیل در دانشگاه های این کشور داغ شده و اساتید 
ایرانی که برای فرصت مطالعاتی به کشــورهای 
دیگر می رفتند با این پدیده آشنا می شدند: »بعد 
از بازگشت به ایران به عضویت هیأت علمی مرکز 
تحقیقاتــی فیزیک نظری و ریاضیــات درآمدم. 
سال ۶۸ بود که آقای دکتر محمدجواد لاریجانی، 
رئیس این مرکز همت کردند و اینترنت را به ایران 
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 از وام650 میلیونی مسکن چه می دانیم؟صفحه 06

ستاره های سه شنبه گذشته استقلال، دیشــب هم کار را برای  این 
تیم درآوردند تا سومین پیروزی پیاپی برای استقلال ثبت شود. بعد 
از حذف شــمس آذر در جام حذفی   و شکست دادن الریان در لیگ 
نخبگان،  حالا نوبت به نساجی بود که با استقلال تازه این روزها مواجه 
شود. اگر در قطر استقلالی ها مدیون حسینی و رضاییان و کوشکی 
بودند، دیشب هم این اتفاق تکرار شد. دقیقه 50 حسینی یک پنالتی  
نساجی را )روی هند بچگانه حردانی( مهار کرد و دقایقی بعد سانتر 

مواج رامین رضاییان را علیرضا کوشکی با ضربه سری حرفه ای به گل 
تبدیل کرد تا هفته رویایی اش تکمیل شود. استقلال با این پیروزی و با 
نوید بازگشت ماشاریپوف و کوجو حالا با امیدواری بیشتری به دوبازی 
سرنوشت ساز پیش رو در همین ورزشگاه خوش یمن آزادی می نگرد. 
دربی روز پنجشــنبه و بازی رفت مقابل النصر که  بدون لاپورته به 
تهران خواهد آمد. البته که با کریستیانو و جان دوران و  سادیو مانه. 

این اسفندماه می تواند بهترین اسفند عمر استقلالی ها باشد...



باشگاه خبر
 روزنامه صبح ایران  سال چهاردهم  شماره 3996   یکشنبه  5 اسفند  1403

باشگاه خبر
 روزنامه صبح ایران  سال چهاردهم  شماره 3996   یکشنبه  5 اسفند  1403

 آیت الله خامنه ای در دیدار وزیر، معاونان و مدیران 
وزارت اطلاعــات که در تاریخ یكم اســفند 1403 
برگزار شده بود، یکی از وظایف دستگاه اطلاعاتی را 
همکاری با دولت خواندند و گفتند: وزارت اطلاعات 
با همه دولت ها باید همکاری کامل داشــته باشد تا 
دولت مستقر بتواند وظیفه ســنگین اداره کشور را 

به خوبی انجام دهد.
   حفظ روحیــه و رویکرد انقلابــی در وزارت 
اطلاعات در طول سال های متمادی از ویژگی ها 
و امتیازات ممتــاز این وزارتخانه اســت. وزارت 
اطلاعات مجموعه ای واقعا انقلابــی و پایبند به 
انقلاب اســت و همچنان که عناصر قدیمی این 
وزارت، انقلابی ماندند، نیروهــای جدید آن نیز 

در مسیر انقلاب حرکت می کنند که این نعمتی 
بزرگ است.

   تنها راه حل و دریچه نورافشان کشور در برابر 
مشــکلات، پایبندی به مبانی انقلاب است. رفع 
مشــکلات در هر یک از بخش هــای اقتصادی، 
سیاسی، فرهنگی و اجتماعی کشور در گرو توکل 
به پروردگار، پایبندی به اصول انقلاب و پیگیری 
مجدّانه برای تحقق طرح ها و قوانین خوب موجود 

در کشور و جبران عقب ماندگی هاست.
   برنامه ریزی بــرای انجام امور کشــور و حل 
مشــکلات بخشــی از اقدامــات لازم و ضروری 
اســت. آنچه مهم است، دســتیابی به خروجی 
عینی و مطلوب اســت زیرا اگر نتیجه جلسات و 

برنامه ریزی ها و زمان بندی ها، محصول ملموس 
و مطلوب نباشد، فایده ای ندارد و نتیجه مطلوب 
هم هنگامی حاصل می شود که پیگیری مستمر 

وجود داشته باشد.
   یکی از وظایف دستگاه اطلاعاتی همکاری با 
دولت است. وزارت اطلاعات با همه دولت ها باید 
همکاری کامل داشته باشد تا دولت مستقر بتواند 
وظیفه سنگین اداره کشور را به خوبی انجام دهد.

   همکاری وزارت اطلاعــات با دولت به معنای 
انجام کار خوب اطلاعاتی است.

   آیــت الله خامنه ای بــا تأکید بــر همکاری و 
هماهنگی دســتگاه های اطلاعاتی با یکدیگر در 
همه سطوح، توجه ویژه مجموعه های اطلاعاتی 
به تزکیه اخلاقی و مســائل معنوی را نیز مهم و 

ضروری دانستند.
   تجلی طراوت و نشاط انقلابی در راهپیمایی 
۲۲ بهمن و به صحنه آمــدن جوانان و نوجوانان 
برای دفــاع از انقــلاب بــا وجود حجــم انبوه 
خصومت هــا علیه نظام اســلامی، نشــانه اراده 
پروردگار برای پیشرفت اسلام در بستر جمهوری 
اسلامی اســت. نمونه دیگری از بروز اراده الهی، 
تجمعات ضد صهیونیستی در اروپا و حتی آمریکا 
و افزایش چشمگیر حمایت افکار عمومی جهان از 

مردم فلسطین است.
در ابتدای این دیدار، حجت الاسلام والمســلمین 
خطیب وزیر اطلاعــات، گزارشــی از عملکرد و 
برنامه هــای ایــن وزارتخانــه در خنثی ســازی 
تهدیدهــای امنیتی و ضربات به ســرویس های 

جاسوسی متخاصم بیان کرد.

رهبر انقلاب: تنها راه حل مشکلات، پایبندی به مبانی انقلاب است

وظیفهوزارتاطلاعات،همکاریبادولتهاست

     تیتر دو

ادامه ازصفحه   اول

 من هم به عنوان جانشــین ایشــان در این طرح 
همکاری کردم.«

شهشــهانی اولین تجربه ایران در ارتباط با شبکه 
جهانــی را مربوط به پاییز ســال 13۷1 می داند: 
»یکی از نخســتین دغدغه های مدیران و هیأت 
علمــی این مرکــز، ارتباط علمی و پژوهشــی با 
دانشــگاه های دنیا بود. در مرکز تحقیقات به این 
نتیجه رسیدیم که پســت الکترونیک برای یک 
مرکز تحقیقاتی که می خواهد با دانشگاه های دنیا 
ارتباط داشته باشــد، یک ضرورت اجتناب ناپذیر 
اســت. به دلیل شــرایط پس از جنــگ، برنامه 
گســترش ارتباط با دانشــگاه های خارجی مورد 
نظر بود و یکی از ســرلوحه های مرکز تحقیقات 
به شــمار می آمد. ایمیل ارزان ترین و سریع ترین 

روشی بود که مورد توجه قرار گرفت.«
در ســال 68 هیچ مرکــزی برای ارائــه خدمات 
اینترنت در کشــور وجود نداشت. هرچند برخی 
مراکز از طریــق تماس تلفنی با خارج کشــور به 
شبکه وصل می شــدند ولی این مراکز به دیگران 
خدمــات نمی دادنــد. از طریق تمــاس تلفنی 
بین المللی به شــبکه اینترنت وصل می  شــدند. 
 internet البتــه در آن زمــان هنــوز شــبکه
 ایجاد نشــده بــود و بــه شــبکه bitnet وصل 

می شدند.
از طریق مرکز بین المللی فیزیک نظری در ایتالیا 
که آن زمان ریاست آن با پروفسور عبد السلام بود 
به موسســه مجمع اروپایی شبکه های تحقیقاتی 

)earn( وصل شدیم.
این مؤسســه آن زمان کشــورهای غیر اروپایی 
مانند هندوستان را به عضویت پذیرفته بود. ولی 
شــرایط عضویت ویژه ای داشت که با توصیه های 
آقای عبدالســلام، عضویت ایــران مورد پذیرش 

قرار گرفت.
اواخر سال میلادی 199۲ از طریق اتصال تلفنی 
به دانشگاه لینس اتریش وصل شــدیم. بعد ها با 
یک خط استیجاری به دانشگاه وین اتریش وصل 
شدیم که آن زمان از نقاط اصلی اتصال به شبکه 

earn بود.
همکاران ما کــه به اجــلاس فنــی بین المللی 
می رفتنــد، چیزهــای تــازه ای یــاد گرفتند. 
گزارش های آنها نشــان می داد که شــبکه های 
تحقیقاتــی بین المللــی از پروتــکل bitnet به 
پروتــکل جدیــد بــه نــام internet حرکت 
می کنند. به همین دلیل بــود که مرکز تحقیقات 

نیز اتصال به اینترنت را به سرعت پیگیری کرد.«
البتــه می دانیم که  اینترنت در ایران اما تا ســال 
13۷3 هنوز در اختیار مردم قرار نگرفت در سال 
13۷3 موسسه ندا یارانه توسط ناصرعلی سعادت 
تاسیس شد. این موسســه اولین سرویس دهنده 

اینترنت Dial-up در کشــور بــود و همچنین 
 neda.net اولین دامنه اینترنتی ایران بــه نام
به نام آن به ثبت رســید. یکی دیگر از وقایع مهم 
تاریخچه اینترنت در ایران تاســیس شرکت امور 
ارتباطات دیتا اســت. در ســال 13۷4 مجلس 
شورای اســلامی طرح تاســیس این شرکت را 
تحت نظر شــرکت مخابرات ایــران تصویب کرد 
و مســئولیت توســعه خدمات دیتا در کشور را 
به طور انحصــاری در اختیار این شــرکت دولتی 
زیر مجموعه وزارت پست و تلگراف وقت قرار داد.

   نقش محمد غرضی
هــم لاریجانی و هم شهشــهانی هــر دو محمد 
غرضی را یکی از مخالفان سرســخت راه اندازی 
اینترنت در ایران می داننــد آن هم به عنوان وزیر 
و پســت و تلگــراف و تلفن که آن زمــان متولی 
اصلی مخابرات هــم بود. شهشــهانی می گوید: 
»در مخابرات ایران کســانی بودنــد که اعتقادی 
به اینترنت نداشتند. آنها فکر می کردند اینترنت 
یک مد روز اســت و زود فراموش می شــود. آنها 
 x۲5 کوشش می کردند شــبکه محدود تر به نام
را راه انــدازی کنند و می گفتند هــر نوع فعالیت 
شبکه ای، باید تحت همین شبکه انجام شود. آن 
زمان اینترنت به اندازه کافی شــهرت پیدا کرده 
بود و همه می دانســتند x۲5 پاسخگوی توسعه 
فنــاوری اطلاعات نیســت. چند ســال زحمت 
 x۲5 کشیدیم تا به مخابرات تفهیم کنیم تجربه
یک بــار در اروپا آزمایش شــده و ناکارآمدی آن 

قبلا اثبات شده است.«
در واقع بــا روی کار آمدن دولــت خاتمی جبهه 
موافقان خیلی تقویت شــد، البتــه مخالفان هم 
بیشــتر تلاش کردند. محمدرضا عــارف که آن 
زمان وزیــر بود، می گویــد که در ایــن زمینه از 
ظرفیت آیت الله سیستانی اســتفاده کرده است. 
این ســخنان عارف در یک جلســه انتخاباتی با 
فعالان صنف فنــاوری اطلاعــات و ارتباطات در 
خرداد 139۲ اســت: »در بحث اینترنت از ابتدا 
نیز مشکل داشــتیم و باید بســیاری از نهادهای 
فرهنگی را متقاعد می کردیــم. در آن زمان برای 
اینکه راه را برای ورود اینترنت به کشور باز کنیم 
از دفتــر نمایندگی آیت الله سیســتانی شــروع 

کردیم و مجوز گرفتیم.«

   نقش مهم قم
منظور عارف، احتمالا تاســیس مرکــزی به نام 
مرکــز جهانی اطلاع رســانی آل البیــت در عید 
غدیر سال ۷۷ است. این بخشــی از گفت وگوی 
احمد هاتف، معاون این مرکــز در مرداد 1395 
با خبرگزاری حوزوی رسا اســت: »مرکز جهانی 
اطلاع رســانی آل البیت در عید غدیر ســال ۷۷ 

زیر نظر دفتر حضرت آیت الله سیســتانی فعالیت 
خود را آغــاز کرد؛ ایــن مرکز به طور مســتقیم 
تحت اشــراف حجت الاسلام شهرســتانی است؛ 
ثبت رســمی آن زیر نظر دفتــر حضرت آیت الله 
سیســتانی و از مجموعه های اقماری محســوب 

می شود.
ورود اینترنــت به ایــران از دلایل احــداث این 
مجموعه بود؛ ســال ۷۷ در قم یک یــا دو مرکز 
خدمات اینترنت وجود داشــت؛ حجت الاســلام 
شهرستانی در زمینه تکنولوژی و خدماتی به روز 
اســت و به این خاطر فوراً به ایــن موضوع توجه 
کرد که بســتری مناســب برای تبلیغ و تحقیق 
شــیعه به وجود آمده است و تشــخیص داد که 
طلاب با توجه به شرایط آن موقع به اینترنت نیاز 
داشتند. زمانی که اینترنت ساعتی و جیره بندی 
و هزینه گزافــی بابت آن پرداخت می شــد و در 
دسترس قرار می گرفت این مجموعه با در اختیار 
گذاشتن اینترنت رایگان برای طلاب و محققین 

و پژوهشگران فعالیت خود را آغاز کرد.«

   یک تحول بزرگ دیگر
اینترنــت تا اواخــر دولت احمدی نــژاد صرفا به 
صورت دایال آپ در اختیار مــردم بود تا اینکه در 
دوره او اینترنت ADSL عرضه شد اما مسئولان 
وقت می گفتند که تا سرعت 1۲8 کیلوبایت برای 
مردم کافی اســت و اگر ســرعت ۲56 کیلوبایت 
را می خواســتید بایــد از دانشــگاه معرفی نامه 
می داشتید که دانشجو هســتید. این روند کم کم 
از اواخر دهه هشــتاد تغییر پیدا کرد و رفته رفته 
اینترنت همراه نیــز دریچه حضــور ایرانیان در 

وب شد.
در همان زمان، وب نیز از صفحات ســایت ها در 
حال تبدیل به شــبکه های اجتماعی بود هرچند 
که حاکمیت نگاهی مثبت به آن نداشــت. حضور 
تیم واعظی و آذری جهرمــی، دو وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعــات روحانی بود که باعث شــد 
اینترنت در جامعه ایران به این شکل فراگیر شود. 
وقتی دولــت روحانی روی کار آمــد، میزان کل 
پهنای باند کشــور، کمی کمتر از 80 گیگابایت 
بود اما این میزان در پایان دولت به حوالی ۲ هزار 

گیگابایت رسید.
هفت: در حــوزه قوانیــن و مقررات اســتفاده از 
اینترنت باید به قوانینی اشــاره کرد که در ابتدای 
دهه 80 توســط شــورای عالی انقلاب فرهنگی 
تهیه شــود. قوانینی مانند »مقــررات و ضوابط 
شبکه های اطلاع رســانی رایانه ای« که در خرداد 
1380 تصویب شــد. مهم ترین قانــون در حوزه 
فضای مجازی در ایران امــا قانون جرائم رایانه ای 
اســت که در بهار ســال 1388 و کمــی قبل از 

انتخابات آن سال به تصویب مجلس رسید.

پروژه مشترک سیاوش   و محمد جواد 
روایت هایی درباره نحوه پیوستن ایران به شبکه جهانی اینترنت به بهانه حرف های جدید دکتر لاریجانی

چشم جهان به سوی بیروت
آیین تشییع پیکر شهیدان سید 

حسن نصرالله، دبیر کل فقید حزب 
الله لبنان و شهید شیخ صفی الدین، 

رئیس فقید شورای اجرایی حزب الله 
امروز یکشنبه پنج اسفند با حضور 

هیات های رسمی و مردمی از ۷۹ 
کشور جهان برگزار می شود. به گفته 

یکی از مسئولان ارشد حزب الله، 
مجموعه ورزشی کمیل شمعون محل 

گردهمایی اصلی است. به گفته او 
آیین تشییع در داخل مجموعه 
ورزشی حدود ۶۵ دقیقه طول 

می کشد و در جریان آن شیخ نعیم 
قاسم، دبیرکل حزب الله سخنرانی و 

نماز میت را اقامه خواهد کرد و سپس 
خودروی مخصوص حامل تابوت سید 

حسن نصرالله و شیخ صفی الدین به 
سمت محل خاکسپاری پیکر دبیرکل 

فقید حزب الله در جاده فرودگاه به 
حرکت درخواهد آمد.

سید حسن نصرالله، دبیرکل حزب الله 
لبنان، در ۲۷ سپتامبر ۲۰۲۴ )۵ مهر 
۱۴۰۳( در حمله ای هوایی در بیروت 

به شهادت رسید. 
گفته می شود کارشکنی های آمریکا 

و لغو پروازها از مبدا ایران مانع 
از حضور مردم و برخی از مقامات 

ایرانی در مراسم تشییع سیدحسن 
نصرالله در لبنان شد. بر اساس 

گزارش فارس اگر چه پزشکیان 
برای حضور در مراسم اعلام آمادگی 

کرده بود، اما دولت لبنان دعوتی 
برای رئیس جمهور ایران ارسال 

نکرد و حضور قالیباف هم پس از 
پیگیری های او و به دعوت نبیه 

بری، رئیس مجلس لبنان، انجام 
خواهد شد. با این حال شب پیش 
خبری منتشر شد که وزیرخارجه 

برای شرکت در مراسم تشییع 
»سیدحسن نصرالله« و »سیدهاشم 

صفی الدین« به بیروت خواهد 
رفت. سید عباس عراقچی، مهر ماه 

در زمان این حادثه در نیویورک و 
در حال شرکت در مجمع عمومی 

سازمان ملل بود اما پس از دریافت 
خبر شهادت نصرالله، برنامه های خود 
را تغییر داد و یک روز زودتر به ایران 

بازگشت. او یک هفته پس  از ترور 
شهید نصرالله و علی رغم تهدیدات 

رژیم صهیونیستی به بیروت سفر 
کرده بود. به جز عراقچی در برنامه 

تشییع امروز از ایران رئیس سازمان 
تبلیغات اسلامی هم حضور دارد. 

حجت الاسلام محمد قمی دیروز در 
ایکس )توییتر سابق( نوشته بود که 

تلاش ها و پافشاری هایی داشته تا 
این مراسم در ایران برگزار شود اما در 

 نهایت مقدور به این کار 
نشده است.

 تصاویر منتشر شده از بیروت 
نشان می دهد که شهر به ویژه بخش 
جنوبی آن خود را برای خاکسپاری 
پیکرها آماده کرده است. این محله 
با پرچم های زرد حزب الله، تصاویر 

نصرالله و شعارهایی چون "راهت 
ادامه دارد" تزئین شده است. این 

خاکسپاری پنج ماه بعد از ترور 
سیدحسن نصرالله از سوی اسرائیل 

صورت می گیرد. شب پیش فیلمی از 
کفن این شهید منتشر شد که روی 

آن نوشته بود:  »بی عشق مهدی هیچ 
خیری در دنیا نیست« این بخشی از 

نسخه لبنانی سرود سلام فرمانده 
است. روز پیش همچنین تصاویری 

از محل دفن این شهید در »روضه 
الشهیدین«، گلزار شهدای حزب الله 

در ضاحیه بیروت منتشر شد. 
پوشش زنده این مراسم از سوی ۴۰۰ 

رسانه جهانی، آن را به یک رویداد 
بین المللی تبدیل کرده است.
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سال هاســت که نیــروی انتظامی از 
تست های جدید ســنجش الکل برای 
آزمایش الــکل خون افراد اســتفاده 
می کند. دســتگاه های کوچک یک تا 
دو میلیون تومانی کــه اغلب وارداتی 
هســتند و گزارش آنها می تواند منجر 
به ۷۲ ضربه شــلاق، جریمه و حبس 
شــود. با وجود این درگیری ها برخی 
قاضی ها اعتبار ایــن آزمایش ها را رد 
می کنند. در ســامانه آراء قضایی ده ها 
رای مختلف وجــود دارد که نشــان 
می دهد قاضی ها الکل ســنج را قبول 
ندارنــد. برخی از آنهــا آزمایش خون 
را هم به عنــوان ســند نمی پذیرند. 
از نظــر حقوقی بوی الــکل دهان هم 
دلیل علمی برای اثبات ادعای نیروی 
انتظامی نیست. حتی چند سال پیش 
رای یــک قاضی این بــوده که نیروی 
انتظامی فقط در مــوردي می تواند از 
افراد تســت الکل بگیرد کــه رفتاری 
غیرعادی داشتند که منجر به تصادف 

و عواقب وخیم شده است و در غیر این 
صورت بیشــتر توصیه ها این بوده که 
این آزمایش ها کمکی بــه علم قاضی 
نمی کند. در گزارش زیر نگاهی به این 
آرا درباره نوشیدن الکل از سمت افراد 

داشته ایم.
هفته گذشــته پایگاه خبــری اختبار 
به بررســی آراء مختلف درباره شرب 
خمر پرداخت. موضوع گــزارش این 
رسانه  حقوقی این بود که صرف تست 
الکل ســنج می تواند باعث اثبات جرم 
شــرب خمر شــود یا نه؟ بیشتر آرای 
بررســی شــده در این گزارش نشان 
می دهد که اغلب قاضی ها اعتقاد دارند 
که نتیجه تست الکل از طریق دستگاه 
برای متهم کردن یک نفر کافی نیست 
و بر اساس آن نمی شود به کسی اتهام 

شرب خمر زد.

   قصه اول همین ســه ســال پیش 
رخ داده اســت. دادیــار دادســرای 

بندرترکمن در رای این پرونده نوشته 
که صرف گــزارش مرجــع انتظامی 
مبنی بر بوی مشروبات الکلی از دهان 
متهم دلیل نمی شــود که بپذیریم او 

حتما الکل نوشیده است. 
ماجرای این پرونــده در بندرترکمن 
اتفاق افتاده و از متهم با دستگاه تست 
تنفسی آزمایش الکل گرفته شده که 
مصرف الکل از ســمت فــرد را تایید 
کرده است. نظر قاضی اما این بوده که 
این دستگاه   ها آنقدر حساس نشده اند 
که الکل درمانی و مشــتقات آن را از 
نوشیدنی الکلی جدا کنند. ایراد دیگر 
قاضی این بوده که دیگر امکان تســت 
خون هم نیســت چرا که بیشتر از 1۲ 
ساعت از بازداشت فرد گذشته و دیگر 
این آزمایش هــم ارزش علمی ندارد. 
خلاصه همه این ها به اینجا رســیده 
که شرب خمر برای متهم ثابت نشده 

است.
   قصه بعــدی ســال 139۲ اتفاق 

 گزارش روز

شک و شبه هایی درباره کارایی الکل سنج
قاضی ها درباره نوشیدن الکل چه رایی صادر می کنند؟

افتاده. یک مرد 4۷ ســاله مقیم تهران 
به نگهــداری و همچنین نوشــیدن 
مشروب محکوم شده است. یک ظرف 
۲0 لیتری هم در وسایل او کشف شده 
که پرونده اش را سنگین تر کرده. بابت 
حمل کردن این مشــروب ها او به سه 
ماه حبس، جریمه و 40 ضریه شــلاق 
محکوم شــده اما در رای او یک نکته 
دیگر هم وجــود دارد. آن هــم اینکه 
قاضی نوشــته به خاطر احتمال خطا 
در آزمایش پزشــکی قانونی نمی توان 
این اتهام را به متهــم زد که او هنگام 
بازداشت مشروب خورده است. قاضی 
گفته دلایل کافی برای این بزه نداریم 
و به خاطر همین هم اصل را بر برائت و 

بی گناهی متهم گذاشته است. 
   پرونــده بعــدی مربوط به ســال 
1393 بوده و در رودبــار اتفاق افتاده 
اســت. متهم یک مرد 35 ساله تهرانی 
بوده که حتی یک گواهی پزشکی هم 
در مورد وجود الکل در خون او برایش 
صادر شــده اما قاضی نوشته است که 
به صرف گــزارش مرجــع انتظامی و 
گزارش پزشــکی قانونی نمی توان یک 

فرد را متهم به نوشیدن الکل کرد.
   در رای بعــدی پرونده بــه دیوان 

عالی کشــیده شــده و دیوان هم باز 
تاکید کرده که روش تســت تنفسی 
معیار مناسبی برای محکوم کردن فرد 
نیســت. البته به دلایل دیگری متهم 
را محکوم به شــش ماه حبس، جریمه 
و ۷4 ضربه شــلاق کرده اســت اما در 
جزئیات رای نکات جالبی وجود دارد. 
اردیبهشــت ماه ســال 139۲ حوالی 
ســاعت ۲۲:30 در یکی از شــهرهای 
خراســان رضوی دو جوان داخل یک 
خودروی ماکســیما نشسته بودند که 
نیروی انتظامی پشــت ماشــین آنها 
ظاهر می شــود. آنها بعد از بازرســی 
ماشــین یک بطری یک و نیم لیتری 

الکل خوردنی پیدا می کنند. 
هر دو نفــر را برای تســت الــکل به 
قانونــی می فرســتند و  پزشــکی 
الکل سنج  تنفســی اعلام می کند که 
هر کدام 63 و 61 میلیگــرم الکل در 
خونشــان داشــته اند. بعد از برگزاری 
دادگاه وکیــل در جایــگاه حاضــر 
می شــود و می گوید کــه  در خیلی از 
داروها از قبیل شــربت اکسپکتورانت 
الکل وجود دارد ولی ســکرآور نیست. 
با این حال ایــن دو جــوان بابت نگه 
داری الکل که هیچ، به خاطر نوشیدن 

آن هم به حبس شــش ماهه و شلاق 
محکــوم می شــوند.ماجرا اینجا تمام 
نشده اســت. یکی از وکلا یک لایحه 
پرجزئیــات می نویســد کــه در آن 
 ایرادهای تست تنفسی الکل را توضیح 

داده است. 
وکیل می گوید کــه در روش آزمایش 
تنفسی که برای ســنجش الکل از فرد 
می گیرند امکان خطا و اشــتباه در آن 
وجود دارد و طریق شــرعی این اثبات 
مجازات درست نیســت. بعد از اینکه 
پرونده به دیــوان عالی ارجــاع داده 
می شــود دادیار دیوانعالــی هم رای 
می دهد که اســتفاده از روش تنفسی 
الکل سنجی که توسط پلیس حمل و 
نقل اغلب کشــورها انجام می شود، به 

علم قاضی کمکی نمی کند. 
ضمن اینکه در رای او نوشــته شــده 
نیــروی انتظامــی می توانــد فقط در 
مورد افرادی تست الکل بگیرد که فرد 
رفتاری غیرعادی داشــته که منجر به 
اختلال در نظم عمومــی یا تصادف و 
عواقب وخیم شده اســت. با این حال 
درخواســت وکیل برای بررسی دوباره 
پرونده را رد کرده و همان رای تجدید 

نظر تایید شده است. 

سایت  نگار سیاسي / گزید     ه اي از تحلیل ها ي جناح هاي سیاسی
حرف های جالــب دکتر غلامعلــی حدادعادل در 
گفت وگویی تلویزیونی درباره نقش زبان فارســی در 

به هم پیوستگی کشور: 
در طول تاریخ، مردم در قلمــرو پهناور ایران زمین، همه به 
یک زبان مادری صحبت نمی کردند. امروز هم همین طور 
اســت. امروز مردمی که در ایران زندگی می کنند، عده ای 
به زبــان تُرکی صحبــت می کنند، عده ای بــه زبان عربی 
صحبــت می کنند، عده ای بــه زبان بلوچــی و گروهی به 
زبان کُردی صحبــت می کنند. حداقــل صدها گویش در 
روســتاها و شــهرهای کوچک وجود دارد، اما این مردم از 
قدیم، هر وقت می خواســتند با همدیگر حرف بزنند، زبان 
مشترکشان فارسی بوده است؛ یعنی زبان واسط که هر دو 
طرف آن را می فهمیدند فارســی بوده و اگر می خواستند 
با زبان مادری شــان با هم صحبت کنند، زبان همدیگر را 
نمی دانستند، اما همه زبان فارسی را می دانستند و فارسی 
یک حقیقــت وحدت بخش بود که بر کثــرت زبان ها فائق 
می آمد و باعث می شد که کثرت زبان ها مانع ارتباط آن ها 
نشــود. مثلًا فردوسی شــاهنامه را در حدود هزار و بیست 

سال پیش در غزنی تمام کرده است.
مردم شــیراز لهجه و گویش محلی شــان با گویش محلی 

مردم غزنی خیلی تفاوت داشته اســت، اما شعر فردوسی 
را می فهمیدند. قطران در تبریز و ناصر خســرو در بلخ بود. 
ناصر خسرو وقتی به تبریز می رسد، قطران می آید و معنی 
بعضی کلماتی که در فارســی بلخی مطرح بوده و قطران 
نمی دانسته را می پرســد. ولی شــعر قطران که در تبریز 

سروده شده بوده، برای ناصر خسرو مفهوم بوده است.
حالا شــما ببینید تبریز کجاســت و بلخ کجا! شــعر ناصر 
خسرو هم هزار ســال پیش برای قطران مفهوم بوده است. 
این زبان همان طور که به درســتی گفتیــد مثل یک پل 
ارتباطی مردم ایران را به یکدیگر مرتبط می کرده اســت. 
حتی حکومت ها و سلسله ها وقتی با هم می جنگیدند و به 
خون هم تشنه بودند، سران پادشــاهی ها و امیران محلی 
اگر نامه برای هم می فرســتادند، در نامه ممکن بود فحش 
به همدیگر بدهند، ولی به زبان فارســی می نوشتند. یعنی 
قبول می کردند که باید حرف هایشان و صلح و جنگشان را 
به زبان فارســی به هم منتقل کنند. هیچ کس در این زبان 

مشترک فارسی بودن، شک نمی کرد و امروز هم نمی کند.

 نفت اقلیم و فشــار ترامپ: رویترز در گزارشــی 
اختصاصی به نقل از 8 منبع مطلع، مدعی شــده که دولت 

ترامپ فشار زیادی بر عراق برای از سرگیری صادرات نفت 
اقلیم کردســتان ایــن کشــور وارد می کند.بــه گزارش 
عصرایران، 8 منبع آگاه به رویتــرز گفتند که دولت دونالد 
ترامپ، رئیس ایالات متحده، در حال اعمال فشار بر عراق 
اســت تا اجازه دهد صادرات نفت اقلیم کردســتان از سر 
گرفته شــود یا در کنار ایران، با تحریم هــای نفتی آمریکا 
مواجه شود.با این حال یکی از مشاوران نخست وزیر عراق 
در بیانیه ای وجود تهدید به تحریم یا فشار بر دولت بغداد از 
ناحیه آمریکا را رد کرده است.از سرگیری سریع صادرات از 
اقلیم نیمه خودمختار کردســتان عراق به جبران کاهش 
احتمالی صادرات نفت ایران کمک می کند، که واشــنگتن 
متعهد شــده اســت به عنوان بخشــی از کارزار »فشــار 

حداکثری« ترامپ علیه تهران، آن را به صفر برساند.
دولت آمریکا گفته اســت که می خواهد ایران را از اقتصاد 
جهانی منزوی کند و درآمدهای صادرات نفت این کشــور 

را حذف کند.
وزیر نفت عــراق روز دوشــنبه هفتــه گذشــته به طور 
غیرمنتظره ای اعلام کرد که صادرات نفت کردستان عراق 
از هفته آینده از سر گرفته می شود. این پایان یک مناقشه 
تقریبا ۲ ساله اســت که باعث قطع صادرات روزانه بیش از 

300 هزار بشکه نفت اقلیم کردســتان از طریق ترکیه به 
بازارهای جهانی شده است.

 رونمایی از شاهد در واشــنگتن: صدای آمریکا در 
خبری با عنوان »رونمایی از پهپاد مرگبار ایران« نوشــت: 
»این پهپاد نمونه ای از تســلیحات پرشمار صادراتی ایران 
اســت. پهپاد شــاهد 136 در حمله مرگبار شبه نظامیان 
شیعه مورد حمایت ایران به یک پایگاه آمریکایی در اردن 
به نام »برج ۲۲« در ژانویه ۲0۲4 اســتفاده شــده است. 
قدرت تخریبی شــاهد 136 معادل بیــش از 50 کیلوگرم 
تی ان تی اســت. این پهپاد دارای بالی به شکل دلتا و بینی 
برجسته ای است که محل استقرار کلاهک جنگی آن است 
و به خاطر رنگ زغالی آن، هنگام پرواز در شب به دشواری 
قابل تشخیص اســت. این پهپاد به تازگی به ایالات متحده 
منتقل شــده اســت. تعداد پرشــماری از این پهپادها و 
تســلیحات مشــابه به صورت مستمر از ســوی جمهوری 
اســلامی در اختیار متحدان قــرار می گیــرد.« به ادعای 
صدای آمریکا، این پهپاد با همکاری ســازمان »اتحاد علیه 
ایران هسته ای«، به ریاســت مارک والاس نماینده پیشین 
ایالات متحده در ســازمان ملــل، از اوکراین لهســتان به 

آمریکا منتقل شده است.
کیهان در تکمله این خبر اضافه کرده است: این رونمایی، 
هر چند به نیت ایران هراسی انجام شده، اما نشانه ضعف و 
خفّت رژیم آمریکا در مقابل اقتدار ایران پس از چهار دهه 
کارشــکنی و اعمال تحریم های فلج کننــده و حداکثری 

است.

 این حرف هــای  معاون اجتماعی ســتاد امر به 
معروف و نهی از منکر در گفت و گو با ایلنا را بخوانید: 
قرار بود که بخشی از آسیب های اجتماعی را دنبال کنیم، 
امــا گفت و گو هایی که با ســازمان امــور اجتماعی وزارت 
کشور داشــتیم، به دلیل جابه جایی دولت و تغییراتی که 
رخ داد، فعلًا متوقف شده اســت. اعلام آمادگی کردیم در 
عرصه هایی که می توانیم کمک کنیم، اما واقعیت این است 
که تجهیزات و پشــتیبانی ســتاد در حد صفر است. البته 
ما پژوهشــکده داریم که مسائل را بررســی و راهکار ارائه 
می دهد. در بحــث طلاق و جمعیت نیــز در حال پیگیری 

هستیم.
میرشمسی با اشاره به اینکه پیشبرد قانون جوانی جمعیت 
در دستور کار ما قرار دارد، گفت: جلســاتی در این زمینه 

برگــزار کردیم. دنبال این هســتیم مشــکلاتی که وجود 
دارد، مانند بحث بودجه و وام هایی که قــرار بوده بانک ها 
بدهند، را حل کنیم. یکی از ایراد های جدی که در سیستم 
اجرایی کشور وجود دارد، این اســت که ما با تواکل مواجه 
هســتیم؛ یعنی هر وقــت می خواهیم کاری انجام شــود، 
دستگاه های زیادی برای آن متولد می شوند، اما هیچ کس 
آن کار را انجام نمی دهد. ما دنبال حل این موضوع هستیم. 
دســتگاه های متولی باید وظایف خود را به درستی انجام 
دهند. در حال حاضر در تلاشیم تا راهکاری پیدا کنیم که 

این مسائل را دنبال کنیم.
در مــورد جوانی جمعیت مســئولان بایــد بگویند کدام 
دســتگاه وظیفه اش را انجام می دهد. اکنون ســتاد امر به 
معروف و نهی از منکر دنبال این اســت کــه ترک فعل ها 
را شناســایی کرده و گوشــزد کنــد. ما قــدرت اجرایی 
نداریم و تــوان اجرایی مان عمدتاً توصیه ای اســت.معاون 
اجتماعــی و مطالبه گری ســتاد امر به معــروف و نهی از 
منکر در خصوص مقابله ســتاد با پدیده »زندگی لاکچری 
آقازاده ها« که خشــم مردم و جوانان را در پی داشته است، 
گفت: تلاش می کنیم با دســتگاه ها گفت و گــو کنیم و با 
عوامل ایجادکننده این شــرایط گفت و گو داشــته باشیم، 

اما نتوانسته ایم به طور مســتقیم وارد شویم. راهکار هایی 
ارائه داده ایــم، اما در بحث شــکاف طبقاتــی به صورت 
مســتقیم نمی توانیــم وارد عمل شــویم، بــه خصوص 
 زمانی که دســتگاه های مســئول بــه شــکاف طبقاتی 

دامن می زنند.

 معمای شــروین: همزمان بــا اولین مراســم اکران 
عمومی »پسر دلفینی ۲« نمایندگان اداره اماکن، علیرغم 
صدور پروانه نمایش این فیلم با صدای شروین حاجی پور، 
اجازه حضــور این خواننــده را در مراســم افتتاحیه فیلم 
ندادنــد و پخش فیلم هم بــدون صدای ایــن خواننده به 
نمایش درآمد.بشــیر بی آزار، مدیر بخش موسیقی تیتراژ 
این انیمیشــن با انتشــار یادداشتی نســبت به این اتفاق 
واکنش نشان داد و نوشت: با وجود تمام تلاش ها و تماس و 
پیگیری ها تا آخرین لحظه، در نهایــت اداره اماکن نه تنها 
مجــوز حضور شــروین حاجی پور تــو مراســم افتتاحیه  
پســردلفینی ۲ را به بهانه  ممنوعیت حضور شــروین در 
تجمعات بالای30 نفــر را صادر نکرد، بلکــه حتی جلوی 
پخش نسخه نهایی پســردلفینی که با صدای شروین بود 

هم گرفته شد.

پزشکیان و معضل مذاکره
مسعود پزشکیان شرایط مذاکره احتمالی با غرب 
را از روز نخست کاندیداتوری اعلام کرده بود. او 
با تاکید بر شرافتمندانه بودن و عزت مندانه بودن 
هرگونه گفت وگو، خط مشی دولت چهاردهم  را 
در قبال ایالات متحده ترسیم کرد. البته در این 
میان اوضاع به شکلی که پزشکیان می خواست 
پیش نرفت. ترامپ به کاخ ســفید برگشــت و 
فشــارهای حداکثری را با امضای یک یادداشت 
برگرداند و متحدان تهران را برای پشــت پا زدن 
بر اتحاد خود تحت فشــار قرار داد. اینجا نگاهی 
به مهم ترین مواضع مسعود پزشکیان در زمینه 

گفت وگو با آمریکا پرداخته ایم:
   پزشــکیان در دوران پیــش از انتخابــات 
ریاســت جمهوري و مناظرات بــا طعنه به گروه 
مخالف، گفتــه بود کــه مصالح مــردم قربانی 
درک های متفاوت از منافع ملی است. پزشکیان 
در همان دوران روی تنش زدایــی با دولت ها و 

تعامل سازنده با جهان تاکید داشت. 
   ســوم مهرماه  رئیس جمهور که در راس یک 
هیات عالی رتبه سیاســی به منظور شــرکت در 
هفتاد و نهمین اجلاس مجمع عمومی ســازمان 
ملل متحد به نیویورک سفر کرده بود، در ملاقات  با 
اهالی رسانه و مقام های خارجی اعلام کرد که دولت 
چهاردهم برای پایان دادن به مناقشه غیرضروری 
علیه برنامــه صلح آمیز هســته ای کشــورمان و 
بازگشت متقابل به برجام، درچارچوب دیپلماسی 
عزتمندانه، آماده مذاکره است. در آن زمان مسعود 
پزشــکیان تاکید کرد که جمهوری اسلامی ایران 
برای بازگشــت به تعهدات برجامی آمادگی دارد، 
اما تحت فشــار و تحریم وادار به مذاکره نخواهد 
شد. او بیان داشــت: ما برای بازگشت به تعهدات 
خود در توافق صورت گرفته آمادگی کامل داریم، 
اما نمی شود که آمریکا و کشورهای اروپایی حاضر 
به اجرای تعهدات خود نباشــند و در مقابل از ما 
بخواهند که به تعهدات خود بازگردیم. او در همان 
زمان گفت مــا دعوا نداریم، رســما اعلام کردیم؛ 
گفت وگو می کنیم، اما تحقیر را نمی پذیریم. آمریکا 

اول بپذیرد ما آدم هستیم.

   ۲۲ آبان ماه پزشکیان  در نشستی با جمعی از 
وزرای سابق امور خارجه، در ابتدای جلسه ضمن 
ارائه تحلیلی از عملکرد دولت چهاردهم در این 
حوزه، اظهار کرد: ما در مدت کوتاهی که دولت 
چهاردهم سر کار آمده تلاش های زیادی کردیم 
که برخی مسائل و مشــکلات سیاست خارجی 
را حل کنیم. او گفت: در آغاز فعالیت رســمی به 
عنوان رئیس جمهور گفتم که بــاور دارم باید با 
دوستان مروت و با دشمنان مدارا داشته باشیم 
و امروز بیش از گذشــته به این نظر اعتقاد دارم. 
رئیس جمهور توضیح داد: به نظرم حتی در رابطه 
با آمریکا نیز ما چه بخواهیم و چه نخواهیم بالاخره 
در عرصــه منطقه ای و بین المللی با این کشــور 
مواجهه خواهیم داشــت و بهتر است این عرصه 
را خودمان مدیریت کنیم؛ البته دولت در نهایت، 
کلیت سیاست خارجی را در چارچوب استراتژی 

و رویکردهای کلان نظام پیش خواهد برد.
   روز ۲6 دی مــاه رئیس جمهــور ایــران در 
گفت وگو با شبکه ای آمریکایی ان بی سی گفت، 
ایران اصولا آمــاده گفت وگو با دولت دوم ترامپ 
است. او همچنین به مســئولیت و تعهداتی که 
طرفین پس از انجام گفت وگوها و مذاکرات دارند، 
تاکید کرد. پزشکیان گفت: مشکلی که ما داریم 
در گفت وگو نیست. این در تعهداتی است که از 
گفت وگو و مذاکره ناشی می شــود که ما باید به 
آن متعهد شویم. در دوره اول ریاست جمهوری 
ترامــپ، تنش ها بیــن ایالات متحــده و ایران 
افزایش یافــت. در ســال ۲018، ترامپ ایالات 
متحده را از توافق هســته ای ســال ۲015 بین 
ایران و قدرت های جهانی خــارج کرد و موجی 
از بی اعتمادی به وجــود آورد. ترامپ تحریم ها 
را مجددا اعمال و اقدامات تنبیهی بیشــتری را 
برقرار کرد. پــس از آن دولت بایــدن مذاکرات 
غیرمستقیم با ایران برای احیای توافق هسته ای 
۲015 انجام داد، اما این گفت وگوها نتوانســت 
به توافقی دست یابد. پزشکیان گفت: زمانی که 
ایران با قدرت های بزرگ درباره برنامه هسته ای 
خود گفت وگو کرد، ما به تمام تعهداتی که باید به 

آن ها متعهد می شدیم، پایبند بودیم. اما متأسفانه 
این طرف مقابل بود که به وعده ها و تعهدات خود 

عمل نکرد.
   روز سوم بهمن ماه مسعود پزشکیان در استان 
خوزســتان درباره مذاکره گفــت: رهبر انقلاب 
فرمودند که براساس سه اصل عزت، مصلحت و 
حکمت با همه ارتباط داشــته باشــیم به غیر از 
اسرائیل. رئیس جمهور در ادامه به الگوی رفتاری 
چین در مقابل آمریکا اشاره کرد که در راستای 

نفع حداکثری این کشور است. 
   پزشکیان روز دوشــنبه ۲۲ بهمن 1403 در 
مراســم راهپیمایی ۲۲ بهمن در میدان آزادی 
تهران گفت: ترامپ از مذاکــره حرف می زند اما 
همزمان ســند تحریم و توطئه علیه ایران امضا 
می کند. رئیس جمهور با بیان اینکه آمریکا باید 
خواب به زانو درآوردن مــا را ببیند، افزود:  ایران 
در مقابل بیگانگان سر خم نخواهد کرد. مسعود 
پزشــکیان در عین حال تاکید کرد: ما رهبریت 
رهبر انقلاب و کلام ایشان را فصل الخطاب رفتار 
و عملکرد و سیاست خود می دانیم. او همچنین 
روز ۲4 بهمن با اشــاره به اینکه ترامپ پشــت 
تریبون از مذاکره می گوید  اما از طرفی تمام راه ها 
را می بندد و هر تصمیمی را برای زمین گیر کردن 
ما می گیرد، خطاب به رییس جمهور آمریکا گفت: 
اگر مرد مذاکره هستی چرا این کارها را می کنی؟

   مسعود پزشکیان روز سوم اسفند با اشاره به 
پیشنهاد مذاکره از ســوی آمریکا گفت تهران به 
دنبال گفت وگو است اما نه به هر قیمتی. با اشاره 
به اظهارات دونالد ترامپ، رئیس جمهوری آمریکا 
گفت: آن آقا خیال می کند اگر بیاید ما را تهدید 
کند فردا مــا کوتاه می آییم و می گوییم باشــد، 
هرچه تو می گویی قبول داریم. او اضافه کرد: اگر 
عزتمندانه بیایند با هــم گفت ؤگو می کنیم ولی 
قرار نیســت زیر بار زور برویم. رئیس جمهوری 
ایران با خواندن شعری آذری افزود: اگر قرار است 
انسان در لانه روباه پناه بگیرد، بهتر این است که 
بیرون بماند و شیر او را بخورد. ما از ترس شیر در 

لانه روباه پناه نمی گیریم.

    آخرین خبر

اتفاقی که اوایل امســال برای صفحه اینســتاگرام 
»وینی«، سازنده برنامه »بلایند دیت ایرانی« افتاد، 
یک بار دیگر تکرار شده و به دست پلیس امنیت فراجا 
مسدود شده است. این بار البته، این مسدودسازی 
گسترده تر بوده و گفته می شــود تمام صفحاتی که 
ویدئوهای بلایند دیت منتشر می کردند از دسترس 
خارج شده اند. بررسی های »هفت صبح« نشان می دهد 
تا به حال هفت صفحه اینستاگرامی معروف و پرکار 
بسته شده اما هنوز چند صفحه کوچک و بزرگ باز 

هستند و به کارشان ادامه می دهند. 
مفهوم بلایند دیت یا ملاقات ناشناس، کم شباهت 
به ملاقات ها و خواستگاری های سنتی نیست. یک 
شخص ســوم، دو نفر که همدیگر را نمی شناسند، 
به یکدیگر معرفــی می کند و در ایــن قرار ملاقات 
دختر و پســر تصمیم می گیرند علاقــه ای به ادامه 
ارتباط و آشنایی بیشتر دارند یا نه. این مدل آشنایی 
از دهه 50 و 60 میلادی راه خــود را به برنامه های 
تلویزیونی آمریکا باز کرد اما تازه کمتر از دو ســال 
است که برنامه سازان ایرانی، آن هم نه در تلویزیون 
و پلتفرم های رســمی کشــور، بلکــه در یوتیوب و 
اینستاگرام، چنین برنامه هایی می سازند. برنامه هایی 
که مشخص است با خطوط قرمز حاکمیتی تعارض 
دارند.و مشخص است که اکثریت خانواده های ایرانی 
هم با سوء ظن به این نوع برنامه ها می نگرند و جامعه 
ایرانی چندان رغبتی به فراگیر شدن این نوع برنامه 
ها و این نوع معاشرت فانتزی  دختران و پسران ندارد 
. با این حال این شکل برنامه سازی به ناگهان شیوع 

ترسناکی پیدا کرده بود. 
  یک دختر و یک پسر در دو طرف یک پرده می نشینند 
و بدون اینکه یکدیگــر را ببینند، باهم معاشــرت 
می کنند. در آخر هم اعلام می کنند که قصد دارند 
این فرایند آشــنایی را ادامه بدهند یا نه. اولین بار 
پســری معروف به »وینــی« که حــالا در یوتیوب 
313 هزار و در اینستاگرام یک میلیون و ۲00 هزار 
دنبال کننده دارد، برنامه »بلایند دیت ورژن ایرانی« 
را ساخت که با بازدیدهای چند میلیونی همراه شد. 
او بیشتر کســانی را در برنامه اش دعوت می کرد که 
یا در اینستاگرام اینفلوئنسر بودند یا به عنوان مدل 
فعالیت می کردند. اکثرشان از دور یا نزدیک یکدیگر 
را می شناختند یا همکار بودند. این برنامه برای وینی 
و شرکت کنندگانش یک بازی دو سر برد بود؛ آن ها 

هم سوژه محتوای وینی را تامین می کردند، هم برای 
خودشان دنبال کنندگان جدید پیدا می شد. محبوبیت 
بعضی از شــرکت کنندگان به قدری زیاد شــد که 
طرفدارانشان برای آن ها فن پیج های اینستاگرامی 
ساختند. با اینکه وینی پیش از برنامه بلایند دیت، 
در یوتیوب فعال بود اما ایــن برنامه نقطه موفقیت 
او شــد و عمده دنبال کنندگانش را از طریق همین 
برنامه به دســت آورد. هر چند که ادامه این برنامه 
طولی نکشید و صفحه  اینستاگرامش در فروردین ماه 
امسال به دستور قضایی بسته شد. بعد از مدتی، وینی 
دوباره به اینستاگرام بازگشت. این بار دیگر خبری 
از برنامه های بلایند دیت نبود اما برنامه های مشابه 
دیگری مثل »نخ« و »تی بگ« را ساخت که احتمالا 
دلیل مسدود شدن دوباره صفحه اش است. در این 
برنامه ها دیگر خبری از پرده نیســت و دختر و پسر 
روبه روی هم می نشینند و درباره مسائل مختلف یک 

رابطه صحبت می کنند. 

   »دیت سرعتی« با چهره های پرحاشیه
مشهور شدن وینی و ویدئوهایش باعث شد یوتیوبرها 
و اینفلوئنسرهای دیگر هم به دنبال ساخت ویدئوهای 
مشابه بروند. بررسی ها نشــان می دهد که در حال 
حاضر حداقــل 14 صفحه در یوتیــوب، در زمینه 
ســاخت ویدئوهای این چنینی فعالیــت می کنند. 
بعضی ها دیگر از برنامه »بلایند دیت« گذر کرده اند 
و انواع مختلف برنامه های دوست یابی مثل »دیت با 
اکس«، »دیت ســرعتی«، »دیت بادکنکی« و ... را 
می سازند. مثلا در دیت ســرعتی که نسخه کپی از 
یک برنامه یوتیوب آمریکایی است، یک دختر پشت 
میز می نشــیند و در عرض چند دقیقه با 10 پســر 
صحبت می کند تا ببیند کدام یک را برای آشــنایی 
بیشتر می پســندد. یکی از صفحاتی که در ماه های 
اخیر برای ســاخت برنامه دیت ســرعتی معروف 
شــد، صفحه اینســتاگرام و یوتیوب »رولاین« بود 
که حالا به دســت پلیس فراجا مسدود شده است.  
برخلاف وینی که بیشتر شرکت کننده هایش مدل و 
اینفلوئنسر بودند، »رولاین« از چهره های نامتعارف 
و جنجالی اســتفاده می کند تا از این طریق، بازدید 
بیشتری بگیرد و حاشیه بیشتری بسازد. این صفحه 
 در یوتیوب 60 هزار و در اینستاگرام ۲03 هزار نفر 

دنبال کننده دارد.

   در یوتیوب بلایند دیت، در اینســتاگرام 
آزادی زندانی

تا به حال هفت صفحه اینستاگرامی که در یوتیوب، 
برنامه های بلایند دیت می ســاختند، بســته شده 
است. دو نفر هم صفحه شــان به کلی پاک شده و به 
نظر می رسد خود صاحبانشــان برای جلوگیری از 
این اتفاق، صفحاتشــان را بسته باشند. در این بین، 
صفحات دیگری هم هستند که هنوز با برخورد قضایی 
روبه رو نشده اند. برخی کمتر شناخته شده هستند 
و بعضی ها هم محتوای یوتیوبشان را در اینستاگرام 
منتشر نمی کنند. یکی از معروف ترین بلاگرهایی که 
هنوز صفحه اش بسته نشده ش.ص است. او قبل از 
اینکه مجری برنامه های بلایند دیت باشد خواننده 
و آهنگساز بوده و نزدیک به 10 آهنگ منتشر کرده 
است. او بیش از 4 سال است که در یوتیوب فعالیت 
می کند و تا به حال 860 ویدیو منتشــر کرده است. 
ش.ص در ابتــدای فعالیتش، اجراهــای خودش را 
منتشــر می کرد و بعد به آموزش گیتــار و تحلیل 
موسیقی دیگران پرداخت. کم کم از ساخت محتوای 
مربوط به موسیقی فاصله گرفت و حالا 11 ماه است 
که برنامه های بلایند دیت می ســازد. البته او چنین 
اسمی روی برنامه هایش نگذاشته اما محتوای اصلی 
برنامه، تفاوتی با بلایند دیت نــدارد. با این حال تا 
كنون مشکلی برای او و صفحه اینستاگرامش پیش 
نیامده و آخرین ویدئو یش را هم 6 روز پیش منتشر 
کرده است. او در صفحه اینستاگرام خود با ۲۲۲هزار 
دنبال کننده، نه تنها ویدیوهای یوتیوبش را منتشر 
نکرده، بلکه حتی به داشتن صفحه یوتیوب هم اشاره 
نکرده است. ش.ص در اینستاگرام فقط موسیقی اش 
را تبلیغ می کند و با جمع کردن کمک های مالی، برای 

آزادی زندانیان فعالیت می کند.  
آنطور که گفته می شود تصمیم بستن صفحات بلایند 
دیت، با هدف جلوگیــری از نقض حریم خصوصی 
کاربران و حفظ امنیت داده ها گرفته شــده اســت. 
نهادهای نظارتی و امنیتی اعلام کرده اند که نگرانی ها 
درباره سوءاســتفاده از اطلاعات شخصی که در این 
برنامه ها رد و بدل می شد و همچنین احتمال نقض 
قوانین حریم خصوصی منجر به این اقدامات فوری 
شده است. بسیاری معتقدند انتشار محتوای خلاف 
عرف جامعه از ســوی برخی از این برنامه ها، یکی از 

دلایل اصلی مسدودسازی این صفحات است. 

حداقل 14 صفحه در یوتیوب، برنامه های »ملاقات ناشناس« تولید می کنند
لیگ برتر، عیدی تااطلاعثانویبلاینددیتممنوع

بازنشستگان و ...
کاربران  فضای مجازی 
در گوگل، اینستاگرام، 

توییتر، تلگرام، 
ویکی پدیا، ایتا و یوتیوب 
به دنبال چه محتواهایی 

بودند؟

   گوگل - ۲۴ ساعت منتهی 
به ساعت ۲۰ روز شنبه: 

بازی آلومینیوم اراک مقابل 
پرسپولیس، بازی استقلال مقابل 

نساجی و جدول لیگ برتر، سه 
ترند مهم روز بودند و وضعیت 

هوای فردا، تراکتور مقابل خیبر، 
نتایج قرعه کشی ایران خودرو، 

النصر مقابل الاتفاق، پرسپولیس، 
پخش زنده شبکه ۳، تلویبیون، 
ابلاغیه، انتخابات آلمان، اورتون 

مقابل منچستریونایتد، نتیجه 
بازی پرسپولیس، ترلان پروانه، 

آنتن، سردار قاآنی، بابک زنجانی، 
آرسنال مقابل وستهام، عبدالرضا 

داوری و کنان ییلدیز دیگر 
عبارات و موضوعاتی که بیشترین 
میزان رشد جست وجو را داشتند. 

   اینستاگرام - ۲۴ ساعت 
منتهی به ساعت ۲۰ روز شنبه: 

صفحات شروین حاجی پور، مهدی 
سلوکی، ترلان پروانه، ستایش و 
آیسان اسلامی مورد توجه قرار 
گرفتند و آهنگ های ریمیکس 

هی آبادی مسموم و من اون 
شکسته بالم که دارد شوق پرواز، 

آن قدر مورد توجه قرار گرفتند که 
کاربران برای دانلود آن ها به گوگل 

مراجعه کردند.
   توییتر - پربازدیدترین 

توییت ها در روز ۳ اسفند: توییت 
یک پزشک درباره خطرات برخی 

رفتارهای نامتعارف جنسی، 
پرسش یک کاربر درباره یک 

فیلم حرکات موزون، تفسیری 
اپوزیسیونی از ملاقات نمایندگان 
آمریکا و روسیه در ریاض، درباره 
تلاش دو کاربر برای ایجاد رابطه 

زیر توییت یک کاربر دیگر، سوال 
یک کاربر درباره واقعیت زندگی 

افراد لاکچری، پرسشی درباره 
بهترین محله تهران، توییت 
مدیرعامل خبرگزاری میزان 
درباره ایرانی بودن هر دو فرد 

شریک در قتل دانشجوی دانشگاه 
تهران، رفتار غیرمتعارف یک 
کاربر که عضوی از بدن خود را 
عمل زیبایی کرده بود و توییت 

یکی از سران اپوزیسیون.

   تلگرام - ۱۰ پست پربازدید 
بر اساس اطلاعات سامانه 

تلگرافی: اعلام زمان پرداخت 
عیدی بازنشستگان، استوری 

خداحافظی سهراب بختیاری زاده 
از هواداران استقلال، سخنان 

ترامپ در خصوص فشار حداکثری 
علیه ایران، مرگ بر اثر رسم غلط 

تیراندازی در عروسی، سخنان 
پزشکیان  که گفته اگر فکر 

می کنید من رئیس جمهورم و 
جعبه جادویی دارم اشتباه است، 

دو تبلیغ، متنی درباره رابطه 
خوب، ادعای اینکه در یک کلاس 
در تهران فقط دو نفر ایرانی بودند 

و یک متن دیگر در مورد رابطه 
خوب. 

   ویکی پدیا - پربیننده ترین 
مقالات: منوچهر والی زاده، والتر 

ماتزاری، سریال جان سخت، 
سریال تاسیان، سریال آبان، اکبر 

عبدی و سید حسن نصرالله. سه 
مقاله با محتوای جنسی نیز در 

پربیننده ترین ها بودند.
   ایتا - پراستفاده ترین 

هشتگ ها در ۲۴ ساعت منتهی 
به ساعت ۲۰ روز شنبه: انا علی 
العهد، سید حسن نصرالله، ماه 

شعبان، سرطان، ایران.
   یوتیوب- پربیننده ترین ویدئو 

در ۲۴ ساعت منتهی به ساعت 
۲۰ روز شنبه: موزیک ویدئوی رز و 
برنومارس با عنوان ای پی تی که در 
یک روز بیش از هشت میلیون بار 

دیده شده است.

رند
ت

 گالری   

    
تیم اوکی 
فورمیس که 
الهه پورصالح، 
قدرتی زن تیم 
ملی والیبال 
بانوان ایران  را در 
اختیار دارد، در 
لیگ یک والیبال 
اسلوونی، موفق 
شد با نتیجه ۳ بر 
یک برابر زرچه 
والی به پیروزی 
برسد. 

    
رسانه های 

سیستان و بلوچستانی 
نوشته اند که این 
مرد با نام کوچک 

عبدالحمید دو روز 
پیش در نزدیکی 
تالاب صورتی با 

غرق شدن یک دختر 
خردسال او را نجات 

داده اما خود مرد بر اثر 
تنگی نفس جانش را از 

دست می دهد.

     حضور حجت الاسلام قمی، رئیس سازمان تبلیغات اسلامی در مقتل شهید سید حسن نصرالله.

     عصر جمعه سوم اسفند، در بین دو نیمه بازی تیم های ملی بسکتبال »ایران« و »هند«، 
اسطوره ایرانی »حامد حدادی« از ورزش قهرمانی و حرفه ای خداحافظی کرد.

     نام این ساختمان، پلاک ۲۳ است. ساختمانی در تهران 
با طراحی فیروز فیروز که دو روز پیش عکس آن را یک استاد 

معماری استرالیا در توییتر خود  به اشتراك گذاشت و به 
تعریف و تمجید از آن پرداخت.  

     مسابقات ووشو بانوان تهران اسفند ۱۴۰۳ عکس 
عطا کناره

     شقایق دهقان جمعه به مناسبت روز تولدش این 
عکس را در اینستاگرام به اشتراک گذاشت.
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امام علی عليه السلام  
لَيسَ مِنّا مَن يُحَقِّرُ الامانَةَ حَتّى يَستَهلِكُها إِذَا استُودِعَها 

از ما نيست كسی كه امانت را كوچك بشمارد و از آن مواظبت نكند و در معرض تلف شدن قرار بدهد. 

 واگویه های انتظار
دلخوشيم که در نيمه ی تاريک دنيا

کسی ما را گم کرده است / و دارد دربه در / دنبالمان می گردد
کسی که زنگ در را / هميشه بعد از هجرت ما / به صدا در خواهد آورد  

 دستور زبان عشق
بی دليل نبود که دوستت داشتم

حتی اگر کم / کوتاه / نديدنی / نشدنی / عشق از بال های بسته هم / پرواز می سازد
 روشنک آرامش  عباس  صفاری گفته بودم دوستت دارم / نگفته بودم؟

رفقا... من نميدونــم خداوند چه علاقه خاصی داره 
که من رو هميشه تو موقعيت های عجيب و غریب 
بذاره. مثلا دیروز... اصلا همين که تو تاکسی نشستم 
و دیدم کسی جواب ســلامم رو نداد و مسافرعقبی 
در حال عربی حرف زدنه و راننده هم از تو آینه داره 
نگاش ميکنه و ســر تکون ميده، فهميدم که همه 

چيزغيرعادیه.
مسافرعرب با شــور و حرارت، مشغول حرف زدن 
بود و راننده هم کــه ظاهرا به زبــان عربی، کاملا 
تسلط داشت، مدام می گفت: »نعم... نعم... دقيقا... 

دقيقا...«
حرف های مســافر عرب زبان که تمام شد، راننده 
عزیز یه ســکوتی کرد و با یه تک ســرفه، خواست 
اظهار فضلی بکنه. از تو آینه بهش گفت:»شــما... 

ميدان رسالت؟«
یا عربیِ مــن خيلی قویه که جملــه راننده رو مثل 
زبان مادری فهميدم یا راننده، فارسی گفت و فقط 
صداش رو کلفت کرد و فعل جمله ش رو هم حذف 
کرد. مسافر عرب زبان، دوباره شروع به حرف زدن 
کرد و کلمه »رسالت« که از دهنش پرید، راننده رو 

هوا زد:»بله... یعنی نعم... الان... رسالت.«
ظاهرا اعتقادش بر این بود که اگر کلمات رو غليظ و 

جملات رو بدون انتها ادا کنه، مشکل حله.
از اونجایی که از ارتباط با این عرب به وجد اومده بود 
وحضور من هم کوچک ترین مسئله ای براش نبود، 
تصميم گرفت که مجلس رو دست بگيره و این ارتباط 
رو صميمی تر کنه تا خاطره خوشــی براش بسازه. 
صداشو انداخت ته حلقش و با فارسی سليس پرسيد: 

»اخوی... شما... کدوم کشور؟«
طرف، جمله ای با حالت ســوالی گفت که معنای 

آوایي اش این بود: »چی ميگی؟...«
- »یا اخوی... شما...عربستان؟... کویت؟... دوبی؟« 

/ »عراق... عراق...« / »به بــه... عراق... آفرین... هوا، 
گرم، عراق؟«

مسافر بدون توجه به ســوال راننده در مورد آب و 
هوا، جملاتی گفت و راننده هم »آفرین« گویان از 
توی آینه، عکس العمل نشان می داد. جملات مسافر 
عراقی که تموم شــد، یه »احسنت« بلندی گفت و 
صحه ای بر جملاتی گذاشت که مسلما یک کلمه ش 

رو هم نفهميده بود.
چند لحظه ای در سکوت گذشت و توریست بخت 
برگشته یه نفسی از دستِ این »زبان نفهم« کشيد.

راننده محترم که ســکوت اذیتش می کرد، سوالی 
کرد که تا »رسالت« که سهله، اگر دور می زدیم و به 
سمت عراق به حرکت ادامه می دادیم، تا خود بغداد 

هم به جواب نمی رسيد:
- »یا اخوی... یه سوال... مسئله...« / »نعم... نعم...« 

/ »شما...عراق... سنجد، چی ميگين؟«
من ناباورانه برگشتم سمت راننده:

- »آقا خيلــی ببخشــيد... واقعا الان پرســيدی 
»سنجد« به عربی چی ميشه؟ « / »آره...چيه مگه؟« 
/ »چرااا؟...« / »چی چرا؟« / »چرا ميخواین بدونين 
سنجد به عربی چی ميشــه؟« / »ایرادی داره؟« / 
»والا من با زبان فارســی، به یک فارسی زبان دیگه 
هم نمی تونم »ســنجد« رو درست توضيح بدم که 
چيه... شــما هم که ظاهرا عربيتــون خيلی خوب 
نيست... حالا چرا اصلا سنجد؟ اصلا چجوری موفق 
ميشين؟ خب سرچ کنين... خب اصلا... آخه چرا؟ 

چجوری؟!!... چرا سنجد؟!...«
راننده یه تکون نرمی بــه خودش روی صندلی داد 
و کمری راست کرد و آینه وسط رو تنظيم کرد که 

مثلا الان حاليت می کنم:
- » یا اخوی... ســنجد... ســنجد...عيد نــوروز... 

هفت سين... این قدیه... ميخورن...«

همينجور که با یک بند انگشــتش، ســایز سنجد 
رو نشــون ميداد، لحظه به لحظه، کار رو سخت تر 
می کرد و فکر می کنم بــرای مهمان عراقی مون یه 
خورده سوءتفاهم داشت شــکل می گرفت. بی نوا 
اظهار عجــز می کرد از فهميدن منظورِ ایشــون  و 
راننده هم قفل زده بود رو کلمه »سنجد« و از توی 

آینه، بند انگشتش رو نشون می داد: 
- »سنجد بابا... سنجد... در عراق... سنجد... این قده... 

اینجوری ميخورن... لا سنجد؟ نعم سنجد؟...«
توریســتِ عراقی، از هر جایی خاطره خوبی داشته 
باشه، از راننده تاکسی مسير سيد خندان- رسالت، 
خاطره تلخــی در ذهن خواهد داشــت. مطمئنم. 
راننده ای که پشت ســر هم گفت »سنجد« و بند 

انگشت نشون داد و گاز زد...
خلاصه... این مســئله ســنجد، حل نشد که نشد. 

رسيدیم رسالت:
- »اخوی... رسالت... بعدش کجا؟« /  »رسالت؟« / » 

نعم... اینجا رسالت. شما کجا؟«
طرف که فهميده بود این راننده قصدِ کندن شاخش 
رو نداره، با صدای بلند »شکرا...شکرا« کرد و ترجيح 

داد که از ماشين فرار کنه. 
بعد از پياده شدن توریست مفلوک، راننده بزرگوار که 
به شدت تحت تاثير ارتباط موفقش با نماینده کشور 
دوست و برادر، عراق بود، نيم نگاهی به من انداخت و 
برای تکميل دلبری فرمود: »نميدونم چه قسمتيه 
که هفته ای یکی دو بار مســافر خارجی به تور من 

می خوره...«
فکر می کنم هر سازمانی که مسئوليتش خام کردن 
مردم جهان و کشوندنشــون به ایرانه، همين راننده 
تاکســی رو بگيره و بشــونه خونه و ماهانه بهش یه 
مستمری بده، چند قدمی در وارد کردن ارز به کشور 

جلو بيفتيم.

آیت الله محمد خامنه ای در اولین ماه های پس 
از انقلاب مسئول سروسامان دادن به ساواک 
شــدند. محمد خامنه ای برادر بزرگ آیت الله 
خامنه ای هستند. بخش هایی از خاطرات او را 
این جا بخوانید که نکات جالبی دارد و نیازی به  

روایت دوباره آنها نیست: 

   تازه از دست دادسرای انقلاب، كه خودم آن را 
تأسيس کرده بودم، خلاص شده و تازه از خستگی 
كارهای پردردسر آن درآمده بودم كه از طرف دولت 
موقت و بازرگان حكمی به دستم رسيد كه مرا مأمور 
اداره                        باقی مانده                        ساواک )سازمان اطلاعات و امنيت 
كشور( می كرد. من در قبول آن مردّد بودم و چند 
روزی به آن توجه نكردم و فقط با دوستان نزدیک 
درباره  قبول آن مشورت نمودم. برخلاف نظر من، 

همه                        آن ها مرا تشویق به قبول كردند.
انتخاب من به این ســمت  بی              مناسبت نبود، چون 
در اوایل انقلاب هيچ كس به اندازه                         من از ســازمان 
و تشــكيلات و تا حدودی اعضای اصلی ســاواک 
مطلع نبود. اطلاع من كه سبب توفيق بيشتر در كار 
اداره                        دادسرا و مجرمان ساواک شده بود، به گوش 
رؤسای بخش های مختلف ساواک هم رسيده بود و 
اداراتی كه به ظاهر در جرایم و جنایات عليه مبارزان 
دخالتی نداشتند و كم و بيش از مجازات و محاكمه  
نظام اسلامی نگران نبودند با وسایطی به سراغ من 
می آمدند تا  بی              گناهی و آمادگی خود را برای خدمت 
به نظام جدید اسلامی ثابت كنند و حتی الامكان در 

پست اداری خود بمانند.
یكــی از این هــا رئيــس اداره  دوّم )یعنــی اداره                        
جاسوسی در خارج از كشور( و دیگری رئيس اداره  
هشتم )یا اداره         ضد اطلاعات و ضد جاسوسی( بود. 
رئيس اداره  دوم می گفت كه برای فرار از كشــور 
مانعی ندارد و دارای بيش از هفت گذرنامه است. 
به هر حال، ســرانجام تصميم گرفتم كه سمت و 
حكم را قبول كنم، ولی به سبک خودم و لذا بدون 
هماهنگی با نخســت وزیر و معاونان او، یک روز به 

آن جا رفتم. نگهبان ها همه از كميته بودند و ورود 
خودرو به داخل ممنوع شــده بود. من حكم را به 
آن ها نشــان دادم و گفتم بعد از این من همه كاره 

هستم.
عبدالعلی پسر بازرگان آن جا بود و چند دانشجو را 
آن جا جمع كرده بود و به هر یک از آن ها مأموریتی 
داده بود         و مشغول كاری بودند. من به او رسيدم و 
حكم را ابلاغ كردم. او علی الحســاب یک ماشين 
از باقی مانده  ســاواكی ها را كه سوئيچ نداشت ولی 
از طریق سيم های زیر داشــبورد روشن می شد به 
من اختصاص داد تا در فضای وســيع آن جا بتوانم 
راحت بازدید كنم. برای اســتقرار، به ساختمانی 
كه دفتر رؤسای ســاواک بود رفتم و اتاق خودم را 
مشخص كردم و كليد آن را برداشتم و برای بازدید 
بيرون آمدم. هدف اول من اداره                        ســوم ســاواک 
یعنی بــه اصطــلاح اداره                        امنيت داخلــی بود كه 
همه                        جنایت های ضدمردمی از آن جا سرچشــمه 

می گرفت.
این اداره در طبقه                       دوم ساختمان اصلی قرار داشت، 
به شكل مربع بود و ساواک مأموریت این اداره را كه 
با شماره  )۳۰۰( مشــخص می شد، به نزدیک سی 
شعبه تقسيم كرده بود و هر شعبه مأمور بخشی از 
دستجات و اصناف مردم بود و از شماره و كد ۳۰۱ 
تا ۳۲۹ كدبندی شــده بود؛ مثلاً  روحانيت یک كد 
داشت و دانشجوها كد دیگر تا آخر... در اتاق رؤسای 
این شعبه ها یک فایل ضد حریق قرار داشت كه در 
طبقه                       اول آن دفتری بود شامل اسامی خبركش ها و 
اعضای مخفی آن شعبه كه در مقابل هر اسمی یک 
كد به صورت شماره و یک اسم مستعار قرار داشت و 
هيچ كس غير از رئيس آن شعبه و رئيس كل ساواک 

از اسم جاسوس های ساواک خبر نداشتند.
من مستقيم به ســراغ این فایل ها رفتم، اما دیدم 
بسياری از آن ها با وسایل فنی و ذوب فلز قفل ها باز 
شده و طبقه و كشوی اول آن خالی است. حساس 
شدم. در یكی از اتاق ها دیدم یک كارگر با دستگاه 
جوشكاری مشغول باز كردن این فایل هاست و یک 

دانشجوی جوان هم بالای سر او ایستاده تا بلافاصله 
دفترچه                        رمز را بردارد و به مسئول خود بدهد.

دیدم وقت اعتراض نيســت. دقایقــی صبر كردم 
تا قفل باز شد و من پيش دســتی كردم و دفترچه 
را برداشتم. آن دانشــجو اعتراض كرد. جوابش را 
دادم. رفت مســئولش را آورد كه یک دانشــجوی 
تحصيل كرده در خارج بود و عبدالعلی بازرگان به او 
این مأموریت را داده بود، ولی وقتی جواب مرا شنيد 
برگشت. من همان جا به جوشكار گفتم كار تو تمام 
شده و باید بروی. از اداره اخراجش كردم. دفترچه را 

در فایل اتاق خودم گذاشتم و قفل كردم.

   كار اصلاح آن جا و نظم دادن به آن خيلی مشكل 
بود و من تا آمدم برنامــه       ای برای آن ترتيب دهم         و 
آن را عملی كنم، زنگ خطر در دولت موقت به صدا 
درآمده بود. یك روز صبح كه می خواستم وارد شوم 
دیدم اعضای كميته  محافظ درِ اصلی عوض شده اند. 
فرد جدید به من گفت آقای دكتر یزدی با شما كار 
داشــتند... و بلافاصله شــماره تلفن او را گرفت و 

گوشی را به دست من داد.
دكتر یزدی با لحن دیپلماتيک و ملایمی شروع كرد 
از فعاليت من صحبت كــردن و بالأخره گفت باید 
با شما صحبتی داشته باشــيم. من احساس كردم 
تلویحاً مرا تهدید می كند كــه در غير این صورت 
مانع ورود من خواهد شد، لذا... عصبانی شدم و به او 
پرخاش كردم و او مرتب و ملایم و دیپلماتيک از من 
فرصت مذاكره می خواست. این مرد نفهميده بود 
كه من به طمع داشتن سمتی در دولت و استفاده از 
مزایای احتمالی آن حاضر نيستم برای او و به ميل 
او كار كنم و اساساً حضور در آن جا را كه طبعاً به من 
اجازه                        كار و اصلاح را نمی دادند مفيد نمی دانم. البته 
قبلًا هم درباره                       مسائل امنيتی كشور مذاكرات تندی 
با بازرگان داشتم و از كار كردن با او نااميد بودم؛ لذا 
چند كلمه                        تندِ مناسب با شخصيت ابراهيم یزدی 
را به او گفتم و گوشی را گذاشتم و ماشين خودم را 

سوار شدم و برگشتم و دیگر هم نرفتم.

سرنوشت ساواک پس از انقلاب

بحارالأنوار)ط-بيروت( ج72، ص172، ح13
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چرا باید به علم تاریخ احترام بگذاریم؟
چند نکته درباره رمانتیک سازها ،جاعلین و دربی تهران

1    دوره پهلوی نياز به یک تاریخ نگاری موثق 
و مســتند دارد. با یک ارادت خاص به خود مقوله 
تاریخ. بدون غوغا ســالاری. بدون افراط و تفریط. 
بدون خاطرات جعلی از یکســو )معلوم شــده که 
خاطرات منســوب به تاج الملوک و یا فریده دیبا و 
حتی فرح دیبا  از اساس جعلی هستند.( و رمانتيک 
سازی های بچگانه  از سوی دیگر. چيزی که مثلا در 
سریال های مدل بورژوایی این روزها دیده می شود. 
دیروز متنی از یک مرکز حاکميتی اسناد خواندم 
که ادعا کرده بود که در زمان پهلوی و در سال های 
55 و 56 به برخی نورچشمی های سينمایی برای  
ســاخت فيلم 5۰ و گاه 6۰ ميليــون تومان پول 
پرداخت شده اســت که خب به احتمال قریب به 
یقين این اعداد اشتباه هستند. یک فيلم سينمایی 
معمولی در ســال 56 با دو ميليون تومان ساخته 

می شــد و برای  فيلم پرهزینه هم حداکثر ســه 
ميليون تومان می شــد در نظر گرفــت. 5۰ یا6۰ 
ميليون تومــان  از کل بودجه  توليدات یکســال 

سينمای ایران  فراتر بوده است. 

2    به عنوان یک اهل فوتبال دیشب روز آزمون 
آســمان برای ما بود. وقتی که منچستر یونایتد و 
پرسپوليس هردو، تا پای شکســت پيش رفتند و 
به هر ضرب و زوری بود بازی هایشان را به تساوی 

کشاندند. 
پرسپوليس با خيل بی شمار ســتاره های مصدوم 
)اورونوف و اميری و عاليشــاه و...( حالا با وحشت 
در انتظار دربی تهران اســت. جایی که اســتقلال  
بــا روحيــه و جنگجو و خوشــحال از بازگشــت 
ستاره هایش مثل کوجو و ماشاریپوف برای سرخ ها 

خط و نشــان می كشــد تا  رویای  چهارمين  جام 
را نيــز از اردوی پرسپوليســی ها دور کند. پس از 
سوپرکاپ و جام حذفی و ليگ نخبگان آسيا. اما...

اما اگر پرسپوليس استقلال را بتواند شکست دهد و 
بازی سپاهان و تراکتور با نتيجه ای به غير از پيروزی 
تراکتور جمع شود آن وقت شاگردان کارتال آماده  

ورود دوباره به کورس هستند.  

3    امروز حوالی ظهر به وقت تهران تيم جوانان 
ایران بعد از غوغای مرحله مقدماتی خود به دیدار 
ژاپن می رود. بازی بسيار سختی است. اگر شاگردان 
عبدی این مرحله را پشت سر بگذارند حضورشان 
در جام جهانی حتمی می شود و در نيمه نهایی هم 
به استراليا می خورند که دیروز تيم جوانان عراق را 

حذف کردند.

  قصه های گمشده 122 ) این پاورقی روزهای فرد منتشر می شود(        آرش خوشخو

  سایت نگار

سایت های همسریابی، اتاق توبه و نمرات ریاضی دو !
 رضا درویش، مدیرعامل پرسپوليس، در واکنش به صحبت های محمد محمدی، 
معاون سابق این باشگاه و محسن خليلی، مدیر آکادمی سابق پرسپوليس، پاسخ تندی 
داد و ضمن دفاع از علی پروین، برخی مسائل پشت پرده دوران مدیریت های گذشته 
را مطرح کرد. محمدی اخيراً با کنایه ای به درویش و پروین گفته بود »اینکه دو نفر با 
هم آبگوشت خورده اند، نباید در تصميمات تأثيرگذار باشد.« درویش در پاسخ، تأکيد 

کرد که پروین نقشی در تصميمات مدیریتی پرسپوليس ندارد.
مدیرعامل پرسپوليس با اشــاره به برخی تخلفات مالی در دوره های گذشته، گفت 
که باشگاه به دليل حفظ حرمت افراد، بسياری از مسائل را رسانه ای نکرده است، اما 
نهادهای نظارتی به خوبی از تخلفات و دریافت های غيرقانونی برخی افراد آگاه هستند.

مدیرعامل پرسپوليس در واکنش به صحبت های محمدی گفت: »من خيلی دوست 
داشتم ایشان نقش داشته باشــند چون همه فوتبال ایران را با پروین می شناسند و 
کســی مثل او نداریم. ما عادت کرده ایم که قدر بزرگان را ندانيم. ایشان چون اصالتا 
مدلشان اینجوری است که زیاد خوشایندش نبود که کسی به او مشورت بدهد، تحت 
هيچ شــرایطی عادت به اینکه در کاری دخالت یا اظهارنظر کنــد ندارد. من خيلی 

دوست داشتم که اظهار نظر می کرد.«
درویش ادامه می دهد: »این آقایانی که شما اسم بردید، شاید یک خرده اشکال من یا 
باشگاه است که حجاب می کند و نمی گوید فلان کسی که از باشگاه رفت چه کار کرده  
است! باشگاه نگفت سازمان های نظارتی اسنادی آورده بودند و پول های غيرقانونی از 
کجا آورده بودند که باعث شد از باشگاه بروند. ما گفتيم آبروی مردم را بردن، درست 

نيست . عيبی ندارد. من تا امروز ندیده بودم و نشنيده بودم.«

 بخشــی از یادداشــت عبدالجواد موســوی درباره یک ابتکار خاص 
شهرداری تهران :

اگر در خبرگزاری های رسمی فيلم اتاق توبه را نمی دیدم فکر می کردم دست پخت 
لوده های سازمان مجاهدین خلق )لعنته الله عليه( است. بی اغراق. بس که باسمه ای 
بود و اغراق آميز. اما متاسفانه حقيقت دارد. اتاقکی ساخته اند ضریح مانند که داخل 
آن به تصویر چند شهيد مزین است و خانمی که حجابش مورد تایيد نهادهای رسمی 
نيســت با دیدن این تصاویر چنان از خود بی خود می شود که گریه امانش نمی دهد 

حتی کلماتش را به درستی بشنویم.
این خانم پس از منقلب شدن و گریه شدید متحول می شود و از طرف بانویی محجبه، 
یک روسری متبرک دریافت می کند و قول می دهد به احترام شهدا، دیگر این شال از 
روی سرش نيفتد. به همين سادگی و همين قدر مبتذل و سطحی و بگذارید بی تعارف 
بگویم: احمقانه. در اینکه تقدیر تاریخی ما چهارنعل تاختن به ســوی سکولاریسم 
است، هيچ شــکی نيســت. در اینکه متوليان و مدعيان مفاهيم و امر مقدس در این 
ميانه نقش بسزایی دارند و بيش از دیگران زمينه ساز قداست زدایی از جامعه ایرانی 
هستند نيز شکی نيست. اما سخافت و ابتذال هم حد و حدودی دارد. وهن و توهين به 
برخی باورها و مفاهيم نيز. توبه یک امر کاملا شخصی و باطنی است. یک ارتباط کاملا 
رمز آميز و محدود به رابطه خالق و مخلوق که هيچ کس را در آن خلوت راه نيست. به 
همين دليل در اسلام اعتراف به گناه در نزد دیگران مذموم شمرده می شود. البته که 
دوستانِ طراح این طرح بدیع، شاید نام اتاق توبه را چندان نپسندند و هم چنان اصرار 
داشته باشند این حرکت را یک کار فرهنگی تميز بنامند اما در این صورت هم، مشکل 
اصلی همچنان پابرجاست و متوليان این امر باید به بسياری از پرسش ها پاسخ دهند.

اول از همه این که چرا کارکرد سيد و سالار شهيدان که قرن ها حافظ و حارس هویت 
قومی و ملی این سرزمين بوده صرفا به حجاب محدود شده؟ آن هم حجابی که هر روز 
به یک شکل است. تا چندی پيش حضرات به کمتر از چادر رضایت نمی دادند. کم کم 
چادر جایش را به مانتو و روسری داد و اندک اندک به یک بلوز و شلوار و شال ختم شد. 
آن هم شالی که بيشتر کارکردی نمادین دارد و قرار نيست خيلی هم شراره های دوزخ 

را بپوشاند، بلکه فقط دور گردنتان باشد کافی است.

  خاطرات اصغر سمسارزاده از مرحوم منوچهر والی زاده و بهروز وثوقی: 
من با منوچهر در تئاتر آشنا شدم و بعد از آن هم، من، منوچهر و بهروز وثوقی در عرصه 
دوبله کنار هم بودیم، ما کار را از »اطلس فيلم« آغاز کردیم، منوچهر دوبله را ادامه داد 

چون به بازیگری علاقه چندانی نداشت هرچند چندین بار بازی کرده بود.
از حق نگذریم منوچهر والی زاده را باید در حد و اندازه منوچهر اســماعيلی و چنگيز 
جليلوند بدانيم، چون ایشان همچون ســایرین برای این عرصه تلاش کردند. آقای 
والی زاده بسيار متخصص بودند هميشه مطالعه داشتند و من هميشه گفتم که قلب 

منوچهر مانند صدایش درخشان بود. منوچهر بسيار به گردن دوبله حق دارد.
یک کافه ای در لاله زار بود که هنرمندان دور یکدیگر جمع می شــدند، قهوه و چای 
می خوردند و درباره نمایشنامه ها با یکدیگر صحبت می کردند. من، منوچهر والی زاده 

و بهروز وثوقی و دیگران را از همان کافه می شناسم.

  در ميانه جنگ ایران در تلاش برای خرید هواپيما به صورت قاچاق موفق شد ۱۲ 
فروند ميگ ۲۱ دست دوم را از آلمان شرقی خریداری کند.

 دو فروند از این ۱۲ فروند که نسخه UB بودند تحویل ایران شد اما در آستانه تحویل 
۱۰ فروند دیگر اتحاد آلمان شرقی و غربی مانع از بقيه مابقی ناوگان شد.

 امروزه دو فروند ميگ UB ۲۱ تحویلی به ایران در باغ موزه دفاع مقدس و ميگ ۲۱ 
های دیگر تحویل نشده در موزه سربویلا ایتاليا نگهداری می شوند.

   مدیرعامل شرکت آب منطقه ای آذربایجان غربی گفت: حجم آب دریاچه 
طبق آخرین پایش به یک ميليارد و 55۰ ميليون مترمکعب رسيده که نسبت به زمان 

مشابه سال گذشته ۱6۰ ميليون مترمکعب بيشتر است.
 همچنين حجم آب دریاچه اروميه ۳۳۰ ميليون مترمکعب نســبت به ابتدای سال 
بيشتر است.در حال حاضر تراز دریاچه اروميه به یک هزار و ۲۷۰ متر و ۲5 سانتی متر 
رسيده که نسبت به مدت مشابه سال گذشته 6 ســانتی متر و نسبت به ابتدای سال 

آبی جاری ) اول مهر ۱۴۰۳( ۱۳ سانتی متر افزایش تراز داریم.وسعت دریاچه اروميه 
نيز به یک هزار و ۱۱۰ کيلومتر مربع رسيده که ۹۰ کيلومترمربع بيشتر از زمان مشابه 

سال گذشته است.

   اطلاعات نوشت: معاون امور جوانان وزارت ورزش از صدور مجوز رسمی برای 
فعاليت ۲۰5 سایت همسریابی گفت و تأکيد کرد که استفاده از ظرفيت شبکه های 
اجتماعی برای همســریابی، یکی از برنامه های اصلی دولت چهاردهم در راســتای 
تسهيل ازدواج جوانان محسوب می شود. شــکل کلی اش این است که به راه افتادن 
سایت برای همسریابی، یک پدیده  غربی است. در کشورهای غربی روی این پدیده کار 
شده و با توجه به فرهنگشان فضای عرضه و تقاضا شکل گرفته؛ اما واقعيت این است که 
ملزومات چنين امکانی در ایران وجود ندارد. اما با این وجود، ممکن است برای برخی 

از افراد جواب بدهد؛ برای آن هایی که خجالتی هستند، کمرو هستند!
 برای آن هایی که بيان احساساتشان در دنيای واقعی، کاری سخت و نفسگير است. در 
واقع سایت های همسریابی، شاید در ظاهر، نتواند پيشنهاد و ایده خوبی برای ازدواج 
و رابطه های واقعی باشد اما هميشه هم اینطور نيســت. جوان هایی که در شهرهای 
کوچک زندگی می کنند، شاید تنها راهشان برای تجربه ازدواج نيمه مدرن و دخالت 
مستقيم در انتخاب نيمه گمشده، آشنایی اینترنتی باشد. تجربه نشان داده است که بر 
خلاف عنوان »همسریابی«، کمترین پدیده ای که در آن صورت می گيرد، یافتن همسر 
است. آنچه مسلم است این است که شــناختی که در رابطه های عاطفی و به واسطه 
سایت های همسریابی صورت می گيرد، شناخت چندان کاملی نيست؛ از طرف دیگر، 
متاسفانه سوءاستفاده هم در این سایت ها بسيار زیاد است، آنقدر که معمولا بيش از 
۹۰ درصد رابطه هایی که به شــکلی در این سایت ها ایجاد می شود، با اهداف جنسی 

است و اخلاق در بسياری از موارد زیر پا گذاشته می شود.
 در واقع آنچه که امروز با عنوان سایت های همسریابی در دسترس قرار گرفته است، 
در خارج از کشــور به صورت دوســت یابی کاربرد دارد؛ برای همين است که کمی 
ناهمخوانی فرهنگی در این رابطه توی ذوق می زنــد و ازدواج به صورت اینترنتی و 
مجازی، هنوز که هنوز است، در فرهنگ ما جا نيفتاده و طبيعتا تبعات خاص خودش 

را هم دارد.

   سايت اصولگرای مشــرق نيوز به شــکل مفصل به استوری های آتنا 
فرقدانی که  به تازگی از زندان اوين آزاد شده،پرداخته که مواردی را عليه 

نرگس محمدی زندانی سياسی  مطرح ساخته است. 
روزی مراســمی در هواخوری برگزار شــد و عده ای گردهم آمدند، اما خانم نرگس 
محمدی لباس زیر یکی از هم بندیان را از روی بند رخت برداشت و همراه آهنگ ساسی 

مانکن و باباکرم، شروع به رقصيدن کرد و به همين دليل برخی محل را ترک کردند.
باید به سلسله مراتب ميان افراد احترام می گذاشتيم و بر سر اینکه چه کسی نرگس 
محمدی را با روغن بادام ماساژ دهد، چه کسی برای ایشان غذا و ژله درست کرده و چه 
کسی کيک و شيرینی بپزد، چه کسی ناخن های او را لاک بزند، چه کسی بسته های 
ایشان را باز کند و چه کسی لباس های وی را اتو بکشد و غيره؛ لابد باید می جنگيدیم 
و استثمار می کردیم؟مانند یکی از خدمه های ایشــان، زنی دوتابعيتی که با چيدن 
سفره های رنگارنگ و ترتيب مهمانی های بزرگ، از هر فرصتی سود می جست تا نسبت 
به رقبای خویش پيشی گرفته و ارادت خود را نسبت به نرگس محمدی به رخ بکشد 
و همين زن تا قبل از اینکه با رأی گيری های دیکتاتورمآبانه ميان خودشان به عنوان 
مسئول سالن چهار منصوب شود، در هنگام ورود غذای عمومی به داخل بند، گوشت ها 
را جدا کرده و تنها آب خورشت برای دیگران باقی می ماند.دیگرانی که روزگار خود 
را با همان غذای زندان گذرانده و جرات اعتراض نداشتند. بعد از انتصاب نيز، ایشان 
با کوچک ترین بهانه ای از زیر بار مسئوليت نظافت آشپزخانه و سرویس بهداشتی که 
به نوبت ميان تمامی زندانيان می چرخيد؛ شانه خالی می کرد. بارها برای اعتراض به 
تأخير یک روزه در تحویل آجيل، شکلات و خواسته های دیگر خود، چنان عربده کشی 
به راه می انداخت که دیگران چون جرات اعتراض به شــما را نداشتند؛ مجبور بودند 
برای عدم نگرانی خانواده خود از شنيدن فریادها در آن سوی خط یا از تلفن صرف نظر 
کنند یا زودتر قطع کنند، ضمن اینکه به او خاطرنشــان می کردند که یا با ما همراه 

می شوی یا به رسانه ها گرا داده می شود که بایکوت شود.
خدم وحشمی که با مرخصی های مکرر و بلندمدت، تلی از وسایل و خوراکی را به سالن 
۳ سرازیر و ميان خود تقسيم می کردند، ولی گویا بازهم کافی نبود و با برگه درخواست 
عسل کوهی اعلا، وسایل آرایش و ...راهی دفتر نگهبانی شدند. افرادی مانند سپيده 
قليان برای گرفتن مدرک و شرکت در آزمون وکالت نيز مانعی پيش روی خود ندارند. 

  درس های عمومی ریاضی ۱ و ۲ و فيزیک ۱ و ۲ که همان سال اول دوره کارشناسی 
برای همه دانشجویان دانشگاه صنعتی شریف ارائه می شود، از جنجالی ترین دروس 
این دانشگاه به شمار می آید و دانشجویان سال هاست که به سخت گيری بيش ازحد، 

حجم زیاد مطالب و روش های پرانتقاد استادان در تصحيح برگه ها معترضند.
با انتشار نمرات نهایی درس ریاضی عمومی ۲ که در ترم پایيز ۱۴۰۳ ارائه شده بود، 
معدل 5/۲۳ از ۲۰ برای 65۰ دانشجو به دست آمد و یکی از کم سابقه ترین اتفاقات 

آموزشی این دانشگاه را رقم زد.
آن طور که روزنامه شریف روایت کرده، درس ریاضی ۲ در ترم پایيز ۱۴۰۳ به عنوان 
درس فرعی برای دانشجویان دوره کارشناسی )ورودی ۱۴۰۲ و قبل از آن( ارائه شد 
و ۷۴۰ دانشجو در این دوره ثبت نام کردند. در روزهای پایانی ترم، ۹۰ نفر از این جمع 
درس را حذف کردند )حذف اضطراری، W( و درنهایت 65۰ نفر در آزمون پایان ترم 
حاضر شدند. با تصحيح برگه ها، ميانگين نمرات 5/۲۳ از ۲۰ به دست آمد که رکوردی 
تاریخی برای این درس محسوب می شود.اساتيد درس تصميم گرفتند که نمرات را 
روی نمودار ببرند و ميانگين را روی ۱۱ تنظيم کنند. بدین ترتيب دانشــجویانی که 
نمراتشان از 6 بالاتر شده بود، این درس را پاس می کردند؛ بااین حال نمره بيش از ۳۰۰ 

نفر از دانشجویان پایين تر از ۱۰ )معيار قبولی( شد و این درس را افتادند.

مظنونین همیشگی
عباسی با اتهامی که حاکی از رفتار نامناسب در زمان 
مستی در مهمانی پس از مراسم گلدن گلوب امسال 

است، روبه رو شده است.
بر اساس گزارش منابع آگاه، این کارگردان ۴٣ ساله 
به طــور تهاجمی به یــک بازیگر مشــهور که تحت 
نمایندگی آژانس سی اِی اِی است، دست درازی نموده 
و بدن او را لمس کرده اســت. نام این هنرپيشه هنوز 

فاش نشده است.
این منابع به ددلاین گفتند که پس از این اتفاق، این 
آژانس از عباسی خواسته تا از این بازیگر عذرخواهی 
کند. بااین حــال، برخــی نزدیکانِ ایــن کارگردان 
ســوئدی-آمریکایی ادعا می کنند که سی ای ای به او 
توصيه کــرده بود که برای عذرخواهــی با آن بازیگر 

تماس نگيرد.

نهایتاً، عباسی نمایندگان آمریکایی خود، سی ای ای 
و اینترتينمنت ٣6٠، را از دســت داد و اکنون تنها با 
شــرکت لارک در بریتانيا کار می کند.همچنين، این 
کارگردان دیگر با شــرکت روابط عمومی لدکمپانی 
همکاری نمی کند، اگرچه به نظر می رسد که قرارداد 
او پس از اکران فيلم »کارآموز« که درباره برهه ای از 
زندگی دونالد ترامپ، رئيس جمهور آمریکاســت، به 

پایان رسيده است.
همکاری او با شــرکت حقوقی گرندنسون دی راکرز 
نيز قطع شده است؛ هرچند منابع نزدیک به عباسی 
مدعی شده اند که این موضوع به اتفاقات اخير مرتبط 
نيست.به نظر نمی رســد عواقب این رفتار متجاوزانه 
عباســی به همين موارد ختم شــود، زیــرا هاليوود 
پس از فراگيرشــدن جنبش »می توو«، حساســيت 

بالایی روی آزار و اذیت جنســی نشان داده است که 
گاهی به بایکوت کردن مادام العمر عوامل سينمایی 
نيز منتهی شده است.عباســی هنوز به درخواست ها 
برای اظهارنظر در مورد این اتهام پاســخ نداده است، 
اما زمانی که ددلایــن در مورد وضعيت نمایندگانش 
تماس گرفته است، او مدعی شده که »تصميم گرفته  

مسير جدیدی را در حرفه اش دنبال کند«.

دندهعقب
اشكانعقيليپور



یکشنبه | 5 اسفند  1403 | شماره 3996

     عکس روز

چمدان، سفر به دور دنیا و یک مشت دلار
نسل های مختلف برای رها کردن شغل و زندگی و آغاز سفر به دور دنیا 

به چه مقدار پول احتیاج دارند؟

نتایج یک نظرسنجی نشان می دهد هر شهروند 
آمریکایی به طور میانگیــن در صورتی که مبلغ 
۲۸۷,۷۳۱ دلار در حســاب بانکی خود داشته 
باشد، حاضر است شــغل خود را ترک کرده و به 
سفر در سراسر جهان بپردازد. این بررسی نشان 
داد که هرچه سن افراد بالاتر باشد، مبلغ مورد نیاز 
برای چنین تصمیمی افزایش می یابد. نسل »زِد« 
این رقم را ۲۱۱ هزار دلار اعلام کرد، در حالی که 
نسل »بیبی بومر« کمتر از ۳۳۵ هزار دلار را برای 
ترک شغل و شروع سفر کافی نمی داند. بر اساس 
این نظرسنجی که توســط مؤسسه  تاکر ریسرچ  
به سفارش  تراول بینگر  انجام شده، ۳۲ درصد از 
شرکت کنندگان گفته اند که برای اولویت دادن 
به سفر در زندگی خود به بیش از ۵۰۰ هزار دلار 
نیاز دارند. در مقابل، ۱۸ درصد از پاسخ دهندگان 
اعلام کرده اند که با مبلغی کمتر از ۵۰ خزار دلار 
نیز حاضرند راهی سفر شــوند، در حالی که ۱۷ 
درصد گفته اند هیچ مبلغــی نمی تواند آن ها را 
متقاعد کند که زندگی خود را رها کرده و به سفر 

در جهان بپردازند.
این نظرسنجی همچنین از شــرکت کنندگان 

پرســیده که اگر امروز یک میلیــون دلار برای 
سفر دریافت کنند، چگونه آن را هزینه خواهند 
کرد. اولین پاســخ رایج میان شرکت کنندگان، 
همراه کردن دوستان و خانواده در یک تعطیلات 
رویایی بود. پس از آن، بســیاری از افراد اظهار 
داشتند که مایلند از مکان های تاریخی و عجایب 
جهــان مانند اهــرام مصر، کلوســئوم رم و تاج 
محل هند بازدید کننــد. همچنین، ۲۴ درصد 
از پاســخ دهندگان گفتند که با داشــتن چنین 
بودجه ای، سفر جاده ای را در اولویت قرار خواهند 
داد. برخی دیگر نیز ترجیح می دهند فهرســتی 
از مقاصد مورد علاقه خــود تهیه کرده و به مرور 
به آن ها سفر کنند؛ از جمله سفر به آفریقا برای 
دیدن حیات وحش، مشاهده شــفق شمالی یا 

غواصی در دیواره بزرگ مرجانی.
اقامت در هتل های لوکس نیز از دیگر اولویت های 
افــراد در صــورت دریافت چنیــن مبلغی بود. 
علاوه بر این، ۱۸ درصد اعلام کردند که ترجیح 
می دهند سفر خود را به صورت »آهسته گردی« 
انجام داده و ماه ها در هر مقصد بمانند. در مقابل، 
۴ درصد گفته اند که حتی با دریافت یک میلیون 

دلار نیز علاقه ای به سفر ندارند و این مبلغ را پس 
خواهند داد. بر اساس این نظرسنجی، ۳۷ درصد 
از افراد ترجیح می دهند خانواده و دوستان خود 
را به یک تعطیلات رویایی ببرند، ۲۴ درصد سفر 
جاده ای را انتخاب می کنند، ۲۱ درصد به دیدن 
اماکن مشهور علاقه مندند، ۱۹ درصد بازدید از 
مکان های تاریخی و عجایب جهان را در اولویت 
قرار می دهنــد و ۱۸ درصد نیــز تصمیم دارند 

لیست آرزوهای سفر خود را تکمیل کنند.
جالب اســت بدانید، انــدرو کنی ۲۷ ســاله و 
همسرش آله ۲۹ ساله، زوج جوان اهل فلوریدا، 
۱۱۸ هزار دلار برای یک ســفر دریایی ۹ ماهه 
دور دنیا هزینه کردنــد. این زوج که پس از فوت 
پدرانشــان تصمیم گرفتند زندگــی را غنیمت 
شمرده و ســفر را به تعویق نیندازند، در دسامبر 
۲۰۲۳ سوار بر کشتی کروز شدند تا از ۱۵۰ بندر 
در ۶۵ کشور جهان دیدن کنند. این زوج تاکنون 
از کشورهایی مانند اســترالیا، فرانسه، گرینلند، 
باهاما، ژاپن، آفریقای جنوبی، پلی نزی فرانسه، 
چین، هند و بســیاری دیگر  دیــدن کرده اند و 
می گویند دوستان خوبی در کشتی پیدا کرده اند. 
آنها این ســفر را تجربه ای منحصر بــه فرد در 
زندگی توصیف می کنند. اندرو و آله برای اتاقشان 
نفری ۵۹ هزار دلار پرداخت کرده اند و معتقدند 
ارزشش را داشته است. اندرو می گوید: »سه بار 
شستشوی لباس در هفته، اینترنت نامحدود، غذا 
و نوشیدنی رایگان و بازدید از عجایب هفت گانه 
جهان - همه در مبلغ پرداختی گنجانده شــده 
است. اگر می خواستیم همه این سفرها را جداگانه 
انجام دهیم، گران تر می شد.« آنها می گویند این 
سفر به آنها امکان داده تا مکان هایی را ببینند که 

پیش تر  فقط در تلویزیون یا کتاب ها دیده اند.
آله می افزاید: »ما در حال لذت بردن از وقت مان 
با هم هســتیم. تمام عمر برای کار کردن وقت 
داریم، پس می خواستیم از این فرصت استفاده 

کنیم.« )العین(

دولت ترامــپ دوبــاره در حال مطــرح کردن 
پرسش هایی است که شــاید خود قانون گذاران 
آمریکایی کمتــر به آن فکر کرده باشــند: آیا او 
می توانــد پــس از دو دوره ریاســت جمهوری، 
وارد دوره ســوم هم شود؟ بر اســاس اصلاحیه 
بیست ودوم قانون اساســی ایالات متحده، هیچ 
رئیس جمهوری نمی تواند بیش از دو دوره کامل 
در این مقام باشد. اما ترامپ  که خود را بزرگ ترین 
رهبــر تاریخ می دانــد، به طور پیوســته به این 
محدودیت ها به چالش کشیده و گاهی با کلامی 
آمیخته به طنز یا جدیت، از این مســئله سخن 
می گوید. او در یکی از سخنرانی هایش گفته است 
که شاید احساس »حق« بیشتری برای رسیدن 
به دوره های بیشتر داشــته باشد. او همچنین از 
انتقادهای جدی به این اصلاحیه دفاع کرده و در 
برخی موارد حتی به طور ضمنی از خود به عنوان 

شخصی فراتر از قوانین سخن گفته است.
این اظهارنظرها نه تنها در میان طرفداران ترامپ 
واکنش های گســترده ای به دنبال داشته، بلکه 
نگرانی هایی را در میان دموکرات ها ایجاد کرده 

است. همانطور که پیش تر اشاره کردیم، اصلاحیه 
بیست ودوم به وضوح تأکید دارد که رئیس جمهور 
نمی تواند بیشــتر از دو دوره ریاست جمهوری را 
بگذراند. با این حال، ترامپ و برخی از حامیانش 
همچنان در تلاش اند که بر این قانون غلبه کنند. 
در برابر این هدف جنجالی ترامپ، دموکرات ها 
به ویژه در کنگره، برای حفظ اصول قانون اساسی 
و جلوگیری از تغییــرات غیرقانونی تلاش های 
زیادی کرده اند. به عنوان مثال، نماینده نیویورک، 
دن گلدمن، طرحی را به مجلــس ارائه داده که 
به طور صریح تأکید می کند اصلاحیه بیست ودوم 
حتی در صورتی که دوره های ریاست جمهوری 
به طور غیرمستقیم و غیرمتوالی باشد، همچنان 
منع کرده اســت. همچنین، دموکرات ها اعلام 
کرده انــد   از هیچ تلاشــی بــرای محافظت از 
دستاوردهای قانون اساســی فروگذار نخواهند 
کرد و به دنبال جلوگیری از تغییراتی هســتند 
که می تواند زمینه ســاز آغاز دوران جدیدی از 

قدرت طلبی های غیرقانونی باشد.
در حالی که برخی از هواداران ترامپ او را به عنوان 

یک »قهرمان« می بینند کــه می تواند بار دیگر 
ایالات متحده را به سوی شکوه بازگرداند، بسیاری 
از منتقدان او هشدار می دهند که چنین اظهاراتی 
نشان از یک خطر واقعی برای دموکراسی آمریکا 
دارد. حتی اگر ترامپ فقط به عنوان شوخی این 
پیشنهادات را مطرح کرده باشــد، این پرسش 
باقی می ماند که آیــا او و حامیانش در واقع قصد 
دارند که تاریخ ایالات متحده را تغییر دهند و آن 
 را از مسیری که به واسطه اصلاحیه بیست ودوم 
شکل گرفته، منحرف کنند؟ برای تحقق خواسته 
ترامپ مبنی بر ادامه دوران ریاســت جمهوری 
فراتر از دو دوره، نخســتین گام قانونی که باید 
برداشته شود، تغییر یا اصلاح قانون اساسی است. 
برای انجام هرگونه تغییر در این قانون، ترامپ یا 
حامیان او باید اقــدام به معرفی یک پیش نویس 
اصلاحیه کننــد که با رأی دو ســوم اعضای هر 
دو مجلس کنگره، یعنی مجلــس نمایندگان و 
سنا، تصویب شــود. این فرایند نیازمند ائتلاف 
گسترده ای از نمایندگان است و با توجه به اینکه 
جمهوری خواهان اکثریت محــدودی در هر دو 
مجلس دارند، دسترســی به این حد از حمایت 
سیاسی کار ساده ای نیســت. علاوه بر تصویب 
در کنگره، پــس از آن، این اصلاحیــه باید در 
ســه چهارم ایالت های ایالات متحــده )حدود 
۳۸ ایالت( به تصویب برســد تا به قانون تبدیل 
شود. این مســیر طولانی و پرمخاطره، به ویژه با 
توجه به وضعیت سیاسی کنونی و مخالفت های 
جدی که در میان بسیاری از دموکرات ها و حتی 
برخی جمهوری خواهان وجود دارد، به نظر بسیار 
دشوار می آید. در حقیقت، این فرایند به اندازه ای 
پیچیده است که هر نوع تلاش برای اصلاح این 
قانون، نیازمند جلب نظر قاطعی از سراسری ترین 
ســطوح قدرت و تغییرات چشمگیر در وضعیت 

سیاسی کشور است.

   ینگه دنیا

ترامپ و دور سوم ریاست جمهوری؟
آیا رویای رئیس جمهور جنجالی آمریکا برای حضور بیشتر در کاخ سفید محقق می شود؟

     
  کیوسک

گاردین انگلیس، تیتر یک خود را به 
تلاش استارمر برای برقراری آرامش 
میان اروپایی ها و آمریکا اختصاص داد.

گاردین آمریکا، تیتر یک خود را به 
برکناری رئیس سیاه پوست ستاد مشترک 

ارتش آمریکا اختصاص داد.

روز
ره 

چه
 

   

کنفرانس اقــدام سیاســی محافظــه کاران آمریکا 
)CPAC( با حضور چهره های سرشناس راست گرای 
جهان آغاز شد. مهاجرت و جنگ اوکراین از موضوعات 
اصلی بودند. کنفرانس اقدام سیاســی محافظه کاران 
آمریکا روز پنجشــنبه در نزدیکی واشــنگتن آغاز به 
کار کرد. در این دوره از ســی پک علاوه بر چهره های 
سرشــناس آمریکایی مانند دونالد ترامپ و جی دی 
ونس، سیاســتمداران راســت گرای اروپایی از جمله 
اعضای حزب آلترناتیو برای آلمان )AfD( و هانس-

گئورگ ماسن از چهره های شاخص اتحادیه دموکرات 
مســیحی آلمان نیز حضور دارند. مایک جانســون، 
رئیس  مجلس نمایندگان ایالات متحده، خاویر میلی، 
رئیس جمهوری آرژانتین، رابرت فیسکو، نخست وزیر 
اسلوواکی، جورجیا میلونی، نخســت وزیر ایتالیا، لیز 

تراس، نخست وزیر پیشــین بریتانیا و بالاش اوربان، 
رئیس  امور سیاســی دفتر نخست وزیر مجارستان نیز 
از جمله مهمانــان ویژه این کنفرانس هســتند. این 
کنفرانس تا روز ٢٣ فوریه ادامه خواهد داشت. یکی از 
موضوعات مهم مطرح شده در این کنفرانس، مسئله 

مهاجرت است.
جی دی ونس، معــاون رئیس جمهــوری آمریکا، در 
ســخنرانی خود مهاجرت را »بزرگترین تهدید برای 
اروپا و آمریکا دانســت« و از سیاست های سختگیرانه 
دولت ترامپ در ایــن زمینه دفاع کــرد. اوکراین نیز 
یکی از موضوعات داغ روز اول کنفرانس سی پک بود. 
مایک جانسون، رئیس مجلس نمایندگان آمریکا، در 
این باره گفت آمریکا  »هیچ تمایلی« برای تصویب یک 
لایحه کمک مالی دیگر برای اوکراین ندارد. جانسون 

همچنین اقدامات اخیر دونالد ترامپ را در راســتای 
پایان دادن به جنگ روســیه با اوکراین خواند و گفت 
ترامپ کتاب »هنر معامله« را نوشــته و می داند چه 
می کند. اشاره او به مذاکراه نمایندگان روسیه و ایالات 
متحده در عربستان و موضع گیری های تند ترامپ علیه 
اوکراین و زلنسکی است. جی دی ونس، معاون ترامپ 
نیز با دفاع از مذاکره رؤسای جمهوری ایالات متحده و 
روسیه، از قریب الوقوع بودن دستیابی به صلح و پایان 

دادن به جنگ سه ساله در اوکراین خبر داد.
خاویر میلی، رئیس جمهوری آرژانتین روز پنجشنبه 
در جریان نشست بزرگ محافظه کاران آمریکایی در 
نزدیکی واشنگتن یک اره برقی به ایلان ماسک هدیه 
داد. رئیس جمهوری آرژانتین ایــن هدیه را پیش از 
سخنرانی خود در جریان این نشست به ایلان ماسک 
داد و ویدیویــی از این دیدار را در شــبکه اجتماعی 
ایکس به اشــتراک گذاشــت. ایــن اره برقی نمادی 
از تمایل خاویــر میلی و ایلان ماســک برای کاهش 
هزینه های دولتی است. خاویر میلی با این حرکت از 
اقدامات ماسک در »وزارت بهره وری«  خود حمایت 
کرد. رئیس  جمهــوری آرژانتین در جریــان کارزار 
انتخاباتی خود با اره برقی در دست ظاهر شده بود تا 
اراده خود را برای کاهش خدمات و هزینه های دولتی 
نشان دهد. ایلان ماسک نیز اکنون با اختیارات وسیعی 
که به عنوان »وزیر بهره وری«  به دست آورده در حال 
تعطیل کردن یا محدود کردن فعالیت ســازمان های 
فدرال ایــالات متحده، با هدف کاهــش هزینه های 
دولت است. علاوه بر خاویر میلی، چندین رهبر احزاب 
راست یا راست افراطی از سراسر جهان نیز قرار است 
در این کنوانسیون سخنرانی کنند، از جمله نخست 
وزیر اســلواکی رابرت فیکو. رهبران احزاب راســت 
افراطی اروپایی مانند جردن باردلا فرانسوی، نایجل 
فاراژ بریتانیایی و ماتئوش موراویسکی، نخست وزیر 
سابق لهستان در این نشســت حضور دارند. )دویچه 

وله و یورونیوز(

نمایش قدرت راست گرایان در آمریکا؛ رئیس جمهوری آرژانتین 
به ایلان ماسک» اره برقی« هدیه داد

سلبریتی های هالیوود از اینکه دونالد ترامپ خودش را »پادشاه« نامیده، ناخرسند شده اند. مدونا که به ملکه پاپ مشهور است و در سال های 
گذشته چند بار از ترامپ انتقاد کرده بود، در واکنش به این لقب ترامپ نوشت: »تصور می کردم این کشور را اروپاییان ساخته اند، کسانی که از 

زندگی تحت سلطه یک پادشاه می گریختند، تا دنیای جدیدی با حکمرانی مردم تشکیل دهند. اما حالا رئیس جمهوری داریم که خودش را »پادشاه« 
می خواند... اگر یک شوخی است، برای من خنده دار نیست.« این واکنش مدونا با تیتر »خشم ملکه علیه پادشاه خودخوانده« در شبکه های اجتماعی 

داغ و دست به دست شد.

تکرار حمله با چاقو در برلین؛ ضارب سوری است

گزارش رسانه های محلی آلمان حاکی است که پلیس، یک پناهجوی ۱۹ ساله 
سوری را به ظن حمله شنبه با چاقو در برلین دستگیر کرده   اما هنوز هویت او 

را اعلام نکرده است. 
حدود ساعت ۶ عصر به وقت محلی روز شــنبه، یک مرد ۳۰ ساله در حمله با 
چاقو در نزدیکی بنای یادبود هولوکاست برلین به شدت مجروح شد. این مرد 
که یک گردشگر اسپانیایی اســت، به بیمارستان منتقل شد اما گفته می شود   
جراحات با چاقو جانش را تهدید نمی کند. حمله با چاقو در برلین در حالی بود 
که ۲۵ بهمن )۱۳ فوریه( نیز در آستانه برگزاری کنفرانس امنیتی مونیخ، راندن 
خودرویی به سمت تجمع یک اتحادیه کارگری در آن شهر، دست کم ۳۰ نفر 
زخمی شــدند که برخی از آنها جراحات بسیار جدی دارند. پلیس، راننده این 
خودرو را یک پناهجوی ۲۴ ساله افغان به نام »فرهاد ن.« معرفی کرد و گفت   او 
ابتدا به خودروهای پلیس در حوالی تجمع نزدیک شده، سپس سرعت گرفته 

و به داخل جمعیت رانده است. )بی بی سی(

لئوناردو دی کاپریو بازیگر فیلم بعدی دیمین شزل شد؟  حادثه روز

بر اساس شایعات مطرح شده در رسانه ها، به نظر می رسد   لئوناردو 
دی کاپریو در فیلم زندگینامه  ایول کنیول به کارگردانی دیمین شزل 

بازی خواهد کرد. ایول کنیول یکی از بدلکاران مشهور در تاریخ است و به 
احتمال فراوان لئوناردو دی کاپریو در نقش او بازی کند. آنطور که شنیده 

شده، هم اکنون مدیر برنامه های دی کاپریو در حال مذاکره برای حضور در 
این فیلم است. عنوان این فیلم هنوز مشخص نشده و فیلمنامه  آن توسط 
ترنس وینتر نوشته خواهد شد. دیمین شزل قصد دارد تا فیلمبرداری این 

فیلم را در تابستان شروع کند. در حال حاضر اطلاعات بیشتری درباره  
این فیلم منتشر نشده و باید منتظر اخبار بیشتری درباره  دیگر بازیگران و 
استودیو سازنده  آن باشیم. اگر حضور دی کاپریو در این فیلم قطعی شود، 

فیلم جدید شزل به یکی از فیلم های اصلی و مورد انتظار دوستداران 
سینما در سال جاری بدل خواهد شد.  )فال اوت(
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قيم

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

980 هزار

دو میلیون و 750 هزار

995 هزار

یک میلیون و 142 هزار

پنج میلیون و 970 هزار

چهار میلیون و 450 هزار

780 هزار

11 میلیون و 500 هزار

18 میلیون و 650 هزار

یک میلیون و 300 هزار

قیمت پرفروش ترین هدست ها

انکر

وونک

وونک

کیو سی وای

سامسونگ

سامسونگ

هایلو

سامسونگ

اپل

شیائومی

SoundCore R50i A3949

T06 

KV25 4 

T13 ANC 2

Galaxy Buds2 Pro 

Galaxy Buds FE

X1 Neo 

Galaxy Buds3 Pro

AirPods Pro 2nd Generation 2023

Redmi Buds 6 Active

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

قیمت تلویزیون 50 اینچ

پارس

نکسار

جی پلاس

دوو

الیو

هیمالیا

هایسنس

ایکس ویژن

اسنوا

سام

P50U620

NTV-U50F618N

GTV-50RU766S

DSL-50MS3500UI

50UG8540

HM-50SD

50E7K

50XYU785

SQL-50QK800UD

UA50CU7700CC

18میلیون تومان

18میلیون و 800هزار

20میلیون و 800هزار

26میلیون و 200هزار

17میلیون تومان

18میلیون و 200هزار

27میلیون و 200هزار

26میلیون و 300هزار

27میلیون و 800هزار

22میلیون تومان

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

94 هزار و 370

99 هزار و 370

25 هزار  و 957

دوهزار و 600

79 میلیون و 960 هزار

74 میلیون و 620 هزار

43 میلیون و 760 هزار

23 میلیون و 40 هزار

11 میلیون و 430 هزار

هفت میلیون و 930 هزار  

جدول قیمت طلا و ارز

دلار  آمریکا

یورو 

درهم امارات

لیر ترکیه

سکه تمام جدید

سکه تمام قدیم

سکه نیم بهار 

سکه ربع بهار

سکه گرمی

طلای 18 عیار

92 هزار و 960

97 هزار و 890

25 هزار و  573

دوهزار و 560

77 میلیون و 930 هزار

73 میلیون و 60 هزار

43 میلیون و 260 هزار

22 میلیون و 340 هزار

11 میلیون و 30 هزار

شش میلیون و 777 هزار و 100 

  تجربه بازار

منطق عجیب سرمایه گذاری روی طلا
برای خرید ماشین، طلا بفروشیم یا نفروشیم؟

آیا فروش طلا با هدف خرید ماشین منطقی است؟  این 
سوال را اخیرا یکی از کاربران شبکه اجتماعی ایکس، 
مطرح و نظر خوانندگان را به خود جلب کرده اســت. 
برخی از کاربرانی که توصیه هایی را مطرح می کردند، 
مسئله را اقتصادی می دیدند و برخی، ابعاد دیگری را 

مدنظر داشتند. اینجا برخی از نظرات را بخوانید:
   رضا نوشته است خریدن ماشین، کار تو را راحت تر 
می کند به اضافــه اینکه از آن می توانی برای ســفر و 
گشت وگذار استفاده کنی. به این فکر نکن طلایی که 
امروز میخری سال دیگر سه برابر می شود، به این فکر 
کن که اگر ماشین نخری، چند سالی از سوار شدن به 

خودرویی که دوستش داری، محروم خواهی بود.

   محمد معتقد اســت اگر آنقدر طلا داری که با آن 
می توانی ماشین موردعلاقه ات را بخری، این کار را بکن. 
اساسا خرید طلا به عنوان ســرمایه گذاری، به چنین 
دردهایی می خورد تا شما در موقع لزوم بتوانید آن را 
بفروشید تا ماشین بخرید یا پول پیش خانه ای را بدهید. 
   مهدی توصیه کرده اســت وقتی ماشین نداری و 
برای رفت وآمد ســاده تر دنبال خرید خودرو هستی، 
فروش طلا برای خرید آن کار عاقلانه ای است؛ چراکه 
زندگی را ساده تر و هزینه ها را مقداری کم تر می کند. 
اما درصورتی که ماشین داری و فقط قصدت بالابردن 
مدل خودرو است به نظر من فروش طلا با چنین هدفی 

اقتصادی نیست.

   سعید که دســتی بر آتش ســرمایه گذاری دارد، 
می گوید اگر مصرف کننده هســتی و ســرمایه گذار 
طلا نیســتی، صددرصد این کار را بکــن. منظورم از 
سرمایه گذار این است که با پول اضافه طلا خریده ای 
و آن را صرفا برای سرمایه گذاری ذخیره می کنی. من 
معمولا بخشی از پولم را خرد خرد طلا می خرم تا بتوانم 

چند سال یک بار خودرو خانواده را ارتقا بدهم.
   سینا گفته طلا را بابت خرید ماشین نفروش. یکی از 
دوستان من اخیرا طلا را فروخت که در آن زمان چهار 
میلیارد و 800 میلیون تومان ارزش داشت و به جایش 
یک خودرو مدل بالا خرید. آن خــودرو  طی زمان به 
قیمت پنج میلیارد و 300 میلیون تومان رســیده اما 
ارزش طلاهایش شش میلیارد و 800 میلیون تومان 
شده است. هومن در تائید این نوشته گفته طلا هر روز 
افزایش قیمت دارد اما اگر با ماشــین تصادف کنی در 
یک چشــم به هم زدن ممکن است 50 میلیون تومان 

افت قیمت بخورد. 
   گندم که محل زندگی و کارش از هم دور است گفته 
من همین شیوه را انتخاب کردم و در ابتدا نمی دانستم 
که داشتن ماشــین می تواند هزینه هایم را کمتر کند. 
اما وقتی دیدم که لازم نیســت هر روز کرایه زیادی به 
تاکسی های اینترنتی یا خطی ها بدهم، متوجه شدم که 
خرید ماشین با پول طلای فروخته شده کار عاقلانه ای 

بوده است.
   حامد توصیه کرده اگر فکر می کنی خودرو جدید 
می تواند ســرمایه ات را اضافه کند، بهتر اســت فعلا 
دورش را خط بکشی چرا که بازدهی طلا بیشتر است. 
اما درصورتی که می خواهی از ماشــین برای راحتی و 
امنیت و رفاه استفاده کنی، بهترین کار همان فروختن 

طلاهاست.
   امین گفته طلا را فقط برای خرید ملک بفروشید. 
اگر فعلا نمی تواند خانه یا زمین بخری، بهتر اســت به 

طلاها دست نزنی و بقیه پول هایت را هم طلا کنی و در 
جایی نگه داری تا به اندازه خرید یک واحد کوچک شود.

   نسرین خاطره ای تعریف کرده و گفته بستگی به 
هزینه رفت وآمدت دارد. من یک زمانی که ماشــین 
نداشتم در ماه باید حدود شش میلیون تومان هزینه 
اسنپ و تپسی می دادم. برای همین است که ترجیح 
می دادم یک ماشــین بخرم تا دیگر نیازی به پرداخت 

چنین مبلغی در هر ماه نداشته باشم.
   ناهید می گوید اگر می توانی خودرو نو بخری، حتما 
این کار را بکن اما برای خرید ماشین دست دوم حسابی 
فکر کن چون ریســک بالایی دارد و احتمال دارد که 

ضرر کنی.
   علی معتقد است قیمت دلاری ماشین واقعا نسبت 
به گذشته کم است. طلا هم از نظر ریالی و هم دلاری 
در قله تاریخی قرار گرفته. یادت باشد که اگر بخواهی 
ماشین بخری باید هزینه بیمه و نگهداری و افت قیمت 

و احتمال تصادف را حساب کنی. بهتر است بدانی که 
خرید ماشین تا چه اندازه می تواند زندگی را آسان تر و 
هزینه هایت را کمتر کند. اگر این مبلغ زیاد نیســت، 

طلاهایت را فعلا نگه دار.
   سوگند توضیح داده از دید اقتصادی طلا سرمایه 
است و ماشین کالای مصرفی. پس بهتر است پولی که 
از فروش طلا به دســت می آید صرف سرمایه گذاری 
و بالابردن سرمایه بشــود. این اقدام از نظر اقتصادی 
و سرمایه گذاری اشتباه اســت. اما اگر به ماشین نیاز 
داشته باشــی وضعیت فرق می کند. بهتر است مزایا و 
معایب خرید ماشین را در جدول بگذاری و بعد سراغ 
طلافروشی ها برای فروش قطعات طلایت بروی. او گفته 
از نظر ریالی هم چنین اقدامی منطقی نیست. ولی باید 
بدانی که چرا می خواهی ماشین بخری؟ بنابراین بهتر 
است که حتی اگر تصمیم به خرید ماشین گرفتی؛ یک 

گزینه اقتصادی را در نظر بگیری.

ارسلان سلیمانیان | این روزها بازار خودروهای شاسی بلند 
و در راس آنها شاســی بلندهای اقتصادی، حسابی داغ شده. 
تقریبا همه خودروسازان مشــهور دنیا برای عقب نماندن از 
کورس رقابت، هر ساله محصولات جدیدی را در این کلاس 
عرضه می کنند. شرکت »فولکس واگن« به عنوان بزرگترین 
خودروســاز اروپا، به تازگی از مدل Taos )تائوس( رونمایی 
کرد که یــک کراس اوور ســایز کوچک بــوده و ارزان ترین 

کراس اوور این خودروساز مشهور به حساب می آید.

   شکل و شمایل
ما در مورد مرسدس بنز کلاس GLS یا تویوتا پرادو صحبت 
نمی کنیم! ســوژه مورد نظر یک کــراس اوور اقتصادی با 
قیمت پایه 25 هزار دلار اســت. پس باید انتظارات خود را 
کنترل کنیم. چهره ظاهری تائوس تا حد زیادی ســاده اما 
عامه پسند است. با بررســی چهره این خودرو، همان شکل 
و شمایل آشــنای چند ســال اخیر محصولات فولکس را 
می بینیم که البته این بار کمی به روزتر شده است. نمای جلو 
همان چیزی است که پیشــتر در مدل »جتا« دیده بودیم. 
جلوپنجره حجیم در نمای جلو و پیوستگی چراغ های عقب 
در کنار رینگ های 17 اینچی اســپرت از جمله مهمترین 
الِمِان های طراحی در این خودرو است که با در نظر گرفتن 
قیمت این خودرو، نمره قبولی می گیرد. در داخل کابین نیز 
با یک طراحی پویا و مدرن روبه رو هستیم که تفاوت چندانی 
با مدل قبلی ندارد. اما طراحان فولکس ادعا کرده اند که در 
طراحی داشبورد و کنسول میانی این خودرو توجه بیشتری 
به مسائل ارگونومیک شده. شرکت فولکس برای کراس اوور 
جدید خود، انبوهی از تجهیــزات رفاهی و ایمنی را در نظر 

گرفته که سبب شــده تا تائوس، علیرغم قیمت اقتصادی 
یکی از مجهرترین خودروهای کلاس خود به شــمار آید. 
هرچه باشد، آلمانی ها از تجهیزات ایمنی و رفاهی چیزی کم 
نمی گذارند! اما از جدیدترین تجهیزات رفاهی و ایمنی این 
خودرو می توان به سامانه تشخیص عابر پیاده در شب، سامانه 
تشخیص خطوط جاده، سامانه تشــخیص خواب آلودگی 
راننده، سامانه تطبیق نور با شــرایط جاده، سامانه کنترل 
کروز هوشــمند با قابلیت ترمز اتوماتیــک، پارک خودکار، 
سیســتم صوتی حرفه ای با 8 بلندگو و نمایشگر 8 اینچی، 
رینگ های آلیــاژی 18 اینچی و دوخت تمــام چرم تریم 

داخلی اشاره کرد.

   توانایی های حرکتی
فولکس واگن تائوس مدل 2025 به یک پیشرانه 4 سیلندر 
1/5 لیتری مجهز شــده که 174 اســب بخار قدرت تولید 
می کند. البته طبق اطلاعات منتشر شده قرار است نسخه 
قدرتمندتر آن با موتور توربو به زودی در دسترس مشتریان 
قرار بگیرد. همچنین مشتریان فولکس از بین گیربکس 5 
سرعته دستی یا 8 ســرعته اتوماتیک حق انتخاب خواهند 
داشــت. این جعبه دنده، جدیدترین جعبه دنده ســاخت 
فولکس بوده که جایگزین مدل 7 سرعته قبلی خواهدشد. 
شــتاب صفر تا 100 این خودرو حدود 9 ثانیه اعلام شده و 
مهندسان آلمانی برای نســخه قدرتمند تر یک جهبه دنده 
اتوماتیک هوشمند از نوع DSG در نظر گرفته اند که وظیفه 
انتقال قدرت بــه چرخ ها را بر عهده خواهد داشــت. تولید 
تائوس مدل 2025 از بهار آینده در سایت تولیدی فولکس 

واقع در آلمان، مکزیک و چین آغاز خواهدشد.

ارزان ترین شاسی بلند فولکس واگن با نام »تائوس« معرفی شد؛ یک محصول 
آلمانی که فقط 25 هزار دلار قیمت دارد 

آئودی در مسیر اقتصادی به تعبیرِ آلمانی
بازگشت به اوج 

 کیفیت
آئودی اعتراف می کند که کیفیت 

داخلی خودروهایش کاهش یافته 
است اما اینگولشتات قول داده که 

 به زودی وضعیت را بهبود بخشد
از اواسط دهه 1990، آئودی به عنوان نماد 

کیفیت بی چون وچرا در ساخت و استفاده از 
مواد شناخته شده است، به گونه ای که هیچ 
برند دیگری قابل مقایسه با آن نبوده است. 
همین موضوع، زمینه ساز صعود آئودی از 

یک برند معمولی شرکتی به یک خودروساز 
پریمیوم هم تراز با مرسدس و بی ام و شد. 

اما اخیراً این اعتبار دچار تزلزل شده است. 
بی نظمی مدیریتی اخیر در آئودی باعث 

تأخیرهای قابل توجهی در عرضه مدل های 
جدید شد. اما با برطرف شدن این مشکلات، 

آئودی سال گذشته شش مدل جدید را 
 ،E-Tron E-Tron، Q6 A6 :معرفی کرد

 ،Avant A5 استیشن ،A5 سدان
شاسی بلند Q5 و Sportback Q5. علاوه 

بر این، مدل Avant A6 با موتورهای 
احتراقی نیز قرار است طی چند هفته آینده 
رونمایی شود. آئودی بدون شک شکاف های 

مهمی را در سبد محصولات خود پر کرده 
است، اما بررسی دقیق تر خودروهای جدید، 
مشکل بعدی را آشکار می کند. کیفیت مواد 

 A6 به کاررفته در کابین مدل هایی مانند
E-Tron، Q5 و برخی دیگر، در برخی موارد 

ناامیدکننده است، تا جایی که مشتریان 
وفادار آئودی آن را غیرقابل قبول خواهند 

دانست. این کاهش کیفیت در نگاه اول 
چندان به چشم نمی آید، چرا که اکثر سطوح 
قابل لمس همچنان کیفیت مناسبی دارند. 
اما آنچه در لایه های زیرین قرار دارد، چیزی 

است که تا چند سال پیش در هیچ مدل 
آئودی دیده نمی شد. استفاده از پلاستیک 
سخت در پنل های درب و داشبورد، بسیار 

ابتدایی به نظر می رسد. همچنین این سؤال 
مطرح می شود که قطعات رنگ شده در 

چهار یا پنج سال آینده چه ظاهری خواهند 
داشت؟با این حال، مدیران آئودی حداقل 
متوجه این مشکل شده اند. اسکار دا سیلوا 

مارتینز، مدیر ارتباطات محصولات و فناوری 
آئودی، در یک رویداد تست رانندگی برای 
مدل Q5، در پاسخ به پرسش خبرنگاران، 
به صراحت اذعان کرد: ما در گذشته قطعاً 
کیفیت بهتری داشتیم، اما دوباره به آن 

سطح بازخواهیم گشت. او افزود که انتظارات 
مشتریان و رسانه ها از کیفیت آئودی 

احتمالًا کمی دست کم گرفته شده است. 
سایر مدیران آئودی نیز وعده داده اند که 

این مسئله در آینده نزدیک برطرف خواهد 
شد و با فیس لیفت مدل های جدید، مواد 

اولیه ضعیف دیگر جایی در کابین نخواهند 
داشت. همچنین احتمال می رود که آئودی 
این تغییرات را در مدل های جدید آینده نیز 
اعمال کند. در دفاع از آئودی، باید گفت که 
رقبای این برند نیز وضعیت چندان بهتری 
ندارند. در مرسدس بنز، کیفیت مواد اولیه 
در سال های اخیر کاهش یافته، اما هنوز 

وعده ای برای بهبود این وضعیت نداده اند. در 
مقابل، بی ام و در اوایل دهه 2010، با معرفی 
سری F30( 3(، به پایین ترین سطح کیفیت 
خود رسید، اما از آن زمان بهبود چشمگیری 
داشته است. از محافل توسعه خودروسازی 

شنیده می شود که استانداردهای 
سخت گیرانه تر در زمینه آلایندگی، ایمنی 
تصادف، امنیت سایبری و همگام سازی با 

قوانین جهانی، هزینه های توسعه را به شدت 
افزایش داده است و خودروسازان مجبورند 

در بخش های دیگر صرفه جویی کنند. با این 
حال، خودروسازان پریمیوم آلمانی نباید 

یکی از مهم ترین مزایای رقابتی خود را 
قربانی کنند: کیفیت بی نقص 

و مثال زدنی.
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اکسيد VX C-DM 2025؛ غول هيبريدی چری
      چهارچرخ

چری به تازگی مدل 2025 شاسی بلند پلاگین هیبریدی 
اکســید VX C-DM را معرفی کرده است. این خودرو با 
ترکیب فناوری پیشرفته، طراحی مدرن و امکانات رفاهی، 
یکی از محصولات برجســته بــازار خودروهای هیبریدی 

محسوب می شود. 
چری اکســید VX C-DM بــه یک سیســتم پلاگین 
هیبریدی پیشــرفته مجهز شــده اســت که عملکردی 
قدرتمند و بهره وری بالایی را ارائه می دهد. این سیستم از 
یک موتور 1.5 لیتری توربوشارژ با توان 156 اسب بخار به 
همراه دو موتور برقی بهــره می برد. در مجموع، این خودرو 
خروجی 456 اسب بخار و گشــتاور 725 نیوتن متر را ارائه 
می دهد که قدرتی فراتر از بســیاری از شاســی بلندهای 

هم رده خود دارد.
باتری 34/46 کیلووات ساعتی این خودرو امکان پیمایش 
143 کیلومتــر را در حالت تمام برقــی فراهم می کند. در 
حالت ترکیبی، این خودرو قادر اســت تا 1300 کیلومتر 
مسافت را بدون نیاز به شارژ مجدد طی کند. این میزان برد، 
آن را به یکی از بهترین گزینه های پلاگین هیبریدی از نظر 
برد حرکتی تبدیل کرده اســت. مصرف سوخت ترکیبی 
تنها 1/5 لیتــر در هــر 100 کیلومتر بوده کــه بهره وری 

سوختی فوق العاده ای را ارائه می دهد.
 )AWD( این خــودرو از سیســتم چهارچرخ محــرک
برخوردار اســت کــه پایــداری و چســبندگی بالایی در 
مسیرهای مختلف ایجاد می کند. علاوه بر این، با بهره گیری 
از فناوری هــای نوین، گیربکس الکتریکی هوشــمند این 

خودرو انتقال قدرت بهینه و نرمی را برای رانندگی راحت تر 
فراهم کرده است. شــتاب صفر تا 100 کیلومتر بر ساعت 
این مدل تنها 5 ثانیه است که برای یک شاسی بلند در این 

کلاس عملکردی چشمگیر محسوب می شود. 
از نظر ظاهری، اکســید VX C-DM با بهبودهای جزئی 
نسبت به نسخه بنزینی، طراحی مدرن تری را ارائه می دهد. 
جلوپنجره ای بــزرگ با خطوط افقی کرومــی، چراغ های 
LED باریک و چهــره ای جســورانه، ظاهری شــیک و 
آینده نگرانه به این خودرو بخشــیده اند. در قسمت عقب، 
 C-DM چراغ های یکپارچــه چنگالی شــکل و لوگوی

جلوه ای اسپرت و پیشرفته به خودرو داده اند. 
کابین اکســید VX C-DM با ترکیبــی از چرم مرغوب، 
تزئینات فلزی و صفحه نمایش های دیجیتال طراحی شده 
است. داشــبورد دارای نمایشــگر یکپارچه دوگانه شامل 
صفحه نمایش لمسی 14/6 اینچی برای سیستم اطلاعات 
و ســرگرمی و صفحه نمایش دیجیتال 12/3 اینچی برای 
پشت آمپرها است.  چری این خودرو را در دو نسخه 6 و 7 
نفره عرضه کرده که فضای داخلی جادار و راحت آن را برای 
خانواده ها و سفرهای طولانی ایده آل می سازد. همچنین، 
این مدل به سیستم های کمکی رانندگی پیشرفته از جمله 
کروز کنترل تطبیقــی، ترمز اضطراری خودکار، هشــدار 
خروج از خط و پارک خودکار مجهز شــده است. علاوه بر 
این، فناوری هــوش مصنوعی به کاررفتــه در این خودرو، 
امکان پیش بینی رفتار راننده و تنظیــم خودکار برخی از 

سیستم های خودرو را فراهم کرده است.
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نبرد بی پایان سولانا و اتریوم هرگز مانند اکنون جذاب 
نبوده است. با این وجود در دنیای ارزهای دیجیتال، 
ارزش یک بلاکچین از قیمت، کاربرد و تعداد کاربران 
آن تعیین می شــود. تجارت نیوز در گزارشی نوشت: 
ولانا، تازه وارد بلندپرواز، با سرعتی بالا، کاربرپسندی 
و کارمزدهای پایین خود در حال جلب توجه کاربران 
است؛ در حالی که اتریوم، بلاکچین قدیمی و معتبر، 
همچنان با بیشترین اکوسیستم توسعه یافته در میان 

پلتفرم های قرارداد هوشمند شناخته می شود.
برخی از تحلیل گران انتظار دارند ســولانا در زمینه 
فعالیت کاربــران و درآمدهای ناشــی از برنامه های 
غیرمتمرکز از اتریوم پیشی بگیرد و این امر می تواند 
قیمت توکن SOL را بالا ببرد. افزون بر این، احتمال 
تأیید صندوق قابل معامله )ETF( مبتنی بر سولانا نیز 
به روند صعودی این بلاکچین کمک می کند، در حالی 
که دیگران بر این باورند که اتریوم در ســال 2025 
دوباره برتری خود را به دست خواهد آورد؛ استناد به 
روندهای تاریخی قیمــت، افزایش تجمع توکن های 
ETH توسط سرمایه گذاران بزرگ و به روزرسانی های 

تکنولوژیکی آتی از جمله دلایل این دیدگاه است.

   عملکرد قیمت و روندهای بازار
عملکرد اتریوم در ســال 2024 نســبتاً ضعیف تر از 
سولانا بوده است؛ اتریوم تنها با افزایش 65 درصدی 
مواجه شد در حالی که ســولانا رشد چشمگیری به 
میزان 95 درصــد را تجربه کــرد و قیمت SOL به 
168/84 دلار رسید. در ژانویه 2025، سولانا به رکورد 
تاریخی جدیدی دســت یافت، در حالی که ای تی اچ 

هنوز زیر اوج ثبت شده در نوامبر 2021 قرار دارد.
در حال حاضر، اتریوم 33 درصد از بالاترین ســطح 
خود که 4/116دلار بوده، کاهش یافته اســت؛ این 
موضوع باعث شــده تا برخی از تحلیل گران احتمال 
شــکل گیری کف بازار را مطرح کنند. در تاریخ 10 
فوریه، یک تحلیل گر معروف، نموداری منتشر کرد 

که نشــان می دهد اتریوم در حال نوسان است و یک 
کندل بلند به قیمت دو هــزار و 156 دلار می تواند 

نشانه ای از کف احتمالی باشد.

احساســات  و  تکنیــکال  تحلیــل     
سرمایه گذاران

یکی دیگر از تحلیل گران بیان کرده است که نسبت 
ETH/BTC در شاخص قدرت نسبی )RSI( ماهانه 
برای اولیــن بار در تاریخ به ســطح پایین رســیده 
اســت. شــاخص RSI که تغییرات اخیــر قیمت را 
اندازه گیــری می کنــد، در تاریــخ 10 فوریه به 28 
کاهش یافت و ســپس به 41 بازگشت. علاوه بر این، 
داده های Glassnode نشــان می دهند که از ماه 
دســامبر، تعداد آدرس های بزرگ ســرمایه گذاران 
اتریوم که بیــش از هزار ای تی اچ نگه داشــته اند به 
طور پیوسته افزایش یافته اســت؛ در این روند تنها 
 در چنــد روز از 30 روز اخیر تغییر منفی مشــاهده 

شده است.
برخی تحلیل گران معتقدند سولانا به عنوان نسخه ای 
جوان تر از اتریوم، می تواند مسیر قیمتی مشابهی را 
طی کند. یکی از تحلیل گران مشهور اظهار داشت: در 
اوایل سال 2021، بسیاری سعی داشتند اوج اتریوم 
را پیش بینی کنند؛ اما با وجود همه چیز، ما کف های 
بالاتری به ثبت رساندیم. این موضوع یادآور عملکرد 
سولانا در سال جاری اســت. با توجه به اینکه ارزش 
بازار اتریوم سه برابر سولانا است، مسیر مشابه برای 
سولانا می تواند قیمت آن را حتی فراتر از 500 دلار 

برساند.

   کارایی و درآمدزایی اکوسیستم
ارزش توکن یک بلاکچین تنها به قیمت آن محدود 
نمی شود؛ بلکه به عملکرد و فعالیت اکوسیستم آن نیز 
وابسته است. در این نبرد، سولانا به نظر می رسد در 
زمینه درآمدزایی روزانه برتری دارد و گاهی اوقات 10 

برابر درآمد اتریوم را ثبت می کند. مدیرعامل نانسن 
اظهار داشته اســت: ســولانا در تقریبا هر شاخصی 
از اتریوم جلوتر اســت؛ از آدرس های فعال تا حجم 
معاملات در صرافی هــای غیرمتمرکز و کارمزدهای 
کل تراکنش ها. اما برخی از تحلیل گران به این روایت 
اعتقادی ندارند و می گویند: بســیاری از ساختارها 
روی اتریوم ساخته شده اســت؛ در حالی که سولانا 
تنها به عنوان یک پلتفرم ســریع و ارزان شــناخته 

می شود.

   پذیرش نهادی و توسعه ای تی اف
پذیرش ســرمایه گذاران نهادی در این رقابت نقشی 
حیاتی دارد. در ژوئیه 2024، صندوق های ای تی اف 
مبتنی بر اتریوم تأیید شدند و چندین شرکت بزرگ 
مانند بــلاک راک و فیدلیتی شــروع بــه راه اندازی 
این صندوق ها کردند. اگرچــه در ابتدا عملکرد این 
صندوق ها ناامیدکننده بــود، از نوامبر 2024 به بعد 
ورودی های نقدی به میزان 3/18میلیارد دلار افزایش 
یافت. در همین حال، انتظار برای تأیید ETF مبتنی 
بر سولانا نیز رو به افزایش است؛ به طوری که برخی 
تحلیل گران احتمال تأیید این صندوق را تا 70 درصد 

برآورد کرده اند.

   چشم انداز و تحولات آتی
هر دو بلاکچین نقــاط قوت خود را دارند: ســولانا 
با ســرعت بالا و کارمزدهای پاییــن و توانایی بالای 
درآمدزایی و اتریوم با اکوسیستم تثبیت شده، تجمع 
توکن های بزرگ و به روزرســانی های تکنولوژیکی 
آینده. نبرد اصلی برای جذب سرمایه گذاران نهادی 
همچنان ادامه دارد و گرچه احساسات بازار متفاوت 
اســت، آینده هر دو پلتفرم پویا باقی مانده است. در 
نهایت، موفقیت هر یک از این بلاکچین ها بســتگی 
به تعادل بین کاربرد، تعامل کاربران و نوآوری مداوم 

تکنولوژیکی خواهد داشت.

سولانا در برابر اتریوم
داستان دو بلاکچین محبوب

جزئيات مرحله دوم پيش فروش سکه 
بانک مرکزی به منظور مديريت بازار و کاهش حباب سکه قصد دارد در هفته جاری مرحله دوم، 
پيش فروش سکه را اجرايی کند. بر همين اساس، برنامه زمان بندی فروش سکه در هفته جاری و 

زمان تحويل از سوی بانک مرکزی اعلام خواهد شد و سپس متقاضيان خريد سکه طلا از انواع ربع، 
نيم و تمام می توانند نسبت به ثبت تقاضای خود در سايت مرکز مبادله ارز و طلای ايران اقدام کنند. 
روز سه شنبه گذشته رئيس کل بانک مرکزی گفته بود که تا زمانی که درخواست برای خريد سکه 

در بازار وجود دارد و به منظور مديريت بازار و کاهش حباب سکه، بانک مرکزی پيش فروش سکه را 
ادامه خواهد داد. در روز های گذشته سه جلسه پيش فروش سکه با زمان تحويل خردادماه، مردادماه 

و مهرماه سال ۱۴0۴ به صورت ربع، نيم و تمام برگزار شده بود.

وام ازدواج برای فرزندان بازنشستگی کشوری 
معاون مديرعامل صندوق کشوری از اعطای وام ۳5 ميليون تومانی ازدواج فرزندان برای تعداد حداقل دو 

نفر از فرزندان بازنشستگان کشوری، خبر داد. جعفر اميرآبادی زاده از پرداخت وام ضروری ۳0 ميليون 
تومانی برای 2۳ هزار و 292 نفر از بازنشستگان واجد شرايط و وام ۳5 ميليون تومانی ازدواج فرزندان برای 

تعداد حداقل دو نفر از فرزندان بازنشستگان کشوری خبر داد. او افزود: وام ۳5 ميليون تومانی ازدواج 
فرزندان بازنشستگان کشوری نيز برای دو هزار و ۳05 نفر از عزيزانی که تا بهمن سال گذشته ثبت نام 
کرده بودند و مدارک مربوطه را بارگذاری و توسط مديريت های استانی تاييد شده بود و واجد دريافت 

اين تسهيلات شده بودند در اين مرحله پرداخت شد. به گفته اميرآبادی زاده، ارائه تسهيلات مالی از 
جمله سياست های رفاهی و خدماتی صندوق بازنشستگی کشوری است که در راستای ارتقاي سطح رفاه 

بازنشستگان و خانواده محترمشان به صورت مستمر انجام می شود.

بورس نزولی شد
      خبر بورس

روز شنبه چهار اسفندماه شاخص کل بورس تهران 
در پایان معاملات بازار سرمایه، بیش از ۱۸ هزار واحد 
نزولی شد. شــاخص کل بورس تهران با ریزش ۱۸ 
هزار و ۱۰۴ واحدی در ارتفاع دو میلیون و ۷۱۴ هزار 
و  ۱۲۳ واحدی قرار گرفت و در اولین روز هفته اول 
اسفندماه قرمزپوش شد؛ شاخص کل بورس تهران، 
نسبت به روز معاملاتی چهارشنبه۰/66 درصد منفی 

شد. شــاخص هم وزن بورس، نیز با ریزش 6 هزار و 
۷۸۸ واحدی در ارتفاع ۸۲6 هــزار و  ۷۸۱ واحدی 
قرار گرفت؛ شــاخص کل هم وزن بورس، نسبت به 
روز معاملاتی گذشته چهارشنبه ۰/۸۳ درصد افت 
کرد. ارزش بازار بورس تهــران به ۸6 همت و ۵۸۷ 
میلیارد تومان رسید و تعداد ۵۵۲ هزار و 6۴۸ معامله 
مورد دادوستد قرار گرفت. نماد های فارس، فولاد، 

ومعادن، وغدیر، شپنا و شــبندر، بیشترین، تاثیر بر 
ریزش و نماد نوری، بیشترین تاثیر بر رشد شاخص 
کل بورس تهران را داشتند. شاخص کل فرابورس 
ایران در پایان معاملات روز شــنبه بازار ســرمایه 
با ریــزش ۲۴۱ واحدی در ارتفــاع ۲۵ هزار و ۸۴۸ 
واحدی قرار گرفت. ارزش بازار اول و دوم فرابورس 

ایران به ۱۴ همت و ۷۷۳ میلیارد تومان رسید. 
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محله شهیدعراقی در شمال شرق تهران و منطقه چهار 
شــهرداری، و از خیابان های خواجه عبدالله انصاری و 
خیابان رحیمی، عبور می کند و به معابر مهمی چون 
بزرگراه شــهید همت، خواجه عبدالله، گیلان شرقی، 
خواجه عبدالله انصاری و ایوان مدائن متصل می شود. 
یکی از دلایل محبوبیت محله شهیدعراقی دسترسی 
مناسب آن به سایر نقاط تهران است. آرامش محله و 
نزدیکی به پاســداران از مواردی به حساب می آید که 
باعث شــده محله عراقی جزو گزینه های گرانقیمت 
برای اجاره و خرید خانه باشد. اغلب ودیعه ها در خیابان 
شهید عراقی میلیاردی است. برای اینکه بتوانید ساکن 
یکی از واحدهای این خیابان مشجر، ساکن و امن شوید، 
نیازی نیست که چندان خودتان را به زحمت بیندازید. 
همین حالا هم تعداد زیادی خانه آماده برای اجاره کردن 
وجود دارد که اغلب آنها در همین پنج سال اخیر ساخته 
شده اند. متراژ بیشتر خانه ها در این محله بین 100 متر 
تا 180 متر است که دو یا سه خوابه محسوب می شوند.

 مثلا در صورتی که مایل باشــید واحدی 125 متری 
دوخوابه را اجاره کنید باید دو میلیارد و 500 میلیون 
تومان پول بدهید و ماهــی 30 میلیون تومان هم به 
حساب مالک واریز کنید. این خانه هشت سال ساخت، 
معماری داخلی خاصی ندارد اما امکاناتش کامل بوده و در 
طبقه چهارم ساختمان قرار گرفته است و دواتاق خواب 
دارد. واحدی که در موردش حــرف می زنیم، در یک 
کوچه باغ خلوت و دنج قرار گرفته و پنجره های وسیع و 

نور بسیار خوبی دارد.
اجاره ماهانه خانه 150 متری در این محله ماهی 42 
میلیون تومان است و برای ودیعه هم باید دو میلیارد 
تومان کنار بگذارید. خانه نوســاز و ســه خوابه بوده و 

آسانسور و انباری و پارکینگ و نور فراوان و پنجره های 
قدی دارد و دور از هرگونه ســروصدا و شــلوغی قرار 
گرفته است. در ضمن دسترسی ساختمان به مترو و 
خیابان های اصلی عالی بوده و معماری داخلی آن هم 

جذاب و فریبنده است.
واحد دیگری با همین متراژ با ودیعه یک میلیارد تومانی 
و اجاره 65 میلیون تومانی در دسترس است. ساختمان 
در سال 1400 ساخته شده و واحدی که برای اجاره 
آگهی آن را دیده ایم، سه خوابه و پرنور با طراحی داخلی 
مینیمال و جذاب است. واحدی که از آن حرف می زنیم 
یک خانه هوشمند محسوب می شود و در نقطه ای خلوت 
قرار گرفته و دید آن به خیابانی مشجر بوده و از آسانسور، 

انباری و پارکینگ برخوردار است.
اجاره در نظر گرفته شــده برای واحدی 120 متری و 
نوســاز و دوخوابه، 16 میلیون تومان است. این واحد 
ودیعه یک میلیارد و 600 میلیــون تومانی دارد و در 
طبقه چهارم ساختمانی شش طبقه قرار گرفته. واحدی 
که در مورد آن حرف می زنیم، دارای آسانسور، انباری و 
پارکینگ بوده و خوش نقشه و آفتاب گیر با پنجره های 
فراوان و اتاق های بزرگ اســت کــه معماری داخلی 
کلاسیکی دارد. این خانه از یک تراس بزرگ رو به حیاطی 
مشجر و ساکت بهره برده که می تواند هر مستاجری را 
متقاعد کند تا چنین پولی برای اجــاره بپردازد. با دو 
میلیارد و 850 میلیون تومان می توانید یک واحد 95 
متری و نوساز را در ساختمانی لوکس در خیابان عراقی 
رهن کنید. این خانه دارای لابی منحصربه فردی بوده 
و در طبقه اول قرار گرفته و دو اتاق خواب دارد. واحدی 
که در مورد آن حرف می زنیم، کلید نخورده است و از 
نور و پنجره های زیادی در آن به کار رفته و در ســالن 

اجتماعاتش هم آشــپزخانه قرار دارد. سالن ورزش، 
کتابخانه، دو آسانسور و سرایدار مقیم در کنار امکاناتی 
چون آسانسور و انباری و پارکینگ با پرداخت این پول 

انتظار شما را می کشد.
در صورتی که بتوانید ماهی 85 میلیون تومان اجاره 
دهید و از پس ودیعه یک میلیــارد تومانی بربیایید، 
واحدی 185 متری و ســه خوابه و چهار سال ساخت 
انتظارتان را می کشد. این خانه در طبقه دوم قرار گرفته 
و سقف بلند و پنجره های قدی دارد و امکاناتش کامل 
است. معماری داخلی واحد کلاسیک بوده و ساختمان 
خارج از طرح و ترافیک قــرار گرفته و به مترو نزدیک 
است. واحدی که حرفش را می زنیم در نقطه ای مشجر 

و ساکت از محله شهید عراقی قرار گرفته است.
با پرداخت چهار میلیارد و 500 میلیون تومان می توانید 
سراغ واحدی 160 متری و سه سال ساخت بروید و آن را 
رهن کنید. این واحد پرنور و ساده و مینیمال است و در 
طبقه اول قرار گرفته و از آسانسور و انباری و پارکینگ 
برخوردار شده. آشپزخانه برخی از وسایل برقی را از برند 
بوش دارد و لابی ساختمان مجلل است. از سوی دیگر 
واحدی که ما آگهی آن را دیده ایم، دارای روف گاردن و 

سرایدار مقیم و 24 ساعته است.
رهن خانه ای 30 ســاله در محله عراقی دو میلیارد و 
300 میلیون تومان تعیین شده. این مبلغ مربوط به 
واحدی 145 متری و سه خوابه است که در طبقه اول 
ساختمانی دو طبقه قرار گرفته و انباری و پارکینگ دارد. 
خانه ای که حرفش را می زنیم، از سه جهت نور دارد و 
تک واحدی است و معماری داخلی و خارجی جذابی 
دارد. از سوی دیگر واحد موردنظر ما از سه جهت نور 

داشته و دلباز است.

ودیعه های میلیاردی در خیابان عراقی
متوسط پول پیش واحدهای مسکونی با متراژ متوسط1/5میلیارد تومان است

   شــرایط دریافت وام نهضت ملی مسکن 
چیست؟

وام مسکن ملی به همه خانواده ها تعلق نمی گیرد. 
یکی از اولین شرایط دریافت این وام، ساکن نبودن 
در استان تهران و عدم سکونت در کلانشهرهاست. 
علاوه بر این ها برای گرفتن این تسهیلات باید بین 
دهک یک تا چهار اقتصادی باشــید. افراد تحت 
نظر سازمان بهزیســتی و کمیته امداد هم امکان 
ثبت نام در وام ملی مســکن را خواهند داشــت. 
متقاضی وام باید متاهل و سرپرست خانوار باشد. 
درخواست کنندگان این وام باید فاقد هر گونه زمین 
و خانه و مسکن بوده باشــند. بد نیست بدانید که 
متقاضی باید سابقه ســکونت پنج ساله در همان 
شهری را داشته باشد که درخواست وام ملی مسکن 

را کرده است. 

   مدارک لازم برای دریافت وام نهضت ملی 
مسکن چیست؟

کارت ملی و شناســنامه درخواســت کننده وام، 
شناســنامه همه افراد تحت تکفل متقاضی وام، 
جواز کسب درخواست کننده یا گواهی اشتغال و 
برای بازنشستگان فیش حقوقی، سابقه بیمه فرد 

متقاضی و مدارک تحصیلی فرزندان از مواردی است 
که شما باید برای دریافت وام نهضت ملی مسکن 

همراه خود داشته باشید.

   مراحل دریافت وام نهضت ملی مســکن 
کدام است؟

ابتدا وارد سامانه mrud.ir شوید و از بین گزینه ها، 
روی گزینه درخواست مسکن کلیک کنید. حالا 
سه گزینه رو به روی شــما قرار می گیرد: ثبت نام 
نهضت ملی مســکن، قانون حمایت از خانواده و 
جوانی جمعیــت )متقاضیان دارای ســه فرزند و 
بیشتر(، متقاضیان دارای چهار فرزند زیر 20سال. 
بسته به شرایط یکی از گزینه ها را انتخاب کنید. 
اگر شهری که در آن ساکن هستید، مشمول این 
تسهیلات باشد، نوبت وارد کردن اطلاعات هویتی 
شماست. از شــماره تلفن همراه و شماره ملی تا 
مشخصات فردی. مرحله بعد، وارد کردن اطلاعات 
محل سکونت تان اســت. از آنجایی که حتما باید 
سرپرست خانوار باشید، مرحله بعدی وارد کردن 
مشخصات افراد تحت تکفل شماست. در نهایت ثبت 
نهایی را انجام دهید و منتظر بررسی بمانید. نتیجه 
 درخواست وام شما از طریق پیامک به اطلاع تان 

خواهد رسید.

   اقساط وام چقدر است؟
تسنیم در این زمینه نوشــته است، بررسی جزئیات 
بازپرداخت این وام نشــان می دهد اقســاط ماهانه 
تسهیلات 650 میلیون تومانی، به صورت ساده، کمی 
بیش از 10 میلیون تومان خواهد بود. کل بازپرداخت 
تسهیلات در مدت 12 سال بالغ بر دو میلیارد و 400 
میلیون تومان خواهد بود. به این ترتیب، سود وام 650 
میلیون تومانی برابر با یک میلیارد و 757 میلیون و 
500 هزار تومان است. بنابراین، مجموع هزینه ای که 
یک متقاضی برای خانه دار شدن در پروژه نهضت ملی 
مسکن باید بپردازد، حدود سه میلیارد و 157 میلیون 
تومان خواهد بود. باید بدانید چنان چه ســازندگان، 
بتوانند طی مدت زمان دو ســال، ساخت واحد  ها را 
به اتمام برسانند، بازپرداخت تسهیلات نهضت ملی 
مسکن نیز، به زمان 18 ســال، تغییر خواهد کرد و 
همچنین، میزان اقساط وام نهضت ملی مسکن هم 
برای دریافت کنندگان این تسهیلات، نسبت به آن، 

کاهش پیدا می کند.

   کدام شهرها شامل طرح نهضت ملی مسکن 
می شوند؟

در استان های گیلان، هرمزگان، بوشهر، سمنان، تهران، 
خراسان جنوبی، خراسان شمالی، سیستان وبلوچستان، 
فارس، کرمان و کهگیلویه وبویراحمد می توانید برای 

دریافت وام نهضت ملی مسکن اقدام کنید. 

   منتقدان چه می گویند؟
اول از همه اینکه بسیاری از افراد از 650 میلیون تومانی 
شدن وام نهضت ملی مسکن استقبال نکرده اند. آنها 
توقع 800 میلیون تومانی شدن این وام را داشتند. نکته 
دیگر این است که متقاضیان طرح نهضت ملی مسکن 
در کنار دریافت تسهیلات، باید بخشی از پول ساخت 
را خودشان بپردازند و این آورده اولیه که در قالب چند 
قسط پرداخته خواهد شد، مبلغ قابل توجهی است. 
از طرف دیگر هدف اولیه طرح نهضت ملی مسکن که 
ساخت سالانه یک میلیون مســکن از ابتدای دولت 
سیزدهم بود، عملی نشد و روند، بسیار کندتر از این 
حرف ها پیش رفت. از ســوی دیگــر واحدهایی که 
ساخته می شوند، اغلب در حاشیه شهرها قرار دارند 
که اگر شما در شهرهای بزرگ مشغول به کار باشید، 
برایتان دردسرساز می شود. مثلا در شهرهای استان 
تهران همین حالا و بدون دردسر با یک میلیارد و 500 
میلیون تومان تا دو میلیارد تومان می توانید صاحب 

یکی از واحدهای تقریبا نوساز شوید.

اما و اگرهای یک وام عجیب
درباره وام 650 میلیونی مسکن چه می دانیم؟

مسکن ملی در واقع ادامه همان طرح مسکن مهر است. در اواخر دولت قبل و بعد از آنکه طرح 
مسکن مهر منتفی شد؛ طرح جدید به نام وام مسکن ملی شروع شد که به واجدین شرایط و 
متقاضیان، تسهیلات ملی مسکن پرداخت می کرد. در ابتدا مبلغ این وام 550 میلیون تومان 
بود اما حالا قرار است 650 میلیون تومان وام به متقاضیان پرداخت شود. در دولت سیزدهم،  
شورای عالی مسکن در اردیبهشت ماه امسال با افزایش سقف وام نهضت ملی مسکن به 800 
میلیون تومان موافقت کرد. این در حالی بود که فرزین، رئیس کل بانک مرکزی روال طی شده 
برای افزایش وام در شورای عالی مسکن را یک بدعت غیرکارشناسی عنوان کرد و طی نامه ای به 
وزیر راه و شهرسازی خواستار حذف آن شده بود. به هرحال وام نهضت ملی مسکن 800 میلیون 
تومان نشد و تنها 100 میلیون تومان افزایش پیدا کرد. اما دریافت این وام چه شرایطی دارد و 

برای گرفتن آن باید چه مراحلی را پشت سر گذاشت؟

آلفا رومئو مونترال: هنر کلاسيک ايتاليايی 
      دنده عقب

متین شیری | آلفا رومئــو مونترال، خودرویی خاص 
و افســانه ای اســت که با طراحی شــیک و عملکرد 
قدرتمند، همیشه در قلب علاقه مندان به خودروهای 
کلاســیک قرار داشته است. این ماشــین به طور ویژه 
برای افــرادی که به دنبــال یک ترکیــب از زیبایی و 
عملکرد عالی هســتند، گزینه ای ایده آل به حســاب 
می آید. مونترال، یک مدل اســپرت بود که در ســال 
 1970 میلادی به دنیا معرفی شد و به سرعت در جهان 

شناخته شد. 
آلفا رومئو مونترال به عنوان یک خودروی 
اسپرت، مشخصات فنی بسیار برجسته ای 
داشت. در قلب این خودرو، موتور 8 سیلندر 
V شکل قرار داشت که قادر به تولید حدود 
195 اسب بخار بود. این موتور 2/6 لیتری 
قادر بود سرعت بالایی را برای خودرو فراهم 
کنــد و رانندگی جذاب و لذت بخشــی را 
برای رانندگان به ارمغان می آورد. مونترال 
به خوبی از پــس خیابان های شــهری تا 
جاده های پیچ درپیچ کوهستانی برمی آمد.

سیستم انتقال قدرت در این خودرو از نوع 

دیفرانسیل عقب بود و به کمک سیستم تعلیق مستقل 
در جلو و عقب، ســواری نرم و راحتی را به سرنشینان 
ارائه می داد. با اســتفاده از گیربکس 5 سرعته دستی، 
این خودرو از دقت بالایی در انتقال نیرو برخوردار بود 
و به راننده امــکان کنترل دقیق تر را مــی داد. در کنار 
این ویژگی ها، سیستم ترمز دیسکی در هر چهار چرخ 
مونترال، اطمینان از ایمنی بالای این خودرو را تضمین 

می کرد.

طراحــی آلفا رومئــو مونتــرال، بدون شــک یکی از 
جذاب ترین ویژگی های آن اســت. طراحــی بدنه این 
خــودرو تحت نظر طراحان مشــهور ایتالیایی شــکل 
گرفته بــود و هر جزئیــات آن، از خطــوط منحنی تا 
جلوپنجره خاص، بیانگر دقت و زیبایی ایتالیایی است. 
جلوپنجره با طراحی منحصر به فرد و چراغ های جلوی 
 گرد و برجســته، ظاهری شــیک و مدرن بــه خودرو 

می بخشید.
داخل کابین آلفا رومئو مونترال ترکیبی از 
طراحی اسپرت و راحتی است. صندلی های 
اسپرت با پوشــش چرم با کیفیت، کاملًا 
مناسب برای رانندگان و سرنشینان بودند 
 و در عین حــال به خوبی از بــدن حمایت 

می کردند. 
آلفارومئو مونترال به طور محدود در ایران 
وارد شد این خودرو به خاطر طراحی خاص 
و موتــور قدرتمندش، توجه بســیاری از 
علاقه مندان به خودروهای اســپرت را به 
خود جلب کرد، اما قیمت بالای آن مانع از 

حضور پررنگ آن در جاده  های ایران شد.
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   گزارش

برخلاف جمله پرســروصدای آموریــم در گفت وگوی 
خبری، منچستریونایتد در حال حاضر بدترین تیم تاریخ 
باشگاه نیست. شیاطین سرخ در سال 19۷4 حتی سقوط 
از سطح اول را هم تجربه کردند. در تاریخ 3 دهه ای لیگ 

برتر انگلیس اما یونایتد هرگز تا این حد درمانده نبوده.
14 مسابقه منچستریونایتد بعد از استخدام روبن آموریم 
با 4 پیروزی، ۲ تساوی و ۸ شکست همراه بوده. او در این 
14 دیدار تنها 14 امتیاز گرفته؛ او تنها در 43 درصد از 
۲1 بازی  نخست خود در تمام رقابت ها به پیروزی رسیده 
)9 برد و 9 شکســت( که از هر ســرمربی دائمی دیگر 

یونایتد بعد از الکس فرگوسن کمتر است. 
ناکامی خط تهاجم یونایتــد در مقابل دروازه رقبا کاملًا 
ناامیدکننده به نظر می رســد. تیم در ۲5 مسابقه لیگ 
برتری این فصل تنها ۲۸ بار به گل رســیده و این یعنی 

فقط 1.1۲ گل زده در هر مســابقه؛ بیشــتر 
از ایپسویچ، ساوتهمپتون، لســتر و اورتون و 
کمتر از هر تیم دیگر لیگ. آماد دیالو با 6 گل 
در لیــگ و 9 گل در تمام مســابقات بهترین 
گلزن فصل یونایتد است؛ هرچند ادامه فصل 
را به دلیل مصدومیت قوزک پا از دست داده. 
راسموس هویلوند و یوشوا زیرکزی روی هم 
در 45 مســابقه لیگ برتری فقط 5 بار به گل 

رسیده اند.
یونایتد در 14 مسابقه لیگ برتری این فصل 
زیر نظر تن هاگ به طور میانگین امید گل 1.۷ 
را ثبت کرد اما این عدد بــا حضور آموریم به 
1.6 کاهش یافته. تیم زیر نظر هر ۲ سرمربی 

دقیقاً ۲.9 موقعیت مسلم گلزنی را در هر مسابقه ایجاد 
کرده است. 

شیاطین سرخ فصل گذشته برای نخستین بار در تمام 
تاریخ لیگ برتر انگلیس با تفاضــل گل منفی )1-( به 
تابستان رســیدند اما امســال )۷-( جابجا کردن این 
رکورد ممکن به نظر می رسد. یونایتد همچنین فصل 
گذشته با 5۷ گل زده بدترین عملکرد تهاجمی خود در 
تاریخ لیگ را به ثبت رساند اما امسال در صورت ادامه 
روند فعلــی، تعداد گل های زده تیــم از عدد 44 فراتر 

نخواهد رفت.
آموریم اگر بخشی از مســئولیت شکست را به دوش 
تیم بدنســازی تن هاگ بیندازد و از تأثیر مصدومیت 
مهره ها روی عملکرد تیم بگوید، کاملًا محق خواهد بود. 
شیاطین سرخ در دوره کوتاه سرمربیگری او 6 بازیکن 

را به دلیل مصدومیت و بیماری از دست داده اند؛ آماد 
دیالو، کوبی مینو، مانوئل اوگارته، توبی کولیر، لنی یورو 
و کریستین اریکسن. پیش از حضور آموریم هم لوک 
شاو، میسون مانت، لیســاندرو مارتینس و جانی اوانز 
با مصدومیت طولانی مدت روبه رو شــده بودند. به این 
ترتیب نیمکت منچستریونایتد را در جریان شکست این 
هفته مقابل تاتنهام این نام ها تشکیل می داد؛ لیندلوف، 
هریسون، آماس، فردریکسون، فلچر، مورهاوس، اوبی، 

هیون و کونه.
   حسرت ژانویه

منچستریونایتد در پنجره زمســتانی نقل و انتقالات 
امسال ۲ خرید جدید انجام داد. پاتریک دورگو، مهاجم 
همه فن حریف و چپ پای لچه به اولدترافورد آمد تا به 
عنوان هافبک-مدافع به سیستم 3-4-3 آموریم تعادل 
دهد. آیدن هیون هم از آرســنال به یونایتد آمد اما با 
خروج راشفورد، آنتونی و مالاســیا، ترکیب کلی تیم 
لاغرتر شد. بدون جذب جایگزین تهاجمی، یونایتد در 
حال حاضر تنها 4 مهاجم شناخته شده دارد؛ گارناچو، 
هویلوند، زیرکــزی و دیالو. نفر آخر مصدوم اســت و 
گارناچــو در دوره حضور آموریم هنــوز به گل یا پاس 
گل نرسیده.  خروجی های یونایتد اما انتظار 
روزهای بهتر را می کشند. راشفورد به عنوان 
بازیکن تعویضی عملکرد خوبی در ۲ مسابقه 
نخست خود برای اســتون ویلا داشت و روی 
گل اولی واتکینز به ایپسویچ تاون اثر گذاشت. 
آنتونی در 4 مسابقه نخست خود برای رئال 
بتیس 3 گل به ثمر رســانده است؛ بیشتر از 
تمام گل های زده بازیکنــان یونایتد در ماه 
فوریه و بیشــتر از آمار گلزنی خود او در 3۸ 

مسابقه فصل گذشته برای شیاطین سرخ.
تکمله: دیشب من یونایتد در حالیکه 
دو بر صفر از اورتــون عقب افتاده بود 

کامبک زد و بازی را 2-2 به پایان برد.

زی
ه با

کت
   ن

افشاگری؛ از نکات فنی دوره A مربیگری در فدراسیون
روزنامه رسمی فدراسیون فوتبال ایران با انتشار تصویری از شرکت کنندگان در دوره مربیگری سطح A آسیا تیتر 
زده: »ارائه نکات فنی قلعه نویی به مربیان آینده فوتبال ایران« ما هم از طریق یک جاسوس که در این دوره حضور 
داشت، به نکات فنی مهمی که در کلاس ها برای مربیان آینده فوتبال ایران مطرح شده، دست پیدا کردیم که در 
اینجا از آنها رونمایی می کنیم: »همیشه قبل از شرکت در نشست های خبری به تقویم نگاه کنید و از مناسبت ها 
باخبر شوید و در ابتدای حرف های تان به این مناسبت ها اشاره کنید. این را بدانید که عزت و ذلت دست آن بالایی 
است! به فوتبال نگاه معرفتی داشته باشید. حواس تان به بازیکنان جوان باشد. نام شان را به خاطر بسپارید. حتی 
اگر یک بار آنها را دیده باشید یا با شما تمرین کرده باشند. بعدها می توانید بگویید که شما بودید که آنها را کشف 
کرده اید. اگر تکذیب کردند، می توانید بگویید می خواســتید آنها را بیاورید به تیم تان اما نشد! بازیکنانی را که در 
تیم تان ســوتی می دهند یا پنالتی خراب می کنند فراموش نکنید. بعدا می توانید ناکامی های تان را به گردن این 
بندگان خدا بیندازید. اگر سرمربی باشگاه ها شدید به ســرمربی تیم ملی گیر بدهید که چرا بازیکنان شما را زیاد 
به تیم ملی دعوت می کند و نمی گذارد در تیم تان تمرین کنند. اگر هم سرمربی تیم ملی شدید بگویید که وظیفه 
بازیکن سازی به عهده مربیان باشگاه هاست نه تیم ملی! به هر کس که از شما انتقادی کرد، برچسب خائن، ناآگاه، 
بی سواد و غیرفوتبالی بدهید. هر جا هم که نتیجه نگرفتید، بگویید دشمن دارید و نمی گذارند شما در این فوتبال 

کار کنید! در هر تیمی کار کردید تاکید کنید که اوضاع مالی خوب نبود. بقیه موارد فنی در جلسه بعد!«

در انتظار ریاست وزارت ورزش!
چند روز پیش بود که خبر رسید رسول خطیبی از مدیریت باشگاه پیکان برکنار شده است! خبر واقعا عجیب بود و باور 
کردنش آسان نبود. وقتی او به عنوان مدیرعامل پیکان انتخاب شد، حرف و حدیث های زیادی به وجود آمد و شایعه 
شده بود که این انتخاب، یک زمینه سیاســی دارد. هر چند طبق معمول همه شایعات، این یکی هم تکذیب شد. به 
خاطر همین شایعات بود که خبر برکناری خطیبی عجیب به نظر می رسید. در واقع با این برکناری مشخص می شد 
که شایعات درست نبوده و قدرتی پشت خطیبی و انتخابش نیســت. البته خودش مصاحبه کرده و مدعی شده بود 
که کارهای خوبی در پیکان انجام داده و از خودش در آنجا یادگاری به جا گذاشته، اما اگر اینطور بوده، چرا برکنارش 
کرده اند؟ یعنی واقعا سیاست دخلی به این انتخاب ها نداشت؟ داشتیم با عذاب وجدان خودمان کلنجار می رفتیم و 
ناراحت بودیم که او و یکی دو نفر دیگر را قضاوت کرده بودیم که خبر رسید استاد به عنوان مدیرعامل باشگاه سایپا 
انتخاب شده است! واقعا مانده بودیم که چه بگوییم! یکی هم پیدا نمی شــود که درباره این انتصاب ها توضیح بدهد 
و مردم را قانع کند. واقعا عجیب نیســت که یک پیشکسوت فوتبال جوان که داشــت مشق مربیگری می کرد، ابتدا 
مدیرعامل یک تیم صنعتی به نام مس سونگون شود، مدتی بعد مدیرعاملی تیم فوتبال یک کارخانه خودروسازی را 
برعهده بگیرد، 5 ماه بعد کنار برود و دو روز بعد از کنار رفتن، مدیرعامل تیم فوتبال یک کارخانه خودروسازی دیگر 
بشود! لابد چند وقت که بگذرد، از اینجا هم می رود و در جایی مثل پرسپولیس، استقلال، فدراسیون فوتبال یا حتی 

وزارت ورزش به عنوان مدیر یا رئیس مشغول به کار می شود! 

افول در بدترین فصل تاریخ
قبل از بازی دیروز مقابل اورتون، آمار تعداد شکست های 

لیگ برتری آموریم به دو برابر پیروزی های او رسید

امیدی به آینده هست؟
نمایش پرسپولیس  در فاصله 5 روز تا دربی برگشت، هواداران این تیم را به فکر فرو برد

محتمل ترین فاتح لیگ قهرمانان طبق 
پیش بینی »اپُتا«

در نمودار مرحله حذفــی، یکی از تیم هایی که هموار ترین مســیر را برای 
رســیدن به فینال دارد، بارسلوناست که تا ایســتگاه پایانی با هیچ یک از 
تیم های رئــال مادرید، لیورپول، اتلتیکومادرید یا پاری ســن ژرمن روبه رو 
نخواهد شد. بارسایی ها در سمتی از نمودار قرار دارند که تنها مانع جدی شان 
برای صعود به فینال یکی از دو تیم بایرن مونیــخ یا اینتر خواهد بود، البته 
در صورتی که بایرن از پس لورکوزن برآید  اینتر بــر فاینورد غلبه کند. به 
همین دلیل شانس فینالیست شدن بارسایی ها که قبل از رویارویی با بایرن 
یا اینتر باید با بنفیکا و پس از آن برنده نبرد دورتموند و لیل بروند بیشــتر 
تلقی می شود. بر همین اساس هم مؤسسه مطالعاتی آمار فوتبال »اپُتا« تیم 
کاتالان را جزو دو مدعی اصلی قهرمانی این فصل لیگ قهرمانان دانســته 
است. طبق داده های اپُتا، بارسلونا تا پیش از قرعه کشی 1۲.۷ درصد شانس 
قهرمانی داشت که از این حیث پشت سر آرسنال و لیورپول قرار می گرفت. 
بعد از قرعه کشی اما اپُتا شانس کاتالان ها را به 15.4 درصد افزایش داد که 
این تیم را تنها پایین تر از لیورپول با 1۷.۲ درصد و بالاتر از آرسنال با 13.6 

درصد در جایگاه دوم قرار می دهد.

من سیتی در اندیشه قطع همکاری با دی بروینه 
و گریلیش

منچسترسیتی که در ســال های اخیر آماری فوق العاده از خود با مربیگری 
پپ گواردیولا بر جای گذاشــته و به عناوین قهرمانــی مختلفی از جمله 6 
قهرمانی در لیگ برتر انگلیس، دو قهرمانــی در جام حذفی انگلیس، چهار 
قهرمانی در جام اتحادیه انگلیس، یک قهرمانی در لیگ قهرمانان اروپا، یک 
قهرمانی در سوپرجام اروپا و یک قهرمانی در جام جهانی باشگاه ها رسیده، 
این فصل فراز و نشیب زیادی داشته است. حالا خبر می رسد که مدیران این 
باشگاه در نظر دارند برای فصل آینده تغییراتی را در ترکیب این تیم ایجاد 
کنند و به همکاری با بازیکنانی که دچار مصدومیت های زیاد می شــوند، 
پایان دهند. روزنامه انگلیســی »گاردین« در این خصــوص گزارش داد؛ 
باشگاه منچسترسیتی قصد دارد قید ادامه همکاری با بازیکنانی که به دلیل 
مصدومیت های زیاد یا خستگی نمی توانند خود را به طور مرتب در اختیار 
کادرفنی قرار دهند، بزند و سراغ گزینه های جانشین برود. از جمله بازیکنانی 
که ممکن است منچسترسیتی به همکاری با  آنها پایان بدهد، می توان به 
نام هایی همچون کوین دی بروینه، جان استونز و جک گریلیش اشاره کرد.

صلاح رکورد مسی را تکرار کرد
محمد صلاح با ثبت رکورد گلزنی و پاس گل در 10 بازی مختلف در فصل 
جاری پنج لیگ برتر فوتبال اروپا با لیونل مســی برابری کرد. او نخستین 
بازیکنی است که از فصل ۲015-۲014 به این موفقیت دست می یابد. در 
دیدار لیورپول و آستون ویلا در ورزشگاه ویلا پارک که در تاریخ 19 فوریه و 
در چارچوب هفته بیست وششم لیگ برتر انگلیس برگزار شد، این دیدار با 
تساوی ۲-۲ به پایان رسید. صلاح در این بازی یک گل زد و یک پاس گل داد. 
به این ترتیب این بازی دهمین دیداری بود که او در فصل جاری لیگ برتر 
هم گل زد و هم پاس گل داد. لیونل مسی در فصل ۲015-۲014 لالیگای 
اسپانیا 11 بازی از این دست را به نام خود ثبت کرده بود. محمد صلاح در 
۲6 بازی لیگ برتر انگلیس تاکنون ۲4 گل زده و 15 پاس گل داده اســت. 
لیورپول با 1۸ برد، ۷ تساوی و یک شکست در صدر جدول لیگ برتر انگلیس 
قرار دارد. محمد صلاح در ۲6 بازی لیگ برتر انگلیس تاکنون ۲4 گل زده 
و 15 پاس گل داده است. لیورپول با صلاح امشب در مهم ترین بازی هفته 

لیگ برتر مقابل منچسترسیتی قرار می گیرد.

    گوشه و کنار مستطیل سبز

نادر نامدار | پرســپولیس این بار هــم در اراک کار 
راحتی نداشت و خوش شانس بود که روی یکی از معدود 
موقعیت هایش توانســت بازی را به تســاوی بکشــاند. 
در طرف مقابــل بازیکنان میزبان کم دقــت بودند و اگر 
قدر فرصت ها را می دانســتند، با پیروزی از زمین خارج 

می شدند. سوژه های مهم بازی دیروز را مرور می کنیم.
   صحنه تکراری؛ گلی از روی نقطه کرنر

تیم آلومینیوم اراک در دقیقه 6۷ موفق شد قفل دروازه 
پرســپولیس را باز کند و در این بازی حساس از حریف 
قدرتمند خود پیــش بیفتد. ایــن گل روی ضربه کرنر 
ارسالی امین جهان کهن و ضربه سر عارف حاجی عیدی 
به ثمر رسید تا بار دیگر ضعف پرسپولیس در دفاع روی 
ضربات ایستگاهی نمایان شود. در این صحنه، مدافعان 
پرسپولیس در یارگیری دچار غفلت شدند و حاجی عیدی 
در تیــر دوم بدون مزاحمت خاصی بــا یک ضربه دقیق 
دروازه گندوز را فرو ریخت. این گل باعث شد که بازیکنان 
و هواداران آلومینیوم به وجد بیایند و پرسپولیســی ها 
برای جبران عقب افتادگی تحت فشار قرار بگیرند. عارف 
حاجی عیدی نیز که سرخوش از این گل بود شادی خود 
را مقابل سکوهای خوشحال آلومینیومی ها انجام داد و 
در میان بهت سرخپوشان به همراه هم تیمی هایش جشن 
گرفت. در این فصل پرســپولیس بیش از 10 بار از روی 
کرنر و ضربات شروع مجدد گل دریافت کرده و اسماعیل 
کارتال و کادر فنی اش باید به فکــر راهکاری برای این 

ضعف باشند.
   فقط یک برد در 6 بازی مقابل آلومینیوم

پرسپولیس مقابل میزبان به تساوی رسید اما شاگردان 
اسماعیل کارتال با توجه به اینکه تا دقیقه ۸۸ از میزبان 
عقب بودند، احتمالا از این مســاوی چنــدان ناراضی 
نباشند. هرچند   محرومیت فرشاد احمدزاده که توانست 
پاس گل نجات بخش پرســپولیس را برای علی علیپور 

ارسال کند نکته منفی این دیدار نفسگیر و نزدیک بود. در 
واقع اولین و آخرین برد پرسپولیس مقابل آلومینیوم در 
اراک به شهریور ماه 1401 برمی گردد. جایی که شاگردان 
یحیی گل محمدی روی گل به خودی مدافع آلومینیوم 
با نتیجه یک بر صفر از ســد شــاگردان مهدی رحمتی 
گذشــتند. جالب آنکه این ســومین مصاف بدون برد 
پرسپولیس مقابل آلومینیوم در اراک بود. آنها در آخرین 
دیدار تا پیش از این بازی در مرحله یک چهارم نهایی جام 
حذفی فصل قبل بعد از تســاوی 4-4 در ضربات پنالتی 
شکست خوردند و پیش از آن نیز در دیدار برگشت فصل 
گذشته روی ســوپرگل امیر نوری با نتیجه یک بر صفر 

شکست خوردند.
   تعویق دربی به سود پرسپولیس نیست؟

پرســپولیس درحالی در اراک دســتش از رسیدن به 3 
امتیاز کوتاه ماند که تا دقایق زیادی از بازی، از آلومینیوم 
عقب افتاده بود. اگرچه نتیجه نگرفتن مقابل آلومینیوم در 
اراک، تبدیل به عادتی برای پرسپولیس شده ولی نمایش 
این تیم در این بازی اجازه امیدواری به هواداران باشگاه 
را نمی دهد. این تساوی، آمار کارتال در پرسپولیس از بد 
ورود را هم بدتر کرده چرا که حالا پس از 6 بازی، تیمش 
فقط یک برد برابر گل گهر دارد، ۲ باخت سنگین مقابل 
الهلال و ســپاهان تجربه کرده و 3 تساوی که دست بر 
قضا همگی روی سرنوشــتش در لیــگ و لیگ نخبگان 
اثرگذار بوده، کســب کرده. فولاد، تیم دوم النصر و حالا 
آلومینیوم، تیم هایی هســتند که اسماعیل کارتال برابر 
آن ها به نتیجه ای بهتر از مساوی نرسیده است. این نتایج 
در شــرایطی حاصل و فاصله پرسپولیس از صدر جدول 
بیشتر شده که این تیم باید مهیا شود تا روز 9 اسفند در 
د ربی پایتخت به میدان برود. جدالی که البته استقلالی ها 
خواستار تعویقش هستند ولی پرسپولیسی ها به شدت 
می خواهند در موعد مقرر برگزار شــود. واضح است که 

بخشی از تصمیم پرسپولیس به دلیل مخالفت با استقلال 
است ولی برای سرخ پوشان تهرانی شاید، با این وضعیتی 
که در آن گیر آمده اند، تعویق د ربی چندان بد هم نباشد. 
این تیم مصدومــان زیادی دارد که گل سرســبد آن ها 
اوســتون اورونوف اســت؛ او د ربی را از دست داده و اگر 
این دیدار به تعویق بیفتد می تواند به پرسپولیس کمک 
زیادی کند. ضمن اینکه با این شــرایطی که کارتال در 
این تیم رقم زده، مشــخصا تعویق د ربی، زمان بیشتری 
در اختیارش می گذارد تا تفکراتش را به بازیکنان انتقال 
دهد. البته اگر تفکراتش شفابخش پرسپولیسی باشد که 

این روزها بردن را فراموش کرده  است.
   شروع ناامیدکننده کارتال

حدود یک ماه قبل بود که پرسپولیس به صورت رسمی 
اسماعیل کارتال را به عنوان سرمربی خود برای جانشینی 
خوان کارلــوس گاریدو انتخاب کــرد و از آن زمان تا به 
امروز ســرخ ها تنها یک پیروزی کســب کرده اند. تیم 
اسماعیل کارتال در این 6 بازی با فولاد، الهلال، گل گهر، 
ســپاهان، النصر و آلومینیوم قرار گرفته که تنها مقابل 
نماینده ســیرجان موفق به یک پیروزی اقتصادی شده 
است. سرخ ها در این بازی ها عملکرد آنچنان خوبی نیز 
نداشته اند و این نمایش ضعیف در دیدار مقابل آلومینیوم 
بیش از پیش خودش را نشان داد و اگر بی دقتی مهاجمان 
آلومینیوم نبود شاید یک شکست دیگر برای آن ها رقم 
می خورد. پرسپولیس حالا از جام حذفی و لیگ نخبگان 
آسیا کنار رفته و در لیگ برتر شش امتیاز با صدر جدول 
فاصله دارد که با توجه به فرم خوب ســپاهان و تراکتور 
در این فصل به نظر شــانس زیادی برای دفاع از عنوان 
قهرمانی خود ندارد. حــالا باید دید کارتــال می تواند 
پرســپولیس را از این منجلاب بیرون بکشــد یا تبدیل 
به یک ســرمربی شکســت خورده دیگــر در این فصل 

ناامیدکننده برای هواداران پرسپولیس خواهد شد.

تاج، دربی را به تعویق 
می اندازد؟

استقلال پس از برتری مقابل الریان قطر در آخرین بازی از مرحله 
گروهی لیگ نخبگان آسیا، جواز حضور در مرحله حذفی را به 

دست آورد تا برخلاف پرسپولیس، به ماجراجویی اش در این لیگ 
ادامه دهد. از همین رو، آنها باید روز 13 اسفند در ورزشگاه آزادی 

میزبان النصر عربستان باشند و بازی رفت را که انتظار می رود 
جدالی دشوار باشد، برگزار کنند. بااین حال، مسئله اینجاست که 
طبق برنامه ریزی قبلی، 4 روز پیش از این بازی حساس آسیایی، 

قرار است دربی پایتخت برگزار شود. جدال استقلال و پرسپولیس 
برای روز نهم اسفند در تقویم گنجانده شده و همین مورد دلیلی 

شده تا استقلالی ها خواستار تعویق این بازی باشند. 

   پرسپولیس پای حرام و مباح را به میان کشید
پرسپولیس می گوید از آنجا که پیش از این سازمان لیگ فوتبال 

ایران با درخواست این باشگاه مبنی بر تعویق بازی هایش مخالفت 
کرده، دلیلی نمی بیند که بازی با استقلال مشمول چنین بندی 

شود. این موردی است که به تازگی، رضا درویش، مدیرعامل 
باشگاه پرسپولیس، روی آن تاکید داشته است. او در حاشیه 

برگزاری مجمع انتخاباتی هیات فوتبال استان تهران با رد اختلاف 
نظر با استقلال در این مورد گفت: »با استقلال هم عقیده ایم و 
اختلاف نظر نداریم. آن ها نامه نوشته اند که بازی مهمی دارند، 
ما هم چنین نامه ای نوشته بودیم اما نکته اینجاست که آنها 3 

بازی مهم در تهران دارند ولی ما باید به شهر و کشور دیگری برای 
بازی می رفتیم. آن ها در تهران بازی می کنند و می توانند بیشتر 
استراحت کنند. ما هم نوشته بودیم که بازی ملی داریم و گفتیم 
بازی ما را لغو کنید اما قبول نکردند. ما 130 دقیقه برابر سپاهان 

بازی کردیم و این موضوع تیم ما را خسته کرد. ما هم مثل استقلال 
بودیم؛ چیزی که بر ما حرام بود نمی شود بر دیگری مباح باشد. 

ما در نامه نوشتیم که 5 مصدوم داریم، یکی از بازی ها را عقب 
بیندازید اما قبول نکردند«.

   ورود مهدی تاج به سود استقلال؟
سازمان لیگ فوتبال ایران در این زمینه فعلا با تعویق دربی 
مخالفت کرده و گفته با توجه به فشردگی مسابقات مختلف 
نمی تواند زمان برگزاری این دیدار را معوق کند. هرچند که 

دیگر بازی استقلال را جابجا کرده است. چنین امری ولی هنوز 
رضایت استقلالی ها را فراهم نکرده و آن ها دوباره درخواست 

تعویق د ربی را داشته اند. نهایتا کار به جایی رسیده که این بار پای 
رئیس فدراسیون و وزیر ورزش هم به میان بیاید. مهدی تاج در 

حاشیه مجمع انتخاباتی هیات فوتبال استان تهران در واکنش به 
درخواست استقلال برای تعویق د ربی، چراغ سبزی ضمنی نشان 

داد و گفت: »بحث سازمان لیگ است، باید تلاش کنیم و نظر آن ها 
را جویا شویم. سازمان لیگ تشکیلات مستقلی دارد که برنامه 

باشگاهی را رصد می کند. توصیه های لازم را خواهم کرد که بررسی 
کنند و اگر شد کمک کنند. همه این مسائل زیر نظر سازمان لیگ 

هستند«.
منبع: فوتبال 360
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مفقود شدن ناگهانی دو 
کوهنورد  در اشترانکوه

مدیر تیم های عملیاتی سازمان 
امدادونجات جمعیت هلال احمر 

گفت: دو کوهنورد که بدون توجه 
به هشدارهای هواشناسی عازم 

این منطقه شده بودند، مفقود 
شده اند و عملیات جست وجو برای 

یافتن آن ها ادامه دارد.
محمدحسین کبادی، مدیر 
تیم های عملیاتی سازمان 

امدادونجات جمعیت هلال احمر 
در تشریح این خبر گفت: براساس 

سامانه 112 جمعیت هلال احمر 
اعلام قطع ارتباط و عدم اطلاع از 

صعود دو فرد کوهنورد به ارتفاعات 
اشترانکوه قله ازنا در استان 

لرستان ثبت شده که از جمعه شب 
گذشته در ارتفاعات این قله حضور 
داشتند.طی آخرین تماس با مرکز 
 EOC کنترل و هماهنگی عملیات

جمعیت هلال احمر اعلام کردند 
که صبح امروز تا ظهر به دامنه کوه 
مراجعه کرده اند، باتوجه به اینکه 
تلفن این دو کوهنورد از دسترس 

خارج شده است، درخواست 
استمداد عملیات امدادرسانی به 

جمعیت هلال احمر استان لرستان 
اعلام شده است.

محمدحسین کبادی اضافه کرد: 
بلافاصله سه تیم عملیاتی از 

پایگاه امدادونجات اشترانکوه و 
اباذر و همچنین نیروهای امدادی 

و عملیاتی جمعیت هلال احمر 
شهرستان ازنا در منطقه کمندان 

عملیات امدادرسانی و پیمایش 
خود را شروع کردند.

مدیر تیم های عملیاتی سازمان 
امدادونجات جمعیت هلال احمر 

ادامه داد: شرایط جوی در منطقه 
اشترانکوه ناپایدار گزارش شده 

است و این دغدغه تیم های 
عملیاتی جمعیت هلال احمر را 

زیاد کرده است که امیدوارم این دو 
کوهنورد هرچه سریعتر پیدا و به 

منطقه امن منتقل شوند.

دثه
 حا

خبر

   اسیدپاشی شبانه
تابســتان ســال 95 مأمــوران پلیس 
پایتخــت از اسید پاشــی در یکــی از 
محله های افسریه باخبر و راهی محل 
شدند. شــواهد نشــان می داد در این 
ماجرا زن جــوان به نام ســمیه بعد از 
پاشــیدن اســید روی صورت خواهر 
شــوهرش قصد فرار داشته که از سوی 
همسایه ها دستگیر شــده است. زهره 
به بیمارســتان منتقل شــد و عروس 
خانواده تحــت بازجویی قرار گرفت اما 
جرمش را انکار کــرد و گفت نمی داند 
چه کســی روی خواهرشوهرش اسید 

پاشیده است.
    شکایت از عروس

زهره بعــد از بهبودی نســبی در طرح 
شکایتش به مأموران گفت: شب حادثه 
در خانه برادرم مهمان بودم و شــب را 
آنجا خوابیدم. ســمیه بــا فرزندش در 
اتاق خــواب بــود. صبح بعــد از اینکه 
برادرم بــه محل کار رفت، ســمیه در 
حالی که لباس عجیبی به تن داشــت 
بالای سرم ایســتاد و قصد داشت مرا 
خفه کند. بلافاصله از جا بلند شــدم و 
شــروع به داد و فریاد کردم که ناگهان 
او روی صورتم اسید پاشید و فرار کرد. 
با سروصداهای من بود که همسایه ها 
بیرون آمدند و ســمیه را در حال فرار 
دستگیر کردند. با افشــای ماجرا برای 
عروس جــوان کیفرخواســت صادر و 
او در شــعبه دوم دادگاه کیفــری یک 
استان تهران، پای میز محاکمه ایستاد.

    محاکمه عروس اسیدپاش
در ابتدای جلســه، شــاکی در جایگاه 
قرار گرفــت و بــار دیگر شــکایتش 
را مطرح کــرد. او گفــت در این ماجرا 
پوست صورتم آســیب دیده و بخشی 
از حس شنوایی و بینایی ام را از دست 
داده ام. به همین خاطر برای زن برادرم 

درخواست مجازات دارم.

ســپس متهم باردیگر جرمش را انکار 
کرد و گفت: همه ایــن حرف ها دروغ 
اســت و من عامل اسیدپاشــی نبودم. 
اصــلا از لباس هایی کــه او می گوید، 
خبر ندارم و آنها را نپوشــیدم. حالا دو 
سال اســت که شــوهرم و خانواده اش 
اجازه نمی دهند فرزنــدم را ببینم. من 
بی گناهم و بی دلیل در زندان هســتم. 
ســپس شــوهر او به عنوان مطلع در 
جایگاه قرار گرفت و گفت: من در خانه 
لباس سربازی داشــتم. یک هفته قبل 
از این ماجرا متوجه شــدم لباس ها در 
میان رختخواب  پنهان شده است. کنار 
لباس ها یک بســته پودر اسید هم قرار 
داشــت. پیگیر ماجرا نشدم چون اصلا 
فکــر نمی کردم همســرم قصد چنین 
کاری داشته باشــد. خانه ما در طبقه 
سوم اســت. راهی به غیر از راه پله و در 
ورودی ندارد که کسی بتواند وارد خانه 
شود. آن روز هم فقط همسر و فرزندم 
در خانه بودند. پس قطعا اسیدپاشی از 
سوی همســرم اتفاق افتاده و کسی در 

خانه نبوده است.
او در رابطه با اخلاق و رفتار همســرش 
به قضات گفت: زمانی که فرزندم خیلی 
کوچک بــود یک روز به خانــه آمدم و 
متوجه شــدم مچ دست او آسیب دیده 
است. علت را پرسیدم که سمیه گفت 
دســتش را گرفتم که در رفت و آسیب 
دید. من حرف همســرم را باور کردم و 
او را به بیمارستان بردم. اما حالا با این 
اتفاق فهمیدم در آن ماجرا هم ســمیه 

مقصر بوده است.
ســپس زن جــوان روبــه روی قضات 
ایستاد و گفت: من بی گناهم و دو سال 
است که شــوهرم و خانواده اش اجازه 
نمی دهند فرزندم را ببینــم. در پایان 
جلسه هیئت قضایی وارد شور شدند و 
با توجه به نظر پزشکی که در گزارشی 
اعــلام کرده بــود در قصــاص رعایت 

تســاوی امکان پذیر نیســت عروس 
جوان را بــه پرداخت دیه و 10ســال 

زندان محکوم کردند.
   درخواست تقسیط دیه 

عروس جــوان که تــوان پرداخت دیه 
را نداشت، درخواســت اعسار را مطرح 
کرد و بار دیگر در شــعبه دوم دادگاه 
کیفری یک اســتان تهــران پای میز 

محاکمه ایستاد.
در آن جلسه شــاکی پرونده روبه روی 
قضات ایســتاد و گفت: 10 سال زندان 
مجازات کمی برای ســمیه است. او با 
اسیدپاشــی زندگی ام را نابود کرد ولی 
او چند سال دیگر از زندان آزاد می شود 
و به زندگی اش ادامــه می دهد. وقتی 
سمیه در جایگاه ویژه ایستاد گفت: من 
توان پرداخت دیه را بــه صورت یکجا 
ندارم. همســرم درخواست طلاق داده 
و من مهریه ام را که 600سکه طلاست 
به اجــرا گذاشــته ام. اگر مهریــه ام را 
بگیرم به عنوان دیه به شاكي پرداخت 
می کنم. مــن تازمانی کــه در زندان 
هستم، نمی توانم دیه را بپردازم. چون 
من هیچ منبع درآمدی نــدارم. تقاضا 
دارم با تقســیط دیه موافقت کنید. در 
پایان جلســه قضات وارد شــور شدند 
و درخواســت اعســار عروس جوان را 

نپذیرفتند.
   کش وقوس قضایــی در صدور 

حکم تقسیط دیه 
در حالی که ســمیه دوره محکومیتش 
را می گذراند اداره پرداخت دیه با طرح 
اشــکالی به صدور حکم ایراد گرفت و 
پرونده را بار دیگر به دادگاه کیفری یک 
استان تهران فرســتاد تا قضات درباره 
چگونگــی پرداخــت دیــه اظهارنظر 
کنند. در این جلســه که نماینده اداره 
پرداخت دیــه حضور داشــت، گفت: 
مبلغ دیه باید بر اســاس آســیب کلی 
به قربانی محاسبه شــود. اما قضات در 

صدور حکم اعلام کرده اند پرداخت دیه 
باید بر اساس هر عضو آسیب دیده و به 
تفکیک پرداخت شود. از این  رو تقاضا 
دارم تا این ایراد، رفــع و بار دیگر مبلغ 

دیه محاسبه شود.
سپس ســمیه در جایگاه ویژه ایستاد و 
گفت: من از ابتدا گفتم که اسیدپاشی 
کار من نبوده اســت. من اسیدپاشی را 
قبول ندارم. متهم ادامه داد: چند سالی 
است که در زندان هستم و دیگر تحمل 
ادامه حبــس را ندارم. یکــی از پاهایم 
فلج شده و نمی توانم زانویم را خم کنم. 
من در زندان به بیماری های مختلفی 
مبتلا شــده ام. در این مدت همســرم 
طلاقم داده و با زن دیگری ازدواج کرده 
و من در این مــدت فرزندم را ندیده ام. 
من به افسردگی مبتلا شده ام از قضات 
دادگاه کمــک می خواهــم. در پایان 
جلسه قضات وارد شور شدند تا با رفع 
ایرادات بــار دیگر مبلغ دقیــق دیه را 
مشخص کنند. با مشخص شدن مبلغ 
دقیق دیه ســمیه بار دیگر درخواست 
اعسار را مطرح و از قضات دادگاه کمک 
خواست. در این جلســه که در شعبه 
دوم دادگاه کیفری یک اســتان تهران 
برگزار شد سمیه که پیر و خمیده شده 
بود روبــه روی قضات ایســتاد و از آنها 

کمک خواست.
او با گریه گفت: 8سال است که شرایط 
سختی در زندان دارم. من دیگر تحمل 
زندان را ندارم و از قضات دادگاه تقاضا 
دارم به من کمک کرده و با تقسیط دیه 
موافقت کنند. وی ادامه داد: مبلغ دیه 
بالاست و نمی توانم آن را یکجا بپردازم. 
شــاهدانی دارم که گواهــی می دهند 
من شــرایط مالی خوبی ندارم. اما اگر 
قضات با تقســیط دیــه موافقت کنند 
آن را پرداخت می کنم. در پایان جلسه 
قضات وارد شــور شــدند تا رای صادر 

کنند.

کش وقوس قضایی در پرونده عروس اسیدپاش
پرونده عروس جوان که روی خواهرشوهرش اسید پاشیده و به 10سال زندان و دیه محکوم شده بود با 

طرح ایراداتی از سوی اداره پرداخت دیه، بار دیگر در دادگاه کیفری تهران تحت رسیدگی قرار گرفت

شرور متواري شرق تهران دستگیر شد
رئیس مرکز عملیات پلیس اطلاعات پایتخت از دستگیري یک اراذل واوباش به اتهام قدرتنمایي 
و تخریب اموال عمومي در شرق تهران خبر داد. سرهنگ سعید راستي در این باره گفت: ماموران 
پایگاه ششم پلیس اطلاعات خبري را در خصوص قدرتنمایي و تخریب اموال عمومي توسط فردي 
در منطقه نبرد تهران دریافت کردند و ماموران پیگیري موضوع را در دستور ویژه کار قرار دادند. 
با بررسي انجام شده توسط ماموران از صحنه تخریب، مشخص شد یکي از اراذل و اوباش شرق 
تهران اقدام به قدرتنمایي با عربده کشي و تخریب اموال عمومي کرده است. این مقام انتظامي 
ادامه داد: متهم که پس از این اقدام شرورانه از محل تخریب، متواري شده بود هویت متهم در 
رصد هاي اطلاعاتي شناسایي و با کنترل ترددش و هماهنگي هاي قضائي در مخفیگاهش در  
همان محدوده تهران طي عملیاتي دستگیر شد. ســرهنگ راستي خاطرنشان کرد: ماموران 
متهم را پس از تکمیل پرونده به دادسرا معرفي کردند. رئیس مرکز عملیات پلیس اطلاعات 

تهران در پایان گفت: اراذل واوباش بدانند که شرارت هاي آنان بدون مجازات نخواهد ماند.

پاتک پلیس به مخفیگاه سارق در »سیزده آبان«
فرمانده انتظامي شهرستان ري از دستگیري سارق سیم و کابل در محدوده سیزده آبان خبر 
داد و گفت: از متهم بیش از 200 متر سیم و کابل فشارقوي کشف شد. سرهنگ محمدقاسم 
طرهاني با تاکید بر اینکه مقابله با سرقت و ناهنجاري هاي اجتماعي، عزمي همگاني را مي طلبد، 
اظهار داشت: برخورد قاطعانه پلیس با سارقان و ایجاد فضاي ناامن براي آنان، موجب کاهش 
وقوع سرقت مي شود. در راســتاي رسیدگي به مطالبه چند تن از شــهروندان مبني بر وقوع 
سرقت کابل هاي برق و مخابراتي در محدوده سیزده آبان در هفته هاي اخیر، پیگیري موضوع 
به صورت ویژه در دستور کار ماموران کلانتري 168 این فرماندهي قرار گرفت. فرمانده انتظامي 
شهرستان ري گفت: ماموران کلانتري سیزده آبان با بهره گیري از شیوه هاي کشف نوین جرم 
و روش هاي علمي و اقدامات اطلاعاتي، در نهایت در سوم اسفند ماه امسال هویت و مخفیگاه 
متهم را شناسایي کردند.این مقام انتظامي ابراز داشت: بلافاصله با هماهنگي هاي قضائي تیمي 
از ماموران، روز گذشته به مخفیگاه سارقان در محدوده سیزده آبان مراجعه و طي یک عملیات 
غافلگیرانه متهم را در مخفیگاه دســتگیر کردند؛ در بازرسي از مخفیگاه وي 200 متر سیم و 
کابل فشارقوي کشف که به همراه سارق به کلانتري منتقل شد. طرهاني تصریح کرد: متهم 
30 ساله پس از انتقال به مقر انتظامي به بیش از 10 فقره سرقت اعتراف كرد که پس از تشکیل 

پرونده و پایان تحقیقات تحویل مراجع قضائي شد.

دستگیری سارق خودرو به همراه خودروی مسروقه
سرکلانتر دهم پلیس پیشگیري پایتخت از دستگیري سارق خودرو به همراه خودروي مسروقه 
خبر داد. سرهنگ کیانوش نظري در تشریح این خبر بیان داشت: در پي اجراي طرح مبارزه با 
سارقان خودرو و طرح امنیت محله محور، ماموران گشت کلانتري 171 شهید مصطفي خمیني 
حین گشتزني در اتوبان خلیج فارس یک دســتگاه پژو پارس سفید که گوشه اي از پلاک آن 
پوشانده شده بود، مشاهده کردند و جهت انجام بررسي هاي بیشتر اقدام کردند. سرهنگ نظري 
در ادامه افزود: متهم با نزدیک شدن خودروي گشت و مشاهده ماموران به سرعت متواري شد که 
در ادامه طي یک تعقیب و گریز پلیسي و با استفاده از قانون به کارگیري سلاح، ماموران پلیس 
موفق به متوقف کردن خودرو و دستگیري راننده آن شدند. این مقام انتظامي اضافه کرد: در 
بررسي و استعلام پلاک این خودرو مشخص شد که داراي سابقه سرقت بوده که به همراه متهم 
به کلانتري منتقل شد. متهم 33 ساله به جرم خود مبني بر سرقت خودرو و 14 مورد مشابه 
اعتراف کرد و به همراه پرونده تشکیل شده، تحویل مقامات قضایي شد. تاکنون 5 نفر از شکات 
این سارق شناسایي شده اند و شناسایي شکات دیگر در دستور کار پلیس قرار دارد. سرهنگ 
کیانوش نظري به شهروندان توصیه نمود: خودرو هاي خود را به تجهیزات ایمني از قبیل قفل 

و دزدگیر مجهز کرده و از قرار دادن اشیاي قیمتي و مدارک داخل خودرو خودداري کنند.

  خرده حادثه
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باشگاه بازی و تکنولوژی )هر يکشنبه(
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ذرهبین

قیمت ارزهای دیجیتال پس از تأیید اینکه صرافی ارز دیجیتال بای بیت 
هک شــده و حدود 1/4 میلیارد دلار توکن در این حمله سرقت شده 
 stETH و )ETH( است، کاهش یافت. بیش از 1/4 میلیارد دلار اتریوم
روز جمعه از کیف پول گرم )سخت افزاری( بای بیت خارج شد و بخش 
بزرگی از این وجوه از طریق صرافی های غیرمتمرکز فروخته شد. بن ژو، 
مدیرعامل و هم بنیان گذار بای بیت، این حمله را در پستی در X تأیید 
کرد و گفت که یک انتقال برنامه ریزی شــده، به نوعی دستکاری شده 
است و وجوه به سرقت رفته اند. ژو نوشت: »کیف پول سرد چندامضایی 
اتریوم بای بیت حدود یک ساعت پیش انتقالی به کیف پول گرم )نرم 
افزاری( ما انجام داد. به نظر می رسد که این تراکنش خاص، دستکاری 
شــده اســت. همه امضاکنندگان رابط کاربری دستکاری شده ای را 
دیدند که آدرس صحیح و URL مربوط به safe@ را نشــان می داد. 
پیام امضا برای تغییر منطق قرارداد هوشمند کیف پول سرد اتریوم ما 
بود. هکر کنترل کیف پول سرد اتریوم خاصی که ما امضا کرده بودیم 
را به دست گرفت و تمام اتریوم موجود در آن کیف پول سرد را به این 
آدرس ناشناس انتقال داد.« ژو افزود: »تمام کیف پول های سرد دیگر 
امن هستند و همه برداشت ها به حالت عادی بازگشته اند.« با تایید هک 
شــدن بای بیت، قیمت اتریوم در ساعات گذشته نزدیک به سه درصد 
کاهش یافته و به 2/727دلار رســید. قیمت بیت کوین نیز نزدیک به 
یک درصد کاهش داشته و به 98/091دلار رسیده است. پیش از پست 
ژو، پژوهشگر امنیتی با نام مستعار ZachXBT در کانال تلگرام خود 
نوشت که »خروج های مشــکوکی« از بای بیت انجام شده و یک منبع 
تأیید کرده که این یــک »حادثه امنیتی« درنظر گرفته می شــود. او 
افزود که اتریوم دزدیده شده به 39 آدرس مختلف تقسیم شده است؛ 
به نظر می رسد مهاجم در تلاش است تا جریان وجوه را پیچیده تر کرده 
و ردیابی آن ها را دشوارتر کند. صرافی بای بیت در پستی در X نوشت: 
»Bybit فعالیت غیرمجازی را که شــامل یکی از کیف پول های سرد 
اتریوم ما بود، شناسایی کرد. این حادثه زمانی رخ داد که کیف پول سرد 
چندامضایی اتریوم ما انتقالی به کیف پول گرم ما انجام داد. متأسفانه، 
این تراکنش از طریق یک حمله پیچیده دستکاری شد که رابط امضا را 
پنهان کرد و درحالی که آدرس صحیح را نمایش می داد، منطق قرارداد 
هوشمند را تغییر داد. در نتیجه، مهاجم توانست کنترل کیف پول سرد 
اتریوم آسیب دیده را به دســت گرفته و موجودی آن را به یک آدرس 
ناشناس انتقال دهد.« ژو به مشــتریان بای بیت اطمینان داد که این 

صرافی توانایی مقابله با این ضرر را دارد. 

هک1/4میلیارددلاریصرافیبایبیت

فرداد معبودی| دوران جنگ کنسولی پلی استیشن و ایکس باکس با توجه به تغییراتی که سونی و 
مایکروسافت در رویکرد انتشــار بازی های خود ایجاد کرده  اند به پایان رسیده است. در گذشته هر 
کمپانی تلاش می کرد تا در زمینه فروش تعداد واحد کنسول از رقیب خود پیشی بگیرد حال آن که 
اکنون وجود عناوین انحصاری دیگر همان وزن سابق را ندارد. این موضوع سبب شده تا هر کمپانی 
رویکرد خود را مورد ارزیابی مجدد قرار داده و تغییراتی در نحــوه ای که آثار انحصاری اش را ارائه 
می کند ایجاد نماید. با توجه به این که تکنولوژی با سرعت بالایی در حال پیشرفت قرار دارد و گیمرها 
نیز روش های متفاوتی را به منظور تجربه بازی ها انتخاب کرده اند، دو شرکت مایکروسافت و سونی 
به دلایل متعدد به این نتیجه رسیده اند که شاید عناوین انحصاری به مانند گذشته، راهکار اصلی به 
شمار نرود. حال آن که هر کدام رویکردهای متفاوتی را در خصوص چگونگی تجربه  بازی هایش در 
پیش گرفته است، امری که ممکن است موجب شود که هر دو در نهایت به یک مقصد مشترک برسند. 
بازی های انحصاری شاید در سال های آینده به موضوعی متعلق به گذشته تبدیل شود و هر دو کمپانی 

می توانند به جای فروش کنسول، روی بازی های منتشر شده خود سرمایه گذاری نمایند.

   بر هیچکس پوشــیده نیســت که مایکروسافت در 
دو نســل گذشــته از نظر فروش تعداد کنسول از رقیب 
خود یعنی سونی عقب بوده اســت. اگرچه ایکس باکس 
مشــکلاتی در خصوص یافتن جای پای خــود در بازار 
کنسول ها داشــته، اما ردموندی ها به آرامی تمرکز خود 
را روی مسیر متفاوتی قرار دادند. سرویس اشتراکی گیم 
پس شــاید بزرگ ترین نعمت نجات دهنده برای ایکس 
باکس از زمانی که در دسترس قرار گرفت بوده باشد و با 
گذر زمان نیز بر محبوبیت آن افزوده شده است. در حالی 
که تکنولوژی استفاده شــده در یک کنسول می توانست 
یک نقطه قوت بــه منظور فروش و تمایز در مقایســه با 
رقیب به شــمار برود، این موضوع در سال های گذشته 
دستخوش تغییر واقع شده است. در اختیار داشتن برتری 
ســخت افزاری و تکنولوژیکی می تواند یک امتیاز بسیار 
بزرگ باشد، با این حال عامل مهم تر به منظور فروش یک 
کنسول، داشتن بازی هایی است که مخاطبین خواستار 
تجربه  آن هســتند. برند ایکس باکس بــرای بازه زمانی 

طولانی در این زمینه مشکل داشت در حالی که در مقابل 
بازی های انحصاری موجود در پلتفرم پلی استیشن موجب 
می شــدند تا طیف گســترده ای از مخاطبین به سمت 

کنسول سونی جذب شوند. 
   ایکــس باکس مدت زمــان زیــادی را صرف تلاش 
برای یافتن چاره وضعیــت و چالش های پیش روی خود 
نمود اما راه حــل را به شــکل دیگری پیدا کــرد. خرید 
اســتودیوهای متعدد نظیر اکتیویژن بلیزارد و بتســدا 
به مایکروســافت کمک کرد تا بتواند تا حدی به جبران 
ضررهای متحمل شــده در جنگ کنسولی ایکس باکس 
و پلی استیشــن بپردازد. اگرچه در ابتدا این طور به نظر 
می رسید که تمامی این خریدها، اقدامی به منظور فروش 
تعداد کنسول بیشتر است، اما مشــخص شد که کار در 
این زمینه از کار گذشته اســت و در عوض به عاملی برای 
افزایش فروش و گســترش ســرویس گیم پس تبدیل 
گردید. تقریبــا تمامی عناوین انحصــاری ایکس باکس 
از روز نخســت روی گیم پس و رایانه های شــخصی در 

دسترس قرار داشــته و برخی از عناوین دیگر نظیر بازی 
Indiana Jones and the Great Circle، تنهــا 
به صورت یک بازه زمانی مشــخص در انحصار قرار دارند 
و مدتی بعد روی پلی استیشــن نیز عرضه خواهند شــد. 
برخی از ارزشــمندترین عناوین انحصاری ایکس باکس 
نیز از همان روز اول روی پلی استیشــن در دسترس قرار 
می گیرند که می توان به مجموعه Call of Duty و بازی 
Doom: The Dark Ages اشاره داشت. از استراتژی 
مایکروسافت کاملا می توان اینطور برداشت کرد که آن ها 
عرصه جنگ کنســولی را بیخیال شده و به جای آن روی 
نشر بازی ها به منظور افزایش فروش و درآمدزایی متمرکز 

شده اند.
   سونی توانست پس از شــروع ناامیدکننده با کنسول 
پلی استیشــن 3 خود را بازیابی کرده و با دو نسل متوالی 
بر بازار کنسولی سلطه داشته باشــد. ساخت و در اختیار 
داشــتن گنجینه عظیمی از عناویــن انحصاری، همواره 
قدرت اصلی پلی استیشــن به شــمار مــی رود. حال آن 

که پیشــرفت تکنولوژی در چند ســال اخیــر در حوزه 
کنســول های بازی کمرنگ تر گردیده است. دیگر شاهد 
پرش گرافیکی و تغییر قابل توجه بین نســل ها به مانند 
گذشته نیستیم و همین موضوع سبب شده تا مخاطبین 
 5 PlayStation دلیل آن چنانی برای خرید کنســول
نداشته باشــند. بســیاری از بازی های عرضه شده روی 
کنســول PS5 هم چنان در دسترس کنســول PS4 نیز 
قرار می گیرند. از طرف دیگر بسیاری از بازی ها در هنگام 
انتشار یا مدت زمانی پس از عرضه روی پلتفرم رایانه های 
شخصی نیز منتشر می شوند. کنسول PS5 دارای لیست 
محدودی از بازی ها بوده که تنها به صورت انحصاری در 
اختیار این کنسول باشد به طوری که بسیاری از طرفداران 
این شوخی را مطرح می کنند که »کنسول PS5 هیچ بازی 
ندارد.« اگرچه با یک شــوخی مواجه هستیم اما حقیقت 
قابل تاملــی نیز در این گفته وجــود دارد، زیرا بازی های 
چندانی وجود ندارند که مخاطب نتواند آن را جایی دیگر 

تهیه و تجربه کند.

مایکروسافتوسونیحالاواردرقابتیتازهبرایسهمخواهیازبازارشدهاند

 
 آتلیه

هر سال شاید بیش از هزار بازی در نقاط مختلف دنیا منتشر می شود. بازی هایی که برخی از آنها را شاید حتی اسمشان را هم نشنوید اما مخاطب های خاص خود را به همراه دارند. هر هفته در بخش آتلیه سعی می کنیم 
به جدیدترین بازی های منتشر شده در یک هفته اخیر بپردازیم. از آثار پرهزینه و جدی برای کنسول ها و کامپیوتر گرفته تا بازی هایی که برای پلتفرم های همراه منتشر می شوند. این هفته چی بازی کنیم؟

  
Witch Makes Potions
Gameisart سازنده
متوسطامتیاز 100 هزار  

بازی های زیادی به خصوص روی موبایل 
وجود دارند که محوریت خود را روی 

مدیریت یک رستوران قرار می دهند. 
در این میان البته رستوران با شکل و 

شمایل های مختلف پیش روی گیمر قرار 
می گیرد اما در این بازی شاهد تغییر آن 

به محلول هایی هستیم که توسط یک 
ساحره درست شده و به دست مشتری ها 

می رسند.

  
Microtopia

Cordyceps سازنده
متوسطامتیاز 78  

ژانر استراتژی مدت هاست که با اصول 
اولیه و کلاسیک خود فاصله گرفته و این 

موضوع را به خوبی می توان در جدیدترین 
آثار این ژانر همچون Microtopia دید. 

جایی نیروها و زمین بازی در یک مدار 
الکترونیک قرار داشته و شما باید ارتشی 
را آماده نبرد کنید که از مقاومت و خازن 

تشکیل شده است.

  
Civilization VII

Firaxis Games سازنده
متوسطامتیاز 80

هفتمین نسخه از مجموعه بازی 
Civilization بالاخره از راه رسید و دقیقا 
همان چیزی که طرفداران این مجموعه به 

دنبالش بودند. یک استراتژی نوبتی که در آن 
مدیریت نیروها و امپراطوری در اولویت اصلی 

قرار گرفته و مبارزات و جنگ ها در قالب 
درگیری هایی ساده پیاده سازی شده است.

  
Lost Records

DONTNOD سازنده
متوسطامتیاز 73

استودیو Dontnod نشان داده که در این 
روزها خانه اول و آخر بازی های ماجراجویی 
است و Lost Records جدیدترین ساخته 

آنهاست که شباهت بسیاری به بازی های 
قبلی این استودیو دارد. بازی  که تمرکز 

اصلی خود را روی روایت داستان قرار داده 
و گیم پلی معمولا نقش خاصی در جریان آن 

ندارد.

 اخبار فناوری

رکوردشکنی ربات پله نورد چینی
ربات انسان نمای چینی تیان گونگ با موفقیت توانست 
از 134 پله در فضای باز بالا برود و بــه قله پارک دیوار 
هایزی در پکن برسد، که این دستاورد برای اولین بار در 
جهان به ثبت رسید. این موفقیت نشان دهنده توانایی 
یک ربات انســان نما در پیمایش زمین های پیچیده و 
ناهموار بیرونی است. به گزارش یک رسانه چینی، این 
رویداد گامی مهم در توســعه فناوری تحرک رباتیک 
محسوب می شــود. طی ســال های اخیر، چین حوزه 
رباتیک و هوش مصنوعی با رشد چشمگیری مواجه بوده 

و انواع مختلفی از ربات ها توانسته اند در سطح ملی و بین المللی تأثیرگذار باشند. در نوامبر 2024، چین اولین ربات 
برقی دونده خود را با نام تیان گونگ به صورت متن باز عرضه کرد، که این اقدام زمینه را برای نوآوری های بیشتر 
و ادغام گسترده تر فراهم ســاخت. به گزارش گجت نیوز، ربات تیان گونگ توانست با عبور از 134 پله سنگی در 
فضای باز پارک دیوار هایزی، سطح بالایی از تحرک و تعادل را به نمایش بگذارد. این ربات که توسط مرکز نوآوری 
رباتیک هوش مصنوعی تجسم یافته توسعه داده شده، از فناوری بینایی کامپیوتری برای مسیریابی و جلوگیری از 
لغزش در اختلاف ارتفاع 35 سانتی متری استفاده می کند. این ربات قادر است روی برف با سرعت 12 کیلومتر در 
ساعت بدود و در برابر ضربات شدید مقاومت کند.  برخلاف ربات های انسان نمای نسل قبل که برای مسیریابی روی 
زمین های نامنظم به مدل های سه بعدی از پیش اسکن شده متکی بودند، تیان گونگ از فناوری ادراک بی درنگ 
استفاده می کند. این نوآوری به آن اجازه می دهد که به طور خودکار و بدون برخورد، مسیر خود را در پله ها تنظیم 

کند، که یک پیشرفت چشمگیر در زمینه تحرک ربات های انسان نما محسوب می شود.

نسل جدید چت جی پی تی در راه است
طبق گزارش های اخیر، مهندسان مایکروسافت در حال 
آماده ســازی ظرفیت ســرور خود برای مدل های آینده 
GPT-4.5 و GPT-5  شرکت OpenAI  هستند. یک 
منبع آگاه تأیید کرده اســت که مایکروسافت انتظار دارد 
میزبانی مدل GPT-4.5 را از هفته آینده آغاز کند. این در 
حالی است که سام آلتمن، مدیرعامل OpenAI، پیش تر 
اشاره کرده بود که GPT-4.5 طی چند هفته آینده عرضه 
 Orion 4.5 که با اســم رمز-GPT خواهد شــد. مدل
شــناخته می شــود، مرحله بعدی OpenAI محسوب 

می شود و آخرین مدل این شرکت قبل از پیاده سازی تفکر زنجیره ای خواهد بود. گفته می شود که این مدل به مراتب 
قدرتمندتر از GPT-4 خواهد بود، اما OpenAI هم زمان روی مدل GPT-5 نیز کار می کند که تغییرات بنیادی تر و 
گسترده تری خواهد داشت. براساس اطلاعات منتشرشده، مایکروسافت انتظار دارد که GPT-5 در اواخر ماه مه )حدودا 
اوایل خرداد ماه سال آینده( معرفی شود. این بازه زمانی با اظهارات آلتمن درباره عرضه مدل نسل بعدی طی چند ماه 
آینده همخوانی دارد. البته، همانند دیگر پروژه های فناوری، این تاریخ ممکن اســت به دلیل تغییرات در برنامه های 
انتشار، جابه جا شود. پیش تر در پاییز امسال گزارش شد که OpenAI در ابتدا قصد داشت GPT-4.5 را تا پایان سال 
2024 عرضه کند، اما برنامه ها تغییر کرده و انتشار آن به اوایل 2025 موکول شد. این هوش مصنوعی احتمالًا مهم ترین 
نسخه در بین این دو مدل خواهد بود. سم آلتمن این مدل را به عنوان »سیستمی که بسیاری از فناوری های ما را ادغام 
 OpenAI است که o3 می کند« توصیف کرده است. یکی از قابلیت های کلیدی این سیستم، مدل استدلال گر جدید

نخستین بار در دسامبر و در جریان اعلامیه های 12 روز کریسمس به آن اشاره کرد.

عربستان به دنبال توسعه ایمپلنت های مغزی
در دنیای پیشــرفته امروز، علم و فناوری به سرعت در 
حال پیشرفت هســتند و هر روز شــاهد نوآوری های 
جدیدی در عرصه های مختلف هســتیم. یکی از این 
عرصه های جــذاب و پرطرفــدار، حوزه رابــط مغز و 
کامپیوتر )BCI( است که به دانشــمندان و محققان 
این امکان را می دهد تا با اســتفاده از تکنولوژی های 
پیشــرفته، ارتبــاط مســتقیمی بین مغز انســان و 
دســتگاه های کامپیوتری برقرار کنند. در این میان، 
شرکت های بسیاری در سراســر جهان در حال رقابت 

برای توسعه و بهبود این فناوری هستند. یکی از این شرکت ها، استارتاپ Paradromics است که به عنوان 
رقیبی جدی برای شرکت Neuralink ایلان ماســک در این حوزه شناخته می شود. به گزارش آی تی رسان، 
پارادرومیکس اخیراً از همکاری خود با پروژه نئوم عربســتان برای توســعه ایمپلنت های مغزی کنترل رایانه 
خبر داده است. این همکاری شامل ساخت یک مرکز تحقیقات بالینی در شهر جدید و در حال ساخت نئوم در 
عربستان سعودی است. پارادرومیکس امیدوار است که آزمایش های بالینی ایمپلنت های خود را در سال جاری 
میلادی در ایالات متحده آمریکا آغاز کند و پس از آن، آزمایش ها در عربســتان سعودی نیز آغاز خواهند شد. 
هدف این استارتاپ، بازگرداندن توانایی تکلم به افرادی است که این توانایی را به دلایل مختلف از دست داده اند. 
مانند شرکت Neuralink، استارتاپ Paradromics نیز ایمپلنت های خود را زیر جمجمه افراد داوطلب 
قرار می دهد. این ایمپلنت ها وظیفه ترجمه سیگنال های مغزی را بر عهده دارند و به این ترتیب، امکان کنترل 

دستگاه های کامپیوتری و حتی اعضای مصنوعی بدن را فراهم می کنند. 

پایانیبرایجنگپلیاستیشن
وایکسباکس کامبکپریناز،شگفتانهلالهوافتژاله

منیژه خسروی| بازیگران ویترین سریال ها هستند و از این روست 
که صاحبان پلتفرم ها برای ربودن گوی سبقت از رقبا، سهمی ویژه 
از هزینه تولید را به آنها اختصاص می دهند. تا اطلاع ثانوی گریزی 
نیست و باید دســت به دامان بازیگران مطرح شد. تجربیاتی مثل 
شکست »آسپرین« به رغم قصه و کارگردانی خوب، نهیب می زند که 
مخاطب با قلاب بازیگر، راحت تر گیر می افتد. طبیعی است که ارکان 
دیگر هر سریال در تداوم همراهی مردم با آن را نمی توان انکار کرد 

ولی در گام نخست، ویترین باید جذاب باشد. در پرونده امروز، سراغ 
تحلیل عملکرد چهار بازیگر در چهار سریال حال حاضر پلتفرم ها 

رفته ایم. 
لازم به یادآوری است که حکم درباره ژاله صامتی قطعی است چون 
»قهوه پدری« فردا تمام می شود. پریناز ایزدیار اما ورق را برگردانده و 
با پیچش داستان »ازازیل« و شخصیت شوکا نظرات نسبت به او تغییر 
کرده است. با گذشت سه قسمت از »تاسیان« حجم نظرهای منفی 

درباره نازنین بیاتی زیاد است و باید دید در قسمت های بعدی اتفاقی 
دیگر برای شخصیت مریم و بازی بازیگر رخ می دهد یا نه. ما همانطور 
که درباره ایزدیار تجدید نظر کرده ایم، آرزو می کنیم نظرمان درباره 

بیاتی هم تغییر کند. 
نگین معتضدی جزو بازیگران خوش نقش این روزهای سریال های 
خانگی است که مصافی خوب با یک شخصیت افسانه ای در »دیو و 
ماه پیشونی« دارد. مهسا حجازی بازیگر نقش اصلی زن »تاسیان« 

روی لبه تیغ حرکت می کند و فعلا از حد متوســط فراتر نرفته. تا 
اینجا حداقل دستاورد سریال برایش، شهرت بوده و کاش در نهایت 
بتواند نظرات سخت پسندها را جلب کند. مینا ساداتی بهره ای خوب 
از »آبان« برده و در قامت یک زن منفیِ اغواگر، گرفتار کلیشــه ها 
نشده. نسرین مقانلو در ســریال ضعیف »جان سخت« شمایل یک 
مادر داغدیده را خوب قوام داده. الناز حبیبی و ماهور الوند اما یکی 

از بدترین نمایش های کارنامه شان را در این سریال عرضه کرده اند.

پروندهایبرایبازیگرانزنسریالهایکنونیشبکهنمایشخانگی.پرینازایزدیار،لالهمرزبان،ژالهصامتیونازنینبیاتیچهعملکردیدارند؟
کدامیکازآنهاتوانستهاندمخاطبانراراضیکنندونمرهقبولیمیگیرندوچهکسانیفعلاازپسماموریتبرنیامدهاند؟

 تا کنون ســه قســمت از ســریال پرحاشیه 
»تاسیان« منتشر شده است. این سریال دومین 
تجربه تینا پاکــروان در شــبکه خانگی بعد از 
»خاتون« اســت و در واقع ادامه آن محسوب 
می شــود. حالا روایت در ســال 56 می گذرد و 
محور اصلی درام دختری به نام شــیرین نجات 
با بازی مهسا حجازی است. امیر )هوتن شکیبا( 
با یک نگاه به او دل بست و برای رسیدن به این 
دختر، مامور ساواک شــده. »تاسیان« که در 
قســمت اول خبر از یک اثر تاریخی- سیاسی 
متفاوت مــی داد، حالا در موقعیتی اســت که 
سخت پســندها را نمی تواند راضــی نگه دارد. 
روایت کنــد و قصه کم مــلات آن نیز اعتراض 
طیفی از مخاطبان را به همراه داشته  و اما نازنین 
بیاتی. او مریم، دانشجو، دوست و فامیل شیرین 

است. 

چه موقعیتی دارد؟

 قسمت اول »تاسیان« که پخش شد، مخاطبان 
با یک دختر سرخوش مواجه شدند. مریم با بازی 
نازنین بیاتی در دانشکده سرخوش است و با خنده 
و شوخی امور می گذراند و در مهمانی جشن تولد 
نازنین، شمایل یک دختر شاد و رها را به تصویر 
کشــید. جایی که حرکاتی به بــدن می داد و در 
دنیای دیگر ســیر می کرد که در نهایت سانسور 
شــد. نظر ما را بخواهید او در قســمت نخست 
»تاسیان« اصل جنس بود؛ خیلی ها اما تعابیری 
مثل رفتارهای اغراق آمیز و لوس درباره عملکرد 
بیاتی به کار بردند. در قســمت دوم و سوم ما نیز 
با گروه مخالفــان، هم عقیده ایم! به این دلیل که 
نازنین بیاتی بیش از حــد رفتار برون ریزانه دارد 
و مثل این اســت که به مخاطب می گوید ببینید 
این دختر چقدر شاد است. در حالی که اگر کمی 
اندازه نگه داشــته می شد، شــخصیت بیشتر به 
دل می نشست. حتی در قسمت سوم »تاسیان« 
سکانســی با حضور مریم را شــاهدیم که تحت 
تاثیر دستگیری شــیرین از خود بی خود شده و 
گریان است. بازیگر این لحظه را هم توام با اغراق 

آزاردهنده ایفا کرد. 

چه عملکردی دارد؟

 نازنین بیاتی با فیلم »دربند« در سال 1391 
چهره شد و در ادامه گام ها را استوار برداشت. 
البته کار بــد در کارنامه اش دیده می شــود 
اما برآیند کلی عملکــرد او حکم به موفقیت 
می دهد. از آن سو طرفدارانی پر و پا قرص دارد 
و این موقعیت خوبی برای اوست. »تاسیان« 
پنجمیــن ســریال خانگی بیاتی محســوب 
می شــود که گفتیم فعلا جای چندانی برای 
دفاع باقی نمی گذارد. اولین حضورش در این 
مدیوم سریال »گلشــیفته« بود که نتیجه ای 
موفق به همراه داشت. »مانکن« متوسط بود 
و »هفت« با همه ضعف ها زمینه نقش آفرینی 
متفاوت بیاتی را فراهم کرد. او امسال »قطب 
شمال« را داشــت که در این سریال هم وارد 
جلد بانویی آرام شد و توانست نظرها را جلب 

کند. 

با چه سابقه ای آمد؟

نازنینبیاتی|تاسیان

 آبان اســفندیاری ســنگ بنای درام سریال 
»آبان« ساخته رضا دادویی است. او با همسر 
و فرزند زندگی خوشــی را سپری می کرد تا 
اینکه بحران مالی رو آورد. بعد از چند اتفاق 
و زندانی شــدن آبان و قرار گرفتن همسرش 
امیر در مظان قتل، حالا آن اتفاق جنجالی در 
قسمت پنجم به وقوع پیوست: آبان به خواست 
فریبرز از همسر جدا شد؛ در ازای صاف کردن 
بدهی آنها و بی خیال شــدن از پاپوشِ امیر. 
»آبان« با یک موضوع جنجالی شــروع کرده 
و فعلا این مفهوم را به چالش کشــیده است 
که بد باشیم یا بدبخت. شــیوه روایت قصه و 
منطق حاکم در قسمت پنجم برخی را دلخور 
کرده و باید دید در ادامه ســریال مثل چهار 
قســمت اول، بر روابط محکم علت و معلولی 

استوار می ماند.

چه موقعیتی دارد؟

 باید اذعان کرد »آبان« با هر کیفیتی که به پایان 
برسد، به کام لاله مرزبان خواهد بود و بیراه نیست 
اگر عملکرد این بازیگر را شگفتانه سریال بدانیم. 
آبان اسفند یاری زنی است نخبه که این ویژگی 
او در قسمت اول و ســکانس رویارویی با فریبرز 
)شهاب حسینی( به شــکل عینی نمایش داده 
شد. آبان از جمال کافی بهره می برد و طبعا جمع 
زیبایی و هوش سرشار، به محبوبیت کاراکترهای 
زن پیــش مخاطب ضریب می دهــد. همچنین 
فصل دلدادگی با همسر، شمایل یک زن وفادار 
از او ترسیم کرد. حالا هم به خواست امیر و برای 
نجات او از مرگ، حاضر به پذیرش طلاق شده و 
اتفاقا همین جا نیز جنســی از وفاداری در بازی 
بازیگر به چشــم آمد. اقتدار، دیگر ویژگی آبان 
است که در بزنگاه های زیادی با بازی لاله مرزبان 
به شکل باورپذر شاهد بوده ایم. به نظر می رسد 
موقعیت جدید شخصیت در روزهای جدایی از 
همسر و چالش با فریبرز، شرایط ارائه نوع دیگری 
از بازی مرزبان را فراهم خواهد آورد. امیدواریم 
چنین باشــد چون فعلا خیلی هــا به ظهور یک 

ستاره شبکه خانگی دلخوش شده اند.

چه عملکردی دارد؟

 اواخر دهه هشــتاد، ســریال »هوش سیاه« 
زمینه شهرت نسبی لاله مرزبان را فراهم کرد. 
او سال ها بعد در ســریال »آنام« و فصل سوم 
»ســتایش« هم حضور یافت که باعث آشنایی 
بیشــتر مخاطبان با این چهره شد. در سینما 
هم چند تجربه کوتاه داشــت تا اینکه نوبت به 
»بی همه چیز« در ســال 99 و »نگهبان شب« 
در سال 1400 رســید. مرزبان در اولی جلوه 
معشوقی را داشت که بحران شورش روستا از 
او دختری سنگدل می سازد و در دومی ایفاگر 
دختری ناشنوا شــد و... پرش واقعی مرزبان با 
»نگهبان شب« بود که برای آن نامزد دریافت 
سیمرغ جشنواره فیلم فجر هم شد. حالا او در 
اولین حضور خود در شــبکه نمایش خانگی، 
نقش اصلی سریال »آبان« را برعهده دارد و به 

تمام معنا صاحب شهرت شده است.

با چه سابقه ای آمد؟

لالهمرزبان|آبان

 شوکا مهرجویی است؛ یک خانم دکتر حاذق و 
دلســوز؛ یک مادر داغدیده؛ یک همسر دلخور. 
این خلاصه موقعیت کاراکتــر پریناز ایزدیار در 
روایت داستان حسن فتحی از سریال »ازازیل« 
است. ســریال در میان حاشــیه تبلیغات آن و 
دلخوری برخی مخاطبان شــروع شد و همین 
پیش فرض، روی قضاوت ها درباره »ازازیل« سایه 
افکند. بیننده ها ذره بین دست گرفتند تا ایرادات 
روایی درام را برجسته کنند. در قسمت پنجم اما 
مشخص شد که نویسنده و کارگردان، در اغلب 
موارد گرفتار گاف نشده اند ؛ بلکه در پی کاشتن 
بذر روایی برای برداشت در جای درست بوده اند. 
»ازازیل« منطبق با ژانر وحشــت پیش می رود؛ 
هرچند فراوانی نمونه هــای موفق جهانی، یک 
قیاس شکل داده و عده ای را راضی نگه نداشته 
است. وجه معمایی قصه اما حالا برگ برنده است.

چه موقعیتی دارد؟

شــیوه روایت حســن فتحــی، مبتنی بــر ارائه 
قطره چکانــی اطلاعات داســتان ســریال، این 
سوء تفاهم را برای برخی، حتی خود ما ایجاد کرد 
که پریناز ایزدیار نتوانسته یک بازی   منطبق با خلق 
و خوی شخصیت شــوکا ارائه کند. حالا که شش 
قسمت از »ازازیل« منتشر شده اما موقعیت کاراکتر 
روشن اســت و می دانیم خانم دکتر چرا از دست 
همسر )مانی با بازی بابک حمیدیان( دلخور است. 
ماجرا به مرگ فرزند برمی گردد و اتفاقا ایزدیار راوی 
صادق زنی است که با همســر رابطه سرد دارد. در 
عین حال خودش از این شرایط رنج می برد و بین 
خاطرات عاشقانه و ضربه شدید روحی گیر افتاده. 
این مفهوم به درستی در کنش و واکنش ایزدیار با 
حمیدیان ملموس است و مهمتر اینکه برای انتقال 
آن از کلیشه ها حذر کرده. شوکا یک ویژگی دیگر 
هم دارد که در قسمت اخیر آشکار شد و آن تلاش 
برای نجات مرجان )کتانه افشاری نژاد( از دام اجنه 
است. ایزدیار مشــخصه مرموز بودن شخصیت را 
هم با ظرافت ارائه کرده و به نظر می رسد با پیچش 
داستان این بخش همچنان جای کار خواهد داشت.

چه عملکردی دارد؟ 

 تجربیاتی از بازیگری داشــت اما ســتاره بخت 
ایزدیار با ســریال تلویزیونی »زمانه« ســاخته 
حســن فتحی درخشــید. او بعد از چند فیلم و 
سریال دیگر، با شخصیت ســمیه در فیلم »ابد 
و یک روز« شــمایل ســتاره بر تن کرد. ایزدیار 
از کارنامه سینمایی اش مراقبت کرده؛ هرچند 
گاه تیرش به سنگ خورده. مهم این است که او 
همچنان یک بازیگر محبوب محسوب می شود. 
نکته جالب جایی است که هر سه تجربه خانگی 
ایزدیار با حســن فتحی به ســرانجام رسیده. 
سرآغاز این اتفاق، سریال سه فصلی »شهرزاد« و 
نقش شیرین است که شمایل تازه ای از ایزدیار در 
آن به ثمر نشست. مدت ها بعد نوبت به »جیران« 
و نقش خدیجه تجریشــی/ جیران رسید. اینجا 
هم ایزدیار فرصت نمایش دو نوع بازی متفاوت 

به اقتضای شرایط شخصیت داشت.

با چه سابقه ای آمد؟

پرینازایزدیار|ازازیل

 فردا آخرین قســمت »قهوه پدری« در حالی 
به پایان می رســد که دورخیــز مهران مدیری 
برای خلــق یک کمــدی موفق جــواب نداد. 
پیش تر مواردی از دلایل ناکامی این سریال را 
برشمردیم و به مناســبت پایان، تحلیل مفصل 
دیگری منتشــر خواهیم کرد. فعــلا بهانه ژاله 
صامتی است که در »قهوه پدری« نقش سیمین 
ســامان را برعهده دارد. او ظاهرا تنها فرد عاقل 
قصه است اما به خاطر ورشکستی همسر، شرایط 
ســرقت از بانکی که معاونش اســت را فراهم 
می کند. ســیمین میان واقعیــت و اخلاق گیر 
کرده ولی به امید بازگرداندن دلارهای مسروقه، 
راضی به دزدی اســت. نکته جالب آنکه »قهوه 
پدری« کمی بعد از اکران »تگزاس 3« منتشر 
شد. صامتی در این سریال همسر سام درخشانی 
است و در آن فیلم نقش مادر او را برعهده داشت!

 چه موقعیتی دارد؟

 بازی ژالــه صامتی در »قهوه پــدری« را دو جور 
می توان قضاوت کرد. مثلا گذشــته این بازیگر را 
نادیده بگیریم و بگوییم در قامت یک شــخصیت 
عاقل و با احساس، کاری را که باید انجام می دهد. 
پیرو همین نگاه، نتیجه بگیریم که ســیمین در 
مراوده با همســر، فرزاندان، اون )مهران مدیری( 
و دیگران کنــش و واکنش هایی بامــزه و توام با 
ایجاد خنده دارد... چه کنیم که هنوز زمان زیادی 
از پایان پخش »زیرخاکی« نگذشــته است و در 
خیلی لحظات رفتار و گفتار ســیمین ســامان، 
شخصیت پریچهر در آن سریال را به ذهن متبادر 
می سازد. پریچهر زنی از طبقه پایین جامعه بود که 
در لحظات احساســی بغض می کرد و لب و دهان 
ورمی چید. این ویژگی در »قهــوه پدری« هم به 
چشم آمد و همین تبدیل به پاشنه آشیل شخصیت 
و بازیگر شد. مهران مدیری و ژاله صامتی با دیدن 
واکنش های منفی در پــی اصلاح برآمدند ولی در 
نهایت نتیجه لازم را نگرفتند. حالا باید اعلام کرد 
که »قهوه پدری« و همکاری با مدیری تبدیل به 

نقطه قوت کارنامه صامتی نشده است.

چه عملکردی دارد؟

 ژالــه صامتــی بازیگری با ســابقه اســت که 
نقش های متنوعــی در کارنامــه دارد. مثلا از 
کارهــای ســینمایی متاخــر او می تــوان به 
»سرهنگ ثریا« اشاره کرد که به خوبی برگردان 
یک مادر واقعی شــد و غم و رنج و اســتقامت 
مادرانه را به زیبایی در بازی اش بازتاب داد. یا در 
کمدی »تگزاس« مرزبندی روشنی با تجربیات 
کمــدی اش دارد. یا در ســریال »زیرخاکی« 
عملکرد ویــژه او و پژمان جمشــیدی بود که 
تبدیل به خاطره ای خوش شد. اهمیت کار این 
دو وقتی بیشتر می شــود که بدانیم فصل آخر 
»زیرخاکی« قصه نداشت و جور این کمبود را 
بازیگران کشیدند. »سیاه چاله« سریال قبلی 
صامتی از شبکه خانگی در مقام بازیگر بود که 
نه سریال چنگی به دل زد و نه بازی او تبدیل به 

اتفاقی خاص شد.

با چه سابقه ای آمد؟

ژالهصامتی|قهوهپدری



یکشنبه | 5  اسفند 1403 | شماره 3996
پروفایل

  جدول   و سرگرمی

افقي 
1- لباس  رستم در هنگام جنگ- هفتمین 

سیاره منظومه شمسی 
2- سبزی خورشتی- خو گرفتن- بادپا

3- دورویی- سامانه- باشگاه
4- هواپیمای سریع- ســخن ناگفتنی- 

کاغذ-  حرکت و تکان کم
5- نخستین امپراتوری جهان- تله- آقا و 

مولا- از شهرهای استان مازندران
6- کوهی در ترکیه- کشور همسایه

7-  آرواره- همایش- سال ها
8- از کلمات شــرط- مکــر و حیله- از 

وسایل آزمایشگاه
9- مشک آلود- فیلمی از شهرام  اسدی- 

پراکندگی
10-  گلی کــه برای مالیــدن روی دیوار 

بسازند- نوعی بازی فکری ژاپنی
11- در اسفناج فراوان است - عصبانیت- 

رغبت- حق ناحق سازمان  ملل متحد
12- تکیه دادن- آخر و پایان- کشــت به 

امید باران- نت چهارم موسیقی
13- وفا کــردن به عهد- هر یــک از دو 
استخوان باریک بالای قفسه سینه- اتاق 

 پذیرایی
14-  معطرکننده بستنی- به جز- نقصان

15- آزرده خاطــر کردن- از شــهرهای 
سوئیس

عمودي
 1- گیاهی بوته ای با ســاقه های بلند- به 

ستوه آورنده
2-  استیک - کلام آرزو- کیسه پول

3- شایســته و جایز-  بله روسی- کمین 
گاه، جای پنهان شدن- مار بی آزار

4- از نام های آقایان- جمع رســاله- قوم 
کهن مکزیک

5-  بله انگلیسی-  چرم فروش- استخوان 
روی سرانگشت دست و پا- نمک هندی

6- زایمان غیرطبیعی- پراکندگی
7-  لوله تنفسی- عکس حالت افسردگی 
در اصطلاح پزشکی- شهری در استان  ایلام
8- شیوه- رشته کوهی در ترکیه- کمتر

9- فشار روحی- عنصر شماره 75 اتمی- 
از جانوران دریایی

10- اطاعت کننده- دارای بو یا مزه بد بر 
اثر تخمیر شدن

11-  عریان-  نشانی- نخستین-  از حشرات
12- اشعه مجهول- پنس پزشکی- نوعی 

غذا
13- بخشش- نقش ها- ضمیر فرانسوی- 

از آن باران آید
14- صفت بچــه بازیگــوش- کمانگیر 
اساطیری ایرانی- نوعی نوارچسب صنعتی
15- غذای ســنتی تبریز- از ورزش های 

رزمی 

ر
ف

س

د

ى

حج

طراح : حمیدرضا محمدرضایی     

123456789101112131415
رارشاتراپكسوس1
اسانتاىحتسادو2
قتىوىلوبنتشاد3
سىوساماگتبدا4
وجدادسمسىرك5
نموفباسلسىره6
رىدغورفاتوهام7
گلسردادهناخبه8
سىكدسرالاسضرم9
ىتناماهشكاته10
عباتتمنازرل11
كداتهرىاوبوخ12
لاناكناتسلگكم13
رونابوتاىرواى14
انرسلابقناىسن15

۶ ۸ ۷ ۲ ۳ ۵ ۹ ۱ ۴       ۳ ۷ ۶ ۹ ۵ ۱ ۴ ۲ ۸ 
۹ ۲ ۱ ۶ ۴ ۷ ۳ ۵ ۸       ۸ ۴ ۵ ۳ ۲ ۷ ۶ ۹ ۱ 
۴ ۳ ۵ ۹ ۱ ۸ ۶ ۷ ۲       ۹ ۲ ۱ ۴ ۸ ۶ ۷ ۵ ۳ 
۷ ۵ ۲ ۳ ۹ ۶ ۴ ۸ ۱       ۲ ۶ ۴ ۷ ۹ ۸ ۳ ۱ ۵ 
۱ ۴ ۳ ۸ ۷ ۲ ۵ ۹ ۶       ۵ ۱ ۸ ۲ ۳ ۴ ۹ ۷ ۶ 
۸ ۶ ۹ ۴ ۵ ۱ ۷ ۲ ۳       ۷ ۳ ۹ ۶ ۱ ۵ ۲ ۸ ۴ 
۵ ۱ ۸ ۷ ۶ ۴ ۲ ۳ ۹ ۱ ۶ ۸ ۴ ۵ ۷ ۸ ۶ ۹ ۱ ۳ ۲ 
۳ ۷ ۴ ۱ ۲ ۹ ۸ ۶ ۵ ۳ ۷ ۴ ۱ ۹ ۲ ۵ ۴ ۳ ۸ ۶ ۷ 
۲ ۹ ۶ ۵ ۸ ۳ ۱ ۴ ۷ ۹ ۵ ۲ ۶ ۸ ۳ ۱ ۷ ۲ ۵ ۴ ۹ 
            ۷ ۲ ۸ ۵ ۱ ۳ ۹ ۴ ۶             
            ۶ ۹ ۴ ۲ ۸ ۷ ۵ ۳ ۱             
            ۳ ۵ ۱ ۶ ۴ ۹ ۷ ۲ ۸             

۷ ۱ ۵ ۲ ۳ ۴ ۹ ۸ ۶ ۷ ۲ ۵ ۳ ۱ ۴ ۷ ۵ ۹ ۲ ۶ ۸ 
۶ ۲ ۸ ۵ ۷ ۹ ۴ ۱ ۳ ۸ ۹ ۶ ۲ ۷ ۵ ۶ ۳ ۸ ۴ ۱ ۹ 
۴ ۳ ۹ ۶ ۱ ۸ ۵ ۷ ۲ ۴ ۳ ۱ ۸ ۶ ۹ ۱ ۲ ۴ ۷ ۳ ۵ 
۲ ۵ ۳ ۸ ۴ ۶ ۷ ۹ ۱       ۹ ۵ ۷ ۸ ۱ ۳ ۶ ۲ ۴ 
۹ ۴ ۱ ۳ ۲ ۷ ۶ ۵ ۸       ۱ ۸ ۳ ۲ ۴ ۶ ۵ ۹ ۷ 
۸ ۷ ۶ ۹ ۵ ۱ ۲ ۳ ۴       ۶ ۴ ۲ ۵ ۹ ۷ ۱ ۸ ۳ 
۳ ۶ ۲ ۷ ۸ ۵ ۱ ۴ ۹       ۴ ۳ ۱ ۹ ۶ ۵ ۸ ۷ ۲ 
۵ ۸ ۴ ۱ ۹ ۲ ۳ ۶ ۷       ۷ ۹ ۶ ۴ ۸ ۲ ۳ ۵ ۱ 
۱ ۹ ۷ ۴ ۶ ۳ ۸ ۲ ۵       ۵ ۲ ۸ ۳ ۷ ۱ ۹ ۴ ۶ 

 

  
 

          ۴ ۵                     ۳ ۱     
  ۷ ۲   ۹     ۶           ۶ ۸   ۱     ۴   

۳     ۲ ۸     ۴         ۹     ۵ ۶     ۸   
۷       ۱   ۹           ۲       ۹   ۵     
  ۳ ۵ ۴   ۸ ۷ ۱           ۷ ۹ ۸   ۵ ۴ ۲   
    ۸   ۵       ۴           ۱   ۷       ۳ 
  ۸     ۲ ۳     ۶         ۳     ۴ ۶     ۹ 
  ۹     ۴   ۲ ۷           ۸     ۲   ۷ ۱   
    ۱ ۹             ۷       ۶ ۷           
                  ۴   ۹                   
                ۵       ۹                 
                  ۵   ۳                   
          ۸ ۵       ۹             ۴ ۹     
  ۹ ۳   ۵     ۸           ۵ ۹   ۸     ۲   

۵     ۱ ۴     ۶         ۸     ۹ ۶     ۱   
۸       ۶   ۲           ۷       ۱   ۵     
  ۲ ۵ ۸   ۹ ۴ ۷           ۹ ۳ ۶   ۸ ۷ ۴   
    ۱   ۳       ۸           ۶   ۷       ۸ 
  ۳     ۸ ۱     ۴         ۶     ۴ ۷     ۲ 
  ۵     ۷   ۸ ۲           ۳     ۹   ۸ ۷   
    ۶ ۴                     ۴ ۸           

  

 

         

         

 اختلاف قرار دادن
داشتن

 سنگ 
 اتاقى در  دست خداآتشزنه

چهره نما لقب آمریکاخانه

فرمانبردارى
ظرف

 آب پوستى
سوره 78 
قرآن کریم
واحد پول 

چین
نوعى ماهى فراهم و مهیا

از تیره 
ماهیان 
کله گنده

اهل 
شبه قاره

همگى و 
تمام

بخشى از 
گوشت

عبادتى که واجب نباشد
محلى جهت 

عزادارى
 از امراض 

گوارشى

سبزینه

 علامت 
روسرىمفعولى

 ظاهر  اثر قلم
ساختمان

 درخت 
جوان
جمع 
مدرسه

ادا و اطوار جمع امت

 شکسته شده تن و بدن

 از حروف 
یونانى

 ویتامین 
انعقادخون

استخوانى 
در بدن

 مهارت و 
 ساز ضربىاستادى

داروى 
بیماران 
تالاسمى

 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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  سودوکو

 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي : 
 دبوس
 سفتن
 وارن
 وقیح
 هالی
هائد

 همسر
 هویج

5 حرفي : 
 اضمار
 افترا
 اندوه
 آلامو

 برطرف
 بوریم
 دراما

 رخسار
 رستگی

 سروان
 سنایی
 لبالب

 مساحت
 هیاهو

6 حرفي : 
تایباد

 ناک اوت
 هوافضا
 یکباره

7 حرفي : 
پتانسیل

 چتر نجات

8 حرفي : 
 حصیربافی
رابین هود

 سی و سه روز
 نابهنجار

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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زادی بسکتبالیست مادر
دربارهحامدحدادیکهدر40سالگیازمیادینخداحافظیکرد

شاید کمتر کســی باور کند که مهم ترین اســتعداد بسکتبال ســال های اخیر ایران را یک 
کارشناسی ارشد معماری کشف کرده است. منظورمان از آن کارشناس ارشد، سعید فتحی 
است؛ متولد سال ۱۳۳۷. یک مربی بسکتبال که به کشــف نسل طلایی این ورزش در ایران 
مشهور است و منظورمان از آن اســتعداد، حامد حدادی که دو روز پیش از ورزش بسکتبال 

خداحافظی کرد.
حدادی را البته عده ای یک استعداد خدایی در بسکتبال می دانند. با قد ۲ متر و ۱۸ سانتی متر 
او حدود ۴۴ سانتی متر بیش از معدل ایرانی ها قد دارد. با این حال این قد بزرگ به دست یک 
مربی تبدیل به بازیکنی شده که نخستین بازیکن ایرانی در ان بی ای یا لیگ معتبر بسکتبال 

آمریکا است. داستان این کشف استعداد، داستان جالبی است. از زبان خود حدادی بخوانید:
در ۱۳ سالگي در حدود ۲ متر قد داشتم و توسط مربي تیم ملي امید مورد آزمون و تست های 
مختلف قرار گرفتم و دو هفته بعد و تنها پس از شش ماه از آغاز ورزش بسكتبال به اردوي تیم 
ملی امید دعوت شدم. در آن زمان سعید فتحی مربي نوجوانان بود و من پس از تمرینات تیم 
امید در سالن مي ماندم و او صبح و عصر با من به صورت اختصاصي كار مي كرد. در ابتداي شروع 
فعالیتم در بسكتبال پایم را كج مي گذاشتم و چند ماه طول كشید تا بتوانم در زمین بسكتبال 
درست راه بروم. البته در ابتدا بسكتبال را جدي نمي گرفتم. یک سال هم در حوالی ۱۸ سالگی 
به علت آسیب دیدگي در بازي صبا و پیكان آسیب دیدم و هنوز هم كامل خوب نشده است. 
دست راستم از کار افتاده بود و ۱۰ درصد کارایی داشت. در آن زمان هیچ کس هوای مرا نداشت 
به غیر از سعید فتحی. به من گفته بودند بسکتبالت تمام شده است. ولی من بدون دعوت به 
تمرینات تیم امید رفتم و گفتم مي خواهم تمرین كنم. او بسکتبال را از تیم شاهین اهواز آغاز 
کرد و بعد از آن به تیم پیکان رفت و در سال پایانی حضور در ایران پیش از عزیمت به ان بی ای در 
تیم صباباتری بازی می کرد . در همان سال پایانی حضور در ایران بود که یک موفقیت چشمگیر 
ملی برای او اتفاق افتاد. در قهرمانی آسیا ۲۰۰۷ در مسابقه ایران با لبنان رکورد ۳۷ امتیاز و ۱۵ 
ریباند را از خود به جا گذاشت، در المپیک ۲۰۰۸ پکن تنها بازیکن آسیایی بود که آمار متوسط 
کسب امتیاز و ریباند او در هر بازی دور مقدماتی دو رقمی )دابل دابل( بود )۱6/6 امتیاز و ۱۱/۲ 
ریباند( و با ۲/6  بلاک شات در هر بازی یکی از برترین مدافعان دور مقدماتی المپیک پکن را به 

دست آورد؛ هر چند تیم ملی بسکتبال ایران با پنج باخت از دور رقابت ها کنار رفت.
به این ترتیب بود که توانست راه خود را به عنوان اولین ایرانی به ان بی ای باز کند و چهار سال 
برای ممفیس گریزلیز بازی کند.  حوالی ســال ۲۰۱۱ می شد گفت   حدادی دست کم از نظر 
مارکت ترانسفر بازیکن در بســکتبال از نقطه اوج خود فاصله گرفته بود . این بود که ۱۵ سال 
بعدی را در بیش از ۱۰ باشــگاه من جمله سه باشگاه چینی 
پشت سر گذاشت. در چین هم البته دوران موفقی داشت 
و مثلا در تیم ستارگان لیگ بسکتبال چین برای دو سال 
قرار گرفت. هم چنین در همین دوره یک بار قهرمان جام 
باشگاه های آسیا و یک بار قهرمان جام ملت های آسیا شد 
و مدال نقره بازی های آسیایی را هم کسب کرد ولی هر 
چقدر هم که او یک ستاره بی چون و چرا بسکتبال 
باشد، باید در نظر داشــت که بسکتبال یک ورزش 
تیمی اســت و با یک »گل« بهار نمی شود. به این 
ترتیب شاید کمی غم انگیز باشد که چنین بازیکنی 
تا حوالی ۴۰ سالگی به بازی ادامه می دهد اما آخرین 

موفقیت ملی او به بیش از ۱۰سال پیش باز می گردد.
به هر حال هر چه بود و هســت، یکی از شاخص ترین 
استعدادهای ایرانی بســکتبال همین دو روز پیش 
بعد از ۲۷ ســال بازی بســکتبال و دو سال پس از 
خداحافظی از تیم ملی در همان استان محل تولد 
خود یعنی خوزســتان و این بار در تیم پالایش 
نفت آبــادان از ایــن ورزش خداحافظی کرد. 
جالب خواهد بود که به عنوان نکته پایانی بدانید 
که حدادی بــه خاطر قد بلند خــود در یکی از 
صحنه های سریال مختارنامه نیز بازی کرده است.

بالای40سالههااینمطلبرابخوانند
 ۸ مورد از مکمل هایی که نیاز است بعد از ۴۰ سالگی در رژیم 

غذایی خود بگنجانید، معرفی شده است.
۱( امگا DHA :۳ و EPA اسیدهای چرب امگا ۳ هستند که 
عمدتاً در منابع دریایی مانند ماهی های چرب یافت می شوند. 
این مواد مغذی برای حفظ تری گلیسیرید و فشار خون در 
محدوده نرمال ضروری هســتند. این مکمل ها به ارتقای 

عملکرد مغز و تقویت بینایی نیز کمک می کنند.
۲( ویتامین D: سلامت استخوان برای زنان در سنین نزدیک 
به ۴۰ و بعد از آن مهم اســت. ویتامین D یک ماده مغذی 
ضروری برای تراکم استخوان اســت. دریافت این ویتامین 
از طریق رژیم غذایی یا قرار گرفتن در معرض نور خورشید 
میسّر است. هم چنین می توان از مکمل های دارویی ویتامین 
D نیز اســتفاده کرد. ویتامین D، خطر بیماری های قلبی 

عروقی، به خصوص در زنان میانسال  را کاهش می دهد.
۳( آهن: کمبود آهن با کم خونی یا بدون کم خونی برای زنان 
در دوره پیش از یائسگی رایج اســت و اغلب نادیده گرفته 
می شود. حتی اگر علائمی از کم خونی و فقر آهن ندارید، بد 
نیست سطح آهن خود را بررسی کنید تا مطمئن شوید که 
سطح آهن و فریتین )شکل ذخیره سازی آهن( در بدنتان 

پایین نیست.
۴( گلوکوزامین: گلوکزامین قندی است که در مایع اطراف 
مفاصل و در استخوان ها یافت می شود و به ترمیم غضروف 
کمک می کند. بدن ما گلوکزامین می سازد  اما با افزایش سن، 
میزان آن کمتر می شود. به همین دلیل است که گلوکزامین 

یک مکمل مناسب برای سلامت مفاصل است.
۵( اسید فولیک: اســید فولیک شــکل پایدار و مصنوعی 
ویتامین B۹ است و به طور طبیعی در غذاها یافت نمی شود  
اما اغلب به غذاهای فرآوری شده اضافه شده یا در مکمل های 
مولتی ویتامین مینرال استفاده می شــود. فولیک اسید به 
عنوان یک ماده مغذی مهم جهت پیشگیری از نقایص لوله 
عصبی در دوران بــارداری و همچنین کاهش خطر ابتلا به 

گرفتگی عروق استفاده می شود.  
6( کراتین مونوهیدرات: کراتین مونو هیدرات باعث افزایش 
استقامت و کارایی بدن می شود و با افزایش قدرت و حجم 
عضلانی می تواند شما را به فرم ایده آلتان نزدیک تر کند. از 
آنجا که از دست دادن اســتخوان و عضله از ۴۰ سالگی به 
بعد به بالاترین حد خود می رســد، مصرف مکمل کراتین 
مونو هیدرات قبل، در طول و بعد از این سن همراه با تمرینات 

قدرتی، می تواند این آسیب ها را کاهش دهد.
۷( برِبریــن: بربرین نقش مهمی در مدیریــت دیابت دارد. 
مصرف این مکمل، نحوه واکنش سلول های بدن به هورمون 
انسولین را بهبود می بخشــد و به نوبه خود به کاهش سطح 
قند خون شــما کمک می کند. این ماده که به طور طبیعی 
در گیاهان یافت می شود، یک گیاه محبوب در گیاه درمانی 

سنتی بوده است .
 ۸( کلاژن: تحقیقات نشان می دهد مکمل کلاژن به حفظ 
سلامت پوست و کاهش علائم پیری پوست، به خصوص در 
سنین میانسالی، کمک می کند. همچنین مصرف کلاژن، 
ماده آلی موجود در استخوان را افزایش می دهد و در سلامت 

eatthis :استخوان نقش چشمگیری دارد. منبع

مرتضیکلیلی  سلامت قاب

قابمشاهیر2
منيژه حكمت، نيكي كريمي )به عنوان داور( ، مانيا اكبري )با فيلم ده( ، فاطمه 
معتمدآريا، پگاه آهنگراني )فيلم زندان زنان( و ترانه  عليدوستي)فيلم من ترانه 15 
سال دارم(  دو دهه پيش در فستيوال تسالونيكي يونان.  )از صفحه پار سينما(            

قابمشاهیر1
مهدی مهدوی کيا در دوران بازی در تيم فوتبال هامبورگ آلمان - سال 1۳۷۸

 قابنوستالژی1
عکس يادگاری با خودروی رنجروور در کرمانشاه 
- سال 1۳5۳.   شرکت رايزن )برادران چايچی ( 
از دهه 50 واردکننده رنجروور و جگوار درتعداد 
قابل توجهی به ايران بود.

 
قابنوستالژی2

بريده جرايد؛ تبليغ 
کبريت توکلی – دهه 50

قابتاریخ
روحانی که اهل پهلوانی 

بود؛ آيت الله سيدمرتضی 
مستجاب الدعواتی، متولد 

1۳0۲ در بيدآباد اصفهان 
بود. او فرزند سيد اسدالله 
مستجاب الدعواتی و نوه 
آيت الله سيد ابوالحسن 

صدرعاملی بود که از جوانی 
به دليل برخورداری از 

نسبت فاميلی با خاندان 
صدر رابطه   نزديک با امام 
موسی صدر داشته است. 
 وی علاوه بر فعاليت های 

علمی و اجتماعی، در حوزه 
شعر، ادب، هنر خوشنويسی 

و ورزش های باستانی نيز 
دستی داشت. در اين تصوير 

آيت الله مستجابی در کنار 
پهلوان مرتضی اشتری و 
پهلوان مصطفی سلطانی 

ديده می شوند.
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